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روزنامه

استان  موجود  وضعیت  کنترل  برای  گفت:  قم  استاندار 
هستند.   تعطیل  سال  آخر  پنج شنبه  در  استان  آرامستان های 
بهرام سرمست ظهر روزچهارشنبه  در جلسه ستاد پیشگیری 
هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان که در سالن 
کرامت استانداری برگزار شد اظهار داشت: برای کنترل بیماری و 
حفظ سلامت مردم آرامستان های استان در پنج شنبه آخر سال 
۹۹ تعطیل هستند تا از تجمع مردم پیشگیری شود. به گفته وی، 
رعایت دستورالعمل های بهداشتی در اماکن متبرکه خصوصاً در 

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: وزارت بهداشت 
مطلقا موافق هیچ مسافرتی در عید نوروز نیست و مانند سال 
گذشته که گفتیم از ۲۵ اسفند تا بعد از تعطیلات، فرصتی برای 
احیای کادر بهداشت و درمان داشته باشیم، باید از رفت و آمدها 
جلوگیری کنیم.  سعید نمکی روز جمعه در بیستمین »پویش ره 
سلامت« که در مرکز قلب شهید رجایی تهران برگزار شد، افزود: 
صحنه های دردناکی در خوزستان می بینیم و در عرض ۴۸ ساعت 
ریه های یک فرد پر از ویروس است. در چنین شرایطی می خواهیم 

استاندار قم اعلام کرد:

تعطیلی آرامستان ها در
 پنجشنبه آخر سال

وزیر بهداشت: 

موافق هیچ مسافرتی در
 عید نوروز نیستیم
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مراقبت نکنیم شاهد پیک بعدی کرونا خواهیم بود
فوت یک بیمار مبتلا به کرونای انگلیسی
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شهردار قم با تاکید بر حرکت شهرداری بر مدار برنامه های 
راهبردی پنج ساله و سند چشم انداز شهر قم، گفت: یکی از 
پروژه هایی که در این مسیر پیگیری می شود بلوار فردوسی به 

طول ۲۵ کیلومتر است. دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در 
جلسه ای با حضور هیات مدیره اتاق بازرگانی قم و مسئولان 
نمایشگاه بین المللی استان که پس از بازدید از این نمایشگاه 

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد:

کلاهبرداری در پوشش حراج ویژه آخرسال

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم هشدار داد:

افزایش تست های مثبت
 کرونا و تعداد بستری ها 

شهردار قم مطرح کرد:

پایان ترافیک هسته مرکزی با تکمیل 
بلوار فردوسی
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رییس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم خبرداد:

افزایش ساعات کار مراکز تعویض پلاک قم

  

یادگار امام با بیان اینکه امروز هیچ چیزی واجب تر از برگزاری یک انتخابات پرشور 
نیست، گفت: فکر نمی کنم بتوانیم از مشکلات بزرگی که پیش رو داریم بدون اعتماد 
کلان مردم و همدلی و همراهی آنان عبور کنیم. آیت الله سیدحسن خمینی عصر 
روز چهارشنبه در دیدار با دبیرکل و جمعی از اعضای شورای مرکزی انجمن اسلامی 
مدرسین دانشگاه ها در حرم مطهر امام خمینی، با بیان اینکه انتخابات بحث مهمی 
در کشور است، گفت: باید بسیار به این موضوع فکر کنیم که آیا نفع کشور در حاکمیت 
یکدست است یا اینکه به نفع کشور است که حاکمیت یکدست نباشد و چند صدایی 

رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم اظهار داشت که مسئولان دستگاه 
قضایی با متخلفان و ضایع کنندگان حقوق مردم قاطعانه برخورد می کند.  آیت الله سید 
هاشم حسینی بوشهری در دیدار حجت الاسلام والمسلمین سید احمد مرتضوی 
قابل  اظهار داشت:وقتی دستگاه قضا می بیند یک جمع  دیوان عالی کشور  رئیس 
توجهی از مردم در اثر برخی سوء مدیریت ها و فسادها در حال ضررکردن هستند و اموال 

بیت المال به شکلی در حال از بین رفتن است، دستگاه قضا قاطعانه ورود پیدا می کند.
وی افزود:  اگر قانون در جامعه ای درست اجرا شود، آن جامعه علی رغم تنگناهای 

آیت الله سیدحسن خمینی :

هیچ چیزی واجب تر از برگزاری یک انتخابات پرشور نیست
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

قوه قضائیه با ضایع کنندگان حقوق مردم قاطعانه برخورد می کند
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توقف قطعنامه علیه ایران؛ 
فرصتی برای دیپلماسی

بریتانیا، آلمان و فرانسه با هماهنگی آمریکا از ارائه 
قطعنامه ای سرزنش آمیز درباره فعالیت های هسته ای 

فرابرجامی ایران، صرف نظر کردند تا جلسه ماه مارس۲۰۲۱ شورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی، بدون تهدیدی علیه دور تازه تلاش های دیپلماتیک برای 
حل وفصل موضوع هسته ای ایران، پایان یابد. بررسی اینکه عقب نشینی آمریکا و 
سه دولت اروپایی در چه فضایی صورت گرفت و چه پیامدهایی می تواند داشته 
باشد و نیز این پیامدها چگونه قابل تداوم است، موضوع این یادداشت کوتاه 
است. پیروزی بایدن در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا، این امید را فراهم کرد 
که توافق هسته ای ایران و قدرت های جهانی، احیا شود. اما گذشت زمان نشان 
داد احیای برجام، فرآیند آسانی نیست. به ویژه آنکه ایران و آمریکا درباره چگونگی 
این فرآیند، اختلاف نظر دارند. مصوبه مجلس درباره الزام دولت به گسترش 
فعالیت های هسته.ای و نیز پایان اجرای پروتکل الحاقی به موافقت نامه پادمان، 
در صورت لغو نشدن تحریم ها، بر پیچیدگی شرایط افزود.  موضوع خودداری ایران 
از اجرای پروتکل، سبب شد گروسی، مدیرکل آژانس، به تهران سفر کند. دو طرف 
توافق کردند بازرسی های ضروری آژانس، بر اساس پیوست توافق به مدت سه ماه 
ادامه یابد و فیلم دوربین های نظارتی، در این بازه زمانی حفظ شود. ایران و آژانس 
راه میانه ای یافتند که علاوه بر اجرای قانون مجلس، فعالیت های حرفه ای آژانس، 
ادامه پیدا کند. سه دولت اروپایی، هنگام جلسه ماه جاری شورای حکام آژانس، 
قطعنامه ای تدوین کردند که ایران را به سبب گسترش فعالیت های هسته ای و 
خودداری از اجرای پروتکل، سرزنش می کرد.  ایران - که با توافق خود با آژانس، 
حسن نیت و انعطاف خود را نشان داده بود- با صراحت اعلام کرد تصویب این 
قطعنامه سبب لغو توافق تهران و آژانس خواهد شد. تهدید ایران و رایزنی های 
دیپلماتیک سبب شد اروپایی ها از ارائه قطعنامه، صرف نظر کنند؛ اقدامی که 
حمایت آمریکا و استقبال ایران را در پی داشت. توافق ایران و آژانس و خودداری 
اروپایی ها از ارائه قطعنامه علیه ایران، فرصت دیپلماسی را برای احیای برجام، 
دست کم تا سه ماه آینده تمدید کرده است. انعطاف دو طرف نشان می دهد 
اراده و تمایلی دوسویه برای کاربست دیپلماسی وجود دارد.  اما نکته مهم آن 
است که همه کانون های احتمالی تنش و تعارض، به شکلی هوشیارانه مهار و 
مدیریت شود. کاربست این هوشیاری اکنون در عراق اجتناب ناپذیر است. جایی 
که تحرکات نظامی چند هفته گذشته می تواند به بحرانی تبدیل شود که همه 

تلاش های دیپلماتیک را برای کاهش تنش میان تهران و واشنگتن متوقف سازد.
کارشناس ارشد روابط بین الملل

رییس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم خبرداد:

افزایش ساعات کار مراکز 
تعویض پلاک قم 

رییس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم گفت : با افزایش ساعات کار مراکز 
تعویض پلاک از ۹ اسفند ۹۹، ساعت کار این مراکز از ساعت ۷ تا ۱۶ خواهد بود.
سرهنگ صدفی اظهارداشت : در روز های پنجشنبه ساعات کاری مراکز تعویض 
پلاک از ۷ تا ۱۴ ظهر خواهد بود. وی افزود: مراجعه کنندگان ابتدا باید به صورت 
اینترنتی و از طریق سایت راهور ۱۲۰ نوبت دریافت کرده و هنگام مراجعه به 
مراکز تعویض پلاک حتما مدارک قید شده در سایت را همراه داشته باشند تا به 
مشکل برنخورند. رییس پلیس راهنمایی و رانندگی استان تصریح کرد: با توجه 
به شرایط بیماری کرونا افرادی که فروشنده هستند و وکالت داده اند خودشان 
مراجعه نکنند و اگر وکالتی نداده اند فروشنده و خریدار هردو با هم مراجعه کنند 
و حتما ماسک و وسایل شخصی مانند خودکار همراه داشته باشند و افرادی که 
نوبت اینرتنتی گرفته و منصرف شده اند حتما دوباره به سایت وارد شده و لغو نوبت 

را بزنند تا دیگران بتوانند از خدمات استفاده کنند.

حسن بختیاری زاده*

رهبرمعظم  انقلاب پس از کاشت دو اصله نهال میوه در روز درختکاری:

مردم و مسوولان مقابل تخریب 
محیط زیست بایستند

درباره سفرها، هرچه ستاد کرونا اعلام کرد باید عمل شود
گرانی و مشکل معیشتی مردم راه حل دارد

تست  افزایش  به  نسبت  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
های مثبت کرونا و تعداد بستری ها در قم هشدار داد و گفت: 

این وضعیت زنگ خطر بوده و به دنبال آن شاهد پیک بعدی 
خواهیم بود.  محمدرضا قدیر در گفت وگو با خبرنگاران اظهار 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم هشدار داد:

افزایش تست های مثبت
 کرونا و تعداد بستری ها 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نسبت به افزایش تست های مثبت کرونا و تعداد 
بستری ها در قم هشدار داد و گفت: این وضعیت زنگ خطر بوده و به دنبال آن شاهد 

پیک بعدی خواهیم بود. 
محمدرضا قدیر در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: تعداد تست های مثبت دیروز به 
بیش از ۵۰ نفر رسید و این در حالی هست که در هفته های قبل تعداد تست های مثبت 

ما به کمتر از ۱۰ نفر رسیده بود.
وی بیان کرد: بستری های روزانه نیز بین ۲۵ تا ۳۰ نفر رسیده است و این یک زنگ 

خطری از خیز و به دنبال آن پیک بعدی خواهد بود.
پیک بعدی کرونا ویروس جهش یافته انگلیسی  خواهد بود

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: با توجه به چرخش ویروس انگلیسی 
با سرایت بالا در قم، متاسفانه پیک بعدی از نوع ویروس ووهان نخواهد بود بلکه ویروس 

جهش یافته انگلیسی را شاهد خواهیم بود.
وی تصریح کرد: افزایش تجمعات و دورهمی ها و تردد زیاد و عدم اعمال منع تردد 

شبانه و غیرفعال بودن دوربین های شهری از عوامل موثر در گسترش ویروس است.
11۹بیمار مشکوک به کرونا در قم بستری هستند

بیمار  گفت: ۱۱۹  سخنان  از  دیگری  دربخش  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
مشکوک به کرونا در بیمارستان های قم بستری هستند که حال ۶ نفر از آنها وخیم است.
محمدرضا قدیر با اشاره به پذیرش ۳۲نفر در ۲۴ ساعت گذشته در اورژانس مراکز 
در  افراد  این  از  کرونا گفت:۲8نفر  به  و مشکوک  احتمالی  با تشخیص  قم  درمانی 
بخش های درمانی بیمارستان های قم بستری شده اند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم 
با اشاره به اینکه ۱8نفر از کسانی که در روزهای گذشته بستری بودند مرخص شده اند، 
گفت: در حال حاضر ۱۱۹ نفر مشکوک به کرونا در بیمارستان های قم بستری هستند 
که حال ۶ نفر از آنها وخیم است. وی افزود: متأسفانه در ۲۴ ساعت گذشته یک نفر از 

بیماران کرونایی جان خود را از دست داده است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندارقم  خبرداد:

ورود ۲۰۰ تن مرغ منجد به استان
 با هدف تنظیم بازار 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندارقم از ورود ۲۰۰ تن مرغ منجد به استان با 
هدف تنظیم بازار خبر داد و گفت: روزانه حدود ۳۰ تن مرغ منجمد هم با قیمت مصوب 

۱۵ هزار و ۵۰۰ تومان در فروشگاه ها عرضه می شود.
مهردادغضنفری  روز گذشته  در جلسه فوق العاده ستاد تنظیم بازار استان با هدف 
تامین و نظارت بر توزیع گوشت مرغ برگزار شد با بیان اینکه درحال حاضر بخش زیادی 
از گوشت مرغ موجود در بازار قم در داخل و مقداری هم از خارج استان تامین می شود 
اظهارداشت : نیاز استان به گوشت مرغ بیش از یکصد تن به صورت روزانه است که 
سقف تولید استان به ۶۰ تا ۷۰ تن می رسد و حدود ۵۰ تن کسری گوشت مرغ وجود 

دارد.
وی افزود: این روز ها میزان مصرف کمی بالاتر رفته و با توجه به اختلاف قیمت بین 
گوشت مرغ در قم با سایر استان ها این مهم سبب ایجاد صف در فروشگاه ها شده است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار تاکید کرد: دراین جلسه  جهاد کشاورزی 
استان مکلف به تحویل تمامی مرغ های تولیدی مرغداری های استان به کشتارگاه شد 
و کشتارگاه هم به صورت بسته بندی تک نایلونی تولید استان را به بازار مصرف عرضه 

کند.
غضنفری افزود: جهاد کشاورزی به عنوان متولی تامین گوشت مرغ باید ۵۰ تن 
کسری تولید استان را با هماهنگی وزارت متبوع و ازطریق سایر استان هایی که مازاد 
تولید دارند پیگیری کند. وی با اشاره به ضرورت تقویت بازرسی ها در حوزه مصرف 
گفت: گزارش هایی ازتحویل مرغ های تنظیم بازار به رستوران ها و سایر مصارف وجود 

دارد که باید با جدیت بررسی شود.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار از ورود ۲۰۰ تن مرغ منجد به استان با 
هدف تنظیم بازار خبر داد و گفت: روزانه حدود ۳۰ تن مرغ منجمد هم با قیمت مصوب 
۱۵ هزار و ۵۰۰ تومان در فروشگاه ها عرضه می شود. غضنفری افزود: استان تخصیص 

حدود 8۰۰ تن گوشت مرغ منجد دیگر را هم دنبال می کند.
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موضع  گفت:  قم  جمعه  نماز  هفته  این  خطیب 
جفاکارانه و متناقص آمریکا نباید نادیده گرفته شود و 
شاید ظاهر تغییر کند؛ اما در باطن این پوستین های 
رنگارنگ همان سیاست های شیطانی مقابله با انسان 

ها و دولت های آزاده است. 
نماز جمعه  اول  اعرافی در خطبه  الله علیرضا  آیت 
این هفته قم عنوان کرد: اولین اصل محبت کردن به 
فرزندان این است که درچارچوب ارزش های متعالی و 
فرمان خدا تنظیم شود و اگر محبت مخالف فرمان خدا 
باشد، علاقه واقعی نیست، عنوان کرد: شرط دوم این 
است که اظهار محبت به اندازه، سنجیده و دور از افراط 

و تفریط باشد؛ زیرا افراط و تفریط هردو آسیب زا است.
وی با بیان اینکه اگر در فضای خانه محبت به فرزند 
خانواده  خانواده،  سستی  همچون  آثاری  شود  کم 
گریزی و... به همرا دارد و زمینه ی بسیاری از بزهکاری 
را به وجود می آورد، اظهار کرد: زیاده روی و محبت های 
ناصواب نیز آثاری همانند لوس شدن، تن آسا شدن و... 
را به همراه داد که نتیجه ندیدن آینده فرزند و احساس 

های لحظه ای است.
مدیر حوزه های علمیه با اشاره به اینکه پدیده لوس 
شدن نتایجی همچون کم تحملی، عدم استقلال، عدم 
توانایی و رویارویی با مشکلات و واقعیت های دنیا را به 
همراه دارد، ادامه داد: شرط سوم این است   محبت 
کردن نباید جایگزین سایر اصول تربیتی مانند موعظه 
کردن، راهنمایی کردن، گوشزد کردن اشتباهات و ... 

شود.
آیت الله اعرافی در خطبه دوم نماز جمعه با بیان اینکه 
هر یک از آیات درباره تقوا نکته ای خاص را به همراه 
از  یکی  هجرات،  سوره  آیه ۷۰  در  کرد:  عنوان  دارد، 
نمادهای تقوا سخن درست و استوار معرفی شده است؛ 
زیرا سخن استوار پایه های تقویت ایمان است و یکی از 
مهم ترین آزمون های الهی در زبان و سخن جلوه گر 

می شود.

وی با اشاره به اینکه سخن می تواند انسان هایی را 
نجات دهد و انسان را به درجهات بالا تقوا الهی برساند، 
افزود: زبان می تواند در شاهراه سعادت بشر نقش بی 
به  را  انسان  زبان می تواند  اما همین  ایفا کند؛  بدیل 
حضیض شقاوت و گمراهی بیافکند، به همین علت 
باید سخن را مهار کرد و انسان هایی به قوه بلند تقوا 
می رسند که زبان را در اختیار عقل و فرمان خدا قرار 

دهند.
مدیر حوزه های علمیه ضمن گرامی داشتن هفته 
درختکاری، اظهار کرد: محیط زیست، مسئله ای مهم 
برای همه انسان ها است و وضعیتی که برخی  صنایع 
و اقدامات ناصواب در تخریب محیط زیست به وجود 

آورده اند یک مشکل جهانی است.
وی با تاکید بر اینکه توجه به محیط زیست وظیفه 
ای همگانی است که نباید از آن غافل شد،اظهار کرد: 
گسترش پارک ها، صیانت از جنگل ها و مراتع، صرفه 
جویی در مصرف آب، اصلاح نظام آبیاری در کشاورزی، 
عمومی  وظایف  از  جنگلی  مناطق  و  روستاها  حفظ 

است.
خطیب این هفته نماز جمعه قم  در رابطه با هفته 
های  گروه  و  مردم  امداد،  کمیته  کرد:  بیان  احسان 
جهادی اقدامات خوبی در جهت کاهش رنج نیازمندان 
انجام داده اند و این مسیر باید ادامه پیدا کند و فرهنگ 

رسیدگی به محرومان باید مورد توجه قرار گیرد.
وی افزود: کارکمیته امداد اشتغال زایی، فقر زدایی 
و توان افزایی با حفظ کرامت نیازمندان و مستمندان 
این حرکت ها در آستانه عید توجه  باید  به  است که 
بیشتری شود و در سطح کلان نیز مسئولان باید مسئله 
اشتغال زایی، کاهش قیمت ها و رفع سختی ها را مورد 

توجه قرار دهند.
وی عنوان کرد: موضع جفاکارانه و متناقص آمریکا 
نباید نادیده گرفته شود و شاید ظاهر تغییر کند؛ اما در 
باطن این پوستین های رنگارنگ همان سیاست های 

شیطانی مقابله با انسان ها و دولت های آزاده است.
وی بااشاره به اینکه دولتی که اقدامات ترامپ را نمی 
پسندید، روی کار آمد؛ اما چه تغییری در معادلات و 
سیاست های جهانی رخ داد؟ اظهارکرد: دولت های 
وابسته شان ترور و ظلم می کنند و سلاح های هسته 
ای را توسعه می دهند اما آنها چشم پوشی می کنند، 
اما دولتی که مستقل است و خودخواسته از سلاح های 

هسته ای دوری می کند را در سختی قرار میدهند.
وی خطاب به آمریکا  گفت: شما داعش و تروریست را 
به وجود آوردید و ایران آن ها را درهم شکست و شما در 
ازای آن سردار دلاورمان را شهید کردید. شما دروغ گو و 

سفاک های عالم هستید.
آیت الله اعرافی بابیان اینکه مومن از یک سوراخ دوبار 
گزیده نمی شود، افزود: بدانید ملت ایران، یمن، عراق 
و همه آزادگان عالم دربرابر شما می ایستند و قدرت 

پوشالی شما را درهم می شکنند.

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم:

موضع جفاکارانه و متناقص آمریکا نباید نادیده گرفته شود

رئیس پلیس فتا استان در خصوص ارسال لینک های جعلی تحت عنوان فروش حراج 
ویژه اجناس در آخر سال برای شهروندان در شبکه های اجتماعی هشدار داد . 

سرهنگ علی موالی اظهارداشت: مجرمان سایبری با تبلیغات گسترده در فضای 
مجازی، با ارائه فروش کالاهای ارزان قیمت و طرح های وسوسه انگیز و تخفیفات 
تطمیع  قصد  اجتماعی  شبکه های  و  کانال ها  در  کفش،  کیف،  البسه،  چشمگیر 

شهروندان را داشته و از این طریق کلاهبرداری می کنند.
وی افزود: مجرمان سایبری با مهندسی اجتماعی و چرب زبانی اعتماد خریدار را 
جلب کرده و از او می خواهند نیمی از پول کالای سفارشی خود را را واریز کرده و پس از 

دریافت کالا مابقی وجوه را واریز کنند.
سرهنگ موالی ادامه داد: متاسفانه هموطنان بعداز واریز وجوه به حساب کلاهبردار 
هیچگونه کالایی دریافت نکرده و شخصی پاسخگو نبوده و یا کالای تحویلی به آنها 

تقلبی و متفاوت با کالای انتخابی می باشد.
رئیس پلیس فتا استان قم در خصوص دیگر ترفند این مجرمان سایبری گفت: در 
پی تبلیغات فروش ویژه آخر سال شاهد ارسال درگاههای جعلی و فیشینگ در کانال ها 
و شبکه های اجتماعی هستیم که با سرقت اطلاعات بانکی شهروندان حساب بانکی 

آنها را خالی می کنند.
وی به شهروندان توصیه کرد: فریب برخی از پیام ها و آگهی های منتشر شده در 

فضای مجازی، کانال ها و گروه های شبکه های اجتماعی با وعده های حراج آنلاین، 
تخفیف ویژه آخر سال، قیمت هایی باور نکردنی را نخوره و اگر قصد خرید آنلاین را 
دارند حتما از فروشگاه های اینترنتی دارای نماد اعتماد الکترونیک خرید کنند، زیرا این 

فروشگاه های اینترنتی در عین مجاز و معتبر بودن ملزم به رعایت قوانین ن می باشند
سرهنگ موالی تاکید کرد: در خریدهای اینترنتی شهروندان از پرداخت های اینترنتی 

از طریق شبکه های اجتماعی به افراد ناشناس جدا خودداری کنند.
سرهنگ موالی یادآور شد: برخی از مجرمان سایبری نیز با جمع آوری اطلاعات 
شهروندان در سایت های جعلی به دنبال اهداف بلند مدت مجرمانه خود مثل اخاذی 
و باج گیری از شهروندان هستند که در پی داشتن اطلاعاتی که قبلا از آنها جمع آوری 
کرده اند، می تواند اعمال مجرمانه خود را پیش ببرند. وی تاکید: در هنگام خرید آنلاین 
حتما توجه کنند که درگاه بانکی فیشینگ نباشد. درگاه پرداخت بانکی به آدرس 
https: //xxx.shaparak.ir است و هرگونه درگاه بانکی که shaparak.ir را ادامه نداشته 
باشد می تواند درگاه فیشینگ باشد که برای سرقت اطلاعات بانکی شهروندان طراحی 
از شهروندان درخواست کرد: توصیه  های  فتا استان قم  پلیس  شده است. رئیس 
پلیس فتا را جدی گرفته و آنها را به کار ببندید تا در معرض این گونه کلاهبرداری قرار 
 نگیرید و در صورت مشاهده موارد مشکوک آن را از طریق سایت پلیس فتا به آدرس

 www.cyberpolice.ir لینک مرکز فوریت های سایبری با ما درمیان بگذارید.

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد:

کلاهبرداری در پوشش حراج ویژه آخرسال
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رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

قوه قضائیه با ضایع کنندگان حقوق مردم 
قاطعانه برخورد می کند

رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم اظهار داشت که مسئولان 
دستگاه قضایی با متخلفان و ضایع کنندگان حقوق مردم قاطعانه برخورد می کند. 

آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در دیدار حجت الاسلام والمسلمین سید 
احمد مرتضوی رئیس دیوان عالی کشور اظهار داشت:وقتی دستگاه قضا می بیند 
یک جمع قابل توجهی از مردم در اثر برخی سوء مدیریت ها و فسادها در حال 
ضررکردن هستند و اموال بیت المال به شکلی در حال از بین رفتن است، دستگاه 

قضا قاطعانه ورود پیدا می کند.
وی افزود:  اگر قانون در جامعه ای درست اجرا شود، آن جامعه علی رغم تنگناهای 
معیشتی و تهدیدات دشمنان خارجی آسیب نخواهد دید اما آنچه تهدید و آسیب 
جدی برای یک جامعه محسوب میشود، عدم اجرای صحیح قوانین است. لذا 
جایگاه قوه قضائیه که ملجاء و پناه مردم و صیانت کننده  از اجرای قانون است 

جایگاهی رفیع و بلند است.
حسینی بوشهری اظهار داشت:  شیوه اجرای قانون در مواردی مهمتر از خود 
قانون است. گاهی قوانین را به گونه ای تفسیر و اجرا می کنند که به ضرر مردم است و 
گاهی هم به نفع مردم، پس مسائلی که در کشور بوجود می آید، در درجه اول به نحوه 

اجرا و تفسیر قانون بر می گردد.
وی با اشاره به عملکرد قوه قضائیه در دوره جدید، حضور آیت الله رئیسی و دیگر 
مدیران این مجموعه را منشاء امید برای مردم عنوان و تصریح کرد: الحمدلله از روزی 
که آیت الله رئیسی عهده دار این منصب شدند یک روزنه امید در مردم ایجاد شده 
است. حضور حضرتعالی و همکاران محترمتان نیز در دیوان عالی کشور سرشار از 
دغدغه مندی و دلسوزی است و همه این رویکردها به پیشبرد کارها کمک می کند و 

خوش نامی دستگاه قضا را در پی خواهد داشت.
وی پیشگیری از وقوع جرم را یکی از شئون قوه قضائیه دانست و اظهار داشت: 
هرچند کار اصلی شما مبارزه با معلول هاست. اما پیشگیری از وقوع جرم نیز یکی 
از شئون قوه قضائیه است، اگر امر پیشگیری با جدیت دنبال شود بسیاری از جرایم 
کاهش پیدا می کند. امام جمعه قم افزود: دستگاه های مختلف بنا بر ماموریتی که بر 
عهده دارند، بویژه نهادهایی که متولی اقتصاد و معیشت مردم هستند اگر کارشان را 

درست انجام بدهند بسیاری از جرایم کاهش پیدا می کند.
 حسینی بوشهری مسئولیت دیوان عالی کشور را مسئولیتی سنگین و حساس 
برشمرد و گفت: با توجه به وظیفه دیوان عالی کشور در نظارت بر احکام دادگاه ها، 
مسئولیت شما بسیار سنگین و تضمین مضاعفی بر اجرای صحیح قوانین و احکام در 
دادگاه هاست. اینکه یک دستگاهی بر اجرای قانون توسط روسای دادگاه ها و قضات 
محترم نظارت کند و مطابقت احکام صادر شده را با قوانین شرع بررسی کند یعنی 
شما و قضات شما یک پناهگاه و پشتیبان برای مردم هستید و با نهایت دلسوزی و 

دغدغه و وسواس، احقاق حقوق مردم را پیگیری می کنید.

آیت الله مکارم شیرازی: 

جنگل خواری یک گناه بزرگ است
آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید، با انتقاد از پدیده جنگل خواری در 
برخی مناطق کشور، گفت: برخی افراد که تنها در پی ثروت و سود شخصی هستند 
با اقدامات مخرب خود جنگل ها را به زمین خالی از درخت تبدیل می کنند که این 

یک گناه بزرگ است. 
به گزارش چهارشنبه شب دفتر آیت الله مکارم شیرازی، این مرجع تقلید در دیدار 
"مسعود منصور" معاون وزیر جهاد کشاورزی و رئیس سازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخیزداری کشور با وی، با تاکید بر ضرورت صیانت از مانع طبیعی برای نسل های 

آینده گفت: همگان باید در حفظ منابع طبیعی نهایت دقت را داشته باشند.
وی با بیان اینکه اگر درختی در جایی قطع می شود باید به جای آن نهالی کاشته 
شود تا ضرر آن جبران شود، تصریح کرد: فرهنگ عمومی در استفاده از منابع طبیعی 
بسیار پایین است و عده ای گمان می کنند چون خرید و فروش چوب، سود بسیاری 
دارد می توان درختان را قطع کرده و سودجویی کنند، اما باید ضررهای عمیق این 
کار به طبیعت اطلاع رسانی شود تا مردم به فرهنگ صحیح استفاده از منابع طبیعی 
آشنا شوند. این مرجع تقلید، افزود: باید به دو مسأله توجه داشته باشیم؛ نخست آن 
که منابع روی زمین را متعلق به نسل موجود ندانیم و آنها را برای آیندگان نیز حفظ 
کنیم و دیگر آن که منابع طبیعی نامحدود نیست و باید با توجه به محدودیت هایی که 

این منابع دارد از آنها بهره برداری صحیح کرد.
آیت الله مکارم شیرازی بیان کرد: این که در سیره ائمه معصومین)ع( آمده است که 
اگر برایشان آبی می آوردند، نیمی را می نوشیدند و نیم دیگرش را در گوشه ای قرار 
می دادند تا بار دیگر از آن استفاده کنند برای ما یک درس است که بدانیم نباید حتی 

به اندازه نصف لیوانی هم آب را اسراف کنیم.
وی با تاکید بر الگوگیری از تجربه کشورهای پیشرو در زمینه بیابان زدایی، افزود: 
گاهی با انجام کارهای مختصر در زمینه حفظ منابع طبیعی می توان بهره زیادی برد 
از جمله اینکه می توان با کاشت گونه های گیاهی سازگار با آب کم و هوای گرم در 

مناطق خشک و بیابانی می توان بیابان زدایی کرد.
این مرجع تقلید، بهره گیری از شیوه های نوین آبیاری همچون قطره ای و بارشی 
را در جلوگیری از هدررفت آب ضروری دانست و افزود: منابع طبیعی از نعمت های 
خداوند است، از این رو باید قدردان و شکرگزار آن باشیم و شکرگزاری نیز به این است 

که در راه درست از آن استفاده کنیم.
 آیت الله مکارم شیرازی در ادامه با اشاره به سیل فروردین ماه سال ۹8 شیراز افزود: 
یادم هست که در کنار دروازه قرآن شیراز، دره عمیقی وجود داشت، اما برخی از 
مسئولان شهر در دوره خشکسالی آن را پر کرده و همسطح سازی کردند، از این رو 
وقتی سیل آمد، آب با فشار بسیار زیادی وارد شهر شد و ماشین ها و بسیاری از افراد 
را با خود برد و عده زیادی را دچار سانحه کرد، بنابراین در می یابیم که بدون مطالعه 

نباید کاری را انجام داد.
آیت الله مکارم شیرازی با اشاره به لزوم فرهنگ سازی در عرصه صیانت از منابع 
طبیعی تأکید کرد: شما باید دائما در حال مطالعه باشید تا بدانید از کدام وسیله بهتر 

می توان برای حفظ این منابع بهره برد.

آیت الله علوی گرگانی:

کاشت درخت با اهتمام جدی 
در کشور دنبال شود

آیت  الله سید محمد علی علوی  گرگانی از مراجع تقلید گفت: جنگل ها باید از 
آفت های انسانی و غیرانسانی  محافظت شده و همچنین کاشت درخت نیز با اهتمام 

جدی در کشور دنبال شود. 
به گزارش چهارشنبه شب مرکز خبر حوزه، این مرجع تقلید در دیدار معاون 
وزیر جهادکشاورزی و رئیس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور با وی، 
حفظ منابع طبیعی را یکی از مسائل مهم دینی دانست و اظهار داشت: منابع 
طبیعی و درخت موجب آبرومندی یک کشور است اما زمانی در ایران خسارت 
زیادی به جنگل ها وارد شد و تذکرهای بسیاری به افراد دادیم اما بی توجهی 
کردند و سوء استفاده های شخصی را انجام دادند تا در نهایت ضرر بزرگی به 

کشور وارد شد.
وی اضافه کرد: اکنون آن جریان متوقف شده است اما همچنان در گوشه و کنار 
کشور برخی به دنبال قطع درختان هستند که این موضوع می تواند تهدید جدی 

برای کشور محسوب شود.
این مدرس خارج فقه حوزه خاطرنشان کرد: همانطور که دیگران درخت کاشتند و 

ما استفاده کردیم ما نیز باید به غرس درخت بپردازیم تا برای آیندگان بماند.
از درختان مراقبت می شد امروزه جنگل های  اینکه اگر  بیان  با  علوی گرگانی 
بسیاری در کشور داشتیم عنوان کرد: درختان را از بین بردند و موجب شدند که 
سیلاب در برخی از مناطق کشور به مردم خسارت وارد کند اکنون باید جلوی این 

اتفاق ها گرفته شود و همچنان کاشت درخت با اهتمام جدی دنبال شود.
 آیت  الله علوی گرگانی ضمن قدردانی از دست اندرکاران حوزه جنگل بیان کرد: باید 

از جنگل ها در مقابل آفت های انسانی و غیر انسانی حراست کنیم.

انتخابات پرشور و هراس 
دشمنان

زمام دولت امروز باید به دست کسی واگذار شود که 
مشکلات کشور را بشناسد کارآمد باشد و از دل همین 

مردم رشد یافته باشد، لذا ملت عزیز هوشیارانه سابقه افراد حاضر را بررسی کنند و فرد 
دلسوز، پرهیزگار، علاقمند به کار و تلاش و پرانگیزه را انتخاب نمایند. 

با  مقابله  و  پیشرفت  برای  گام  یک  و  ملت  برای  است  فرصت  یک  انتخابات 
استعمارگران و یک گام برای نشان دادن آزادی در کشور، مردم خودشان انتخاب 
می کنند، خودشان تصمیم می گیرند و این بزرگترین هدیه انقلاب برای ملت عزیزمان 
است. اما دشمنان این را نمی خواهند، با این مسئله مشکل دارند، می خواهند ایجاد 
یاس و ناامیدی کنند، می خواهند ما وابسته باشیم، مستعمره باشیم، »بله قربان« 

گو باشیم.
امروز دشمنان انتخابات را رصد می کنند آنها از انتخابات پرشور هراس دارند، این 
حضور خودش هزار حرف دارد آنها این را می داند، لذا می خواهند این انتخابات 
امنیت  خودش  مردم  پرشور  حضور  لیکن  نباشند،  تصمیم گیرنده  مردم  نباشد، 
می آورد، دست دشمن را از منافع کشور کوتاه می کند و نشان می دهد ملت ما 
از سر آرمان های انقلاب کوتاه نمی آید و نمی گذارد پای حتی یک متجاوز خاک 

سرزمین مان را لمس کند. 
لذا انتخابات هر چه پر شورتر باشد، هراس دشمن بیشتر است و از سوی دیگر 
هرچه مشارکت بالا باشد انتخاب هم انتخاب شایسته تری است، امروز علاج کشور 

همین انتخاب اصلح و حضور پرشور ملت در انتخابات است. 
اهمیت انتخابات پیش رو دو چندان است؛ چرا که آمریکا و ایادی آن، گستاخانه 
و فارغ از تمام قوانین بین الملل سردار عزیزمان را مظلومانه و وقیحانه ترور کردند و 
آن را افتخار خود دانستند، لذا با همین انتخابات و حضور پرشور می توان سیلی به 
آمریکا زد که هرگز فراموشش نشود و به تمام نظام های منحوس و تروریست غرب 
هشدار داد که ملت عزیزمان هرگز اجازه چنین گستاخی را نخواهند داد و ما به غرب 
و امپریالیسم آمریکایی نشان می دهیم که هر نفرمان یک "حاج قاسم" خواهیم شد، 

و آرامش را از چشم آمریکا و ایادی خونخوارش خواهیم گرفت. 
همه غرب و همه نظام ضد حقوق بشری آنها از انتخابات در کشور هراس دارند، 
لذا وظیفه همه ماست که هرچه پرشکوه تر و عظیم تر این انتخابات را برگزار و فرد 

اصلح را انتخاب کنیم.

آیت الله سیدحسن خمینی :

هیچ چیزی واجب تر از برگزاری یک 
انتخابات پرشور نیست

یکدست شدن حاکمیت به ضرر کشور است 

 یادگار امام با بیان اینکه امروز هیچ چیزی واجب تر از برگزاری یک انتخابات پرشور 
نیست، گفت: فکر نمی کنم بتوانیم از مشکلات بزرگی که پیش رو داریم بدون اعتماد 

کلان مردم و همدلی و همراهی آنان عبور کنیم.
آیت الله سیدحسن خمینی عصر روز چهارشنبه در دیدار با دبیرکل و جمعی از 
اعضای شورای مرکزی انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها در حرم مطهر امام 
خمینی، با بیان اینکه انتخابات بحث مهمی در کشور است، گفت: باید بسیار به این 
موضوع فکر کنیم که آیا نفع کشور در حاکمیت یکدست است یا اینکه به نفع کشور 
است که حاکمیت یکدست نباشد و چند صدایی حاکم باشد. تلقی من این است که 
در شرایط موجود هر یکدست شدنی در حاکمیت به ضرر کشور است و چندصدایی 

برای ما یک فرصت است. 
یادگار امام با بیان اینکه اعتیاد، فحشا و طلاق معلول اصلی بیکاری است، اظهار 
کرد: اگر شغل درست کنیم همه اینها حل می شود والّا پول دادن به صورت صدقه 
ای خاصیتی ندارد. اشتغال، نیازمند سرمایه گذاری است و سرمایه گذاری امنیت 
می خواهد. پس باید فضا را امن کنیم که سرمایه گذاری انجام شده و کارها حل 
شود. آن گاه دست گروه های ناتوان را طبیعتا باید با کمک نهادهای اجتماعی 
گرفت. گاهی هم خود دولت دست آنها را می گیرد و یا مشوق هایی می گذارد که 

افراد به بقیه کمک کنند. 
 مشکل کشور در عرصه جهانی باید عزتمندانه حل شود

 وی با تأکید بر اینکه بدون شعاردادن و تعارف بگویم که باید مشکل کشورمان در 
عرصه جهانی را عزت مندانه حل کنیم، اظهار داشت: به همان اندازه که رفاه برای 
یک ملت لازم هست، عزت هم لازم است. یعنی ملتی که عزت نداشته باشد همان 
مقدار در رنج است که رفاه و معیشت نداشته باشد. ممکن است الآن یک دردی آنقدر 
شدید است که مردم بخواهند اول آن را حل کنیم ولی به محض اینکه از آن مشکل 
عبور کردند آن وقت می فهمند چه چیزی را از دست داده اند. عزت، امنیت و رفاه در 

عرض هم برای یک جامعه لازم است و مردم به آنها نیاز دارند.
سیدحسن خمینی ادامه داد: اگر همه جریانات داخلی با هم باشیم قدرت ما 
خیلی بیشتر است و باید بدانیم که از مشکلی که با سلطه گران داریم می توانیم و 

باید با عزت عبور کنیم.
 همه باید نماینده ای در انتخابات داشته باشند 

وی افزود: الآن هرکسی باید تلاش کند که انتخاباتی با موج اجتماعی و دولتی 
نماینده همه طبقات برای ایجاد دوباره سرمایه اجتماعی بیاید. اولین لازمه آن 
عملکرد درست متصدیان و ناظران انتخابات است و البته عوامل دیگر هم هست.
خدای نکرده اگر نظم اجتماعی فرو بریزد فقط یک گروه و یا گروه دیگر آسیب نمی 
بینند. طبیعتا ما که علاقه مند به انقلاب هستیم و پشت سر ما عظمتی است که از آن 

پاسداری و به آن افتخار می کنیم در این مسأله بیشتر ناراحت می شویم. 
سیدحسن خمینی با اشاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب مبنی بر ضرورت 
برگزاری انتخابات پرشور و با مشاکرت عمومی بالا گفت: من معتقدم رهبر انقلاب 
واقعا این را قبول دارند که شرط عبور از هر بحرانی با رأی، مشارکت و حضور مردم 
است و هیچ راهی جز این نداریم. واقعا فکر نمی کنم کسی بتواند فرض بگیرد که 

راهی جز این وجود دارد. 
واقعا اینکه بعدا چه کسی از صندوق در می آید و مردم به چه کسی رأی می دهند 
در درجه دوم اهمیت است. باید از همه دفاع کنید؛ حتی کسانی که آنها را دوست 
ندارید و یا حتی ممکن است در دوره ای به آنها انتقاد داشته اید. از حضور آنها هم 
دفاع کنید؛ همه باید نماینده ای در انتخابات داشته باشند و بتوانند کسب رأی کنند 
و مردم باید حس کنند کسی در میان کاندیداها هست که می تواند آنها را نمایندگی 

کند.
سیدحسن خمینی با بیان اینکه باید انتخابات را جایگاهی برای بازسازی سرمایه 
اجتماعی بدانیم، تصریح کرد: به نظر من شخصیت امام امّهات و غیر امّهاتی دارد. 
حواستان باشد کلیاتی که از امام یاد گرفته ایم را از دست ندهیم؛ اینها ذخایر بزرگی 
است و در تاریخ ایران کمتر رهبری آمده که اینها را برای مردم ودیعه بگذارد. این همه 
با هم بودن و همه چیز به اتکای مردم بودن و این انسجام داشتن و نقش دین را وارد 
عرصه تصمیمات ملی کردن مانند نخ تسبیح همه را به هم پیوند می دهد، چیزهای 

مهمی در جامعه ما است و در طول تاریخ هم نظیر آن نیست.
یادگار امام با تأکید بر اینکه امام سرمایه بزرگی برای کشور است، اظهار داشت: اگر 
این سرمایه را از شما بگیرند بی هویت می شوید. هویت اتصال به یک قدرت، توان و 

اندیشه ای که هنوز هم در مسائل اختلافی جامعه مورد اتکا است.

اخبار

لطف الله فروزنده*

 
رهبر معظم انقلاب به مناسبت روز درختکاری و 
هفته منابع طبیعی فرمودند: تخریب محیط زیست 
بلای بزرگی است که آینده بشر را هدر می دهد؛ 
آن  مقابل  در  باید  مردم  و همه  بنابراین مسوولان 

بایستند. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ 
و نشر آثار حضرت آیت الله العظمی خامنه ای به 
مناسبت روز درختکاری و هفته منابع طبیعی، رهبر 
معظم انقلاب اسلامی پیش از ظهر روز جمعه دو 

اصله نهال میوه کاشتند.
آیت الله خامنه ای سپس در سخنانی،  حضرت 
و  زندگی  در  مهم  عاملی  را  سبز  فضای  و  گیاه 
به  اشاره  با  و  خواندند  بشری  تمدن  ساخت  در 
ریشه های معرفتی و دینی توجه به محیط زیست، 
از جمله   نهال  نشاندن  و  کاشتن درخت  گفتند: 
آن  بر  اسلام  مقدس  شرع  در  که  است  حسناتی 

تأکید شده است.
رهبر انقلاب اسلامی به اهمیت محیط زیست 
در قانون اساسی نیز اشاره و خاطرنشان کردند: 
فعالیت های محیط زیستی، فعالیت های دینی و 
انقلابی است و نباید به آنها نگاه تجملاتی و تزئینی 

شود.
ایشان تنوع زیستی و اقلیمی کشور را بستری 
جوانان  و  مردم  آحاد  شدن  فعال  برای  مناسب 
تأسف  ابراز  با  و  زیست خواندند  زمینه محیط  در 
سفره های  و  طبیعی  منابع  جنگل ها،  تخریب  از 

کردند:  تأکید  سودجو،  افراد  دست  به   زیرزمینی 
تخریب محیط زیست بلای بزرگی است که آینده 
بشر را هدر می دهد، بنابراین مسئولان و همه مردم 

باید در مقابل آن بایستند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به حوادثی مثل 
آتش سوزی جنگل ها یا خشک شدن دریاچه ها و 
تالاب ها، گفتند: این حوادث قابل پیشگیری است 
به وظایف خود عمل نمی کنند،  و مسئولانی که 

دچار تقصیر هستند.
از  دیگری  بخش  در  اسلامی  انقلاب  رهبر 
نو  سال  آستانه  در  کرونا  مساله  به  سخنانشان 
پرداختند و گفتند: سال گذشته در ایام عید، مردم 
عزیز به توصیه ها کاملًا عمل و بلای بزرگی را از سر 
کشور دور کردند اما امسال خطر بیشتر و فراگیرتر 
است؛ بنابراین امسال هم همگان توصیه ها را رعایت 
کنند. ایشان تأکید کردند: هر چه ستاد ملی مقابله 
با کرونا اعلام کرد باید عمل شود. اگر سفر را ممنوع 
کردند، مردم به سفر نروند، بنده هم قطعاً مانند سال 

گذشته به سفر نخواهم رفت.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به مشکلات 
معیشتی مردم در اثر کرونا، گفتند: اگر کرونا ادامه 
پیدا کند مشکلات معیشتی بیشتر خواهد شد؛ 
بنابراین باید با همکاری همه، این بیماری هر چه 

زودتر برطرف شود.
گرانی و مشکل معیشتی مردم راه  حل دارد 

از  ناخرسندی  ابراز  با  اسلامی  انقلاب  رهبر 

گرانی ها و مشکلات معیشتی، افزودند: این وضع 
در آستانه عید غصه بزرگی ایجاد کرده است. البته 
قیمت ها  اما  است  فراوان  میوه ها  مانند  اجناس 
بسیار بالا است که سود این قیمت بالا هم به جیب 
باغداران زحمتکش نمی رود بلکه نصیب دلال ها 
و واسطه های سودجو می شود و ضرر آن به مردم 

می رسد.
مشکل  باید  مسئولان  اینکه  بر  تأکید  با  ایشان 
این  گفتند:  کنند،  حل  را  گرانی  و  معیشتی 
جلسات  در  بارها  و  دارد  راه حل  همه  مشکلات، 
متعدد این نکات را تذکر داده و راه حل های مورد 

نظر کارشناسان را به مسئولان گفته ایم.

رییس جمهوری با بیان اینکه برجام با دوراندیشی و عقلانیت ایران حفظ شده است، 
گفت: آمریکا با لغو همه تحریم ها و اتخاذ تدابیر عملی به برجام بازگردد. چون این 

تکلیف دولتی است که او برجام را نقض کرده است. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز پنجشنبه در نشست مجازی سازمان 
همکاری اقتصادی )اکو( گفت: خوشحالم از اینکه بار دیگر فرصت یافتم در جمع 
سران عضو سازمان همکاری اقتصادی حضوریابم و امیدواریم این نشست گام دیگری 
در راستای همگرایی، رفاه و سعادت ملل منطقه اکو و ارتقای جایگاه این سازمان باشد.

رییس جمهوری با بیان اینکه سازمان همکاری اقتصادی اکو، اولویتی مهم در 
پارادایم حاکم بر سیاست منطقه ای و بخش مهمی از سیاست همسایگی جمهوری 
اسلامی ایران است، افزود: منطقه اکو از ظرفیت ها و پتانسیل های ارزشمند منابع 
انسانی،  طبیعی و ذخایر انرژی، اقتصادهای مکمل، بخش خصوصی علاقه مند و نیز 

مزیت های ممتاز مواصلاتی منطقه ای و جهانی بهره مند است.
رییس  دولت تدبیر و امید گفت: سازمان اکو الزامات و شرایط لازم برای ارائه الگوی 
موفق از همگرایی منطقه ای را داراست و تاکنون گام های مهمی در جهت ارتقای 
همکاری های اقتصادی در سازمان اکو برداشته و دستاوردهای ارزشمندی حاصل 
شده است اما در برخی حوزه های کلیدی مانند تجارت دستاوردها کمتر از حد انتظار 

بوده است.
تجارت منطقه ای زیر 1۰ درصد غیرقابل قبول است

وی ادامه داد: با وجود پتانسیل تجاری بالا و فراهم بودن زیرساخت های لازم، تجارت 
درون منطقه ای همچنان زیر ۱۰ درصد است که به هیچ وجه قابل قبول نیست.

روحانی تصریح کرد: این نقیصه در سند چشم انداز ۲۰۲۵ اکو نیز به درستی مورد 
توجه قرار گرفته است؛ باور ما این است که باید بر عملیاتی کردن برنامه های مصوب 
اکو متمرکز شویم تا با سرعت مناسب در مسیر تحقق اهداف تعیین شده حرکت کنیم.
رییس دولت تدبیر و امید در ادامه تمرکز بر اجرایی کردن موافقت نامه های تجاری 
و یافتن راه حل های جدید برای توسعه و ترویج تجارت درون گروهی در منطقه اکو، 
فعال کردن بیش از پیش بخش خصوصی برای رونق تجارت فیمابین، فعال سازی و 
کارآمد کردن نهادهای موجود در اکو مانند بانک،  بیمه، استاندارد و اتاق بازرگانی اکو 
در سطح همکاری های منطقه ای و مطابق با استانداردهای بین المللی، رفع موانع و 
چالش های همکاری های ترانزیتی به عنوان زیرساخت های اساسی توسعه تجارت را 
پیشنهاد کرد. وی خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران آمادگی دارد در عملیاتی 
کردن موافقت نامه تجاری اکو و پی ریزی ترتیبات مالی، بانکی و گمرکی آن با حضور 

همه کشورهای عضو مشارکت فعال داشته باشد.
در  موقعیت کم نظیر جغرافیایی خود  از  برخورداری  با  ایران  داد:  ادامه  روحانی 
حوزه ترانزیت کالا آمادگی دارد امکانات و ظرفیت های شبکه حمل و نقلی خود و 
زیرساخت های موجود در مناطق مجاور آب های آزاد و خلیج فارس و دریای عمان را 
به عنوان پل ارتباطی میان آسیای میانه با آب های بین المللی در اختیار اعضای اکو به 

ویژه کشورهای محصور در خشکی و در خدمت توسعه تجارت قرار دهد.

رییس جمهوری با بیان اینکه جامعه جهانی امروز چالش های خطرناکی را تجربه 
می کند که همه شئون حیات بشری را متاثر کرده است، گفت: بیماری کووید ۱۹ آثار 
مخرب و عمیقی بر وضعیت اقتصادی و رفاه ملت های جهان بر جای گذاشته است به 
طوری که هیچ ملتی به تنهایی قادر به مواجهه با این قبیل چالش های مشترک نیست 
و اراده جمعی توأم با همکاری های مشترک راهکار مواجهه موثر با این مخاطرات 
است. در همین راستا حسن انتخاب موضوع همکاری منطقه ای در دوران پس از کرونا 

به عنوان شعار این نشست را برای منطقه اکو به فال نیک می گیرم.
را  کرونا  در دوره  تلخ جامعه جهانی  ناکامی های  از  یکی  دوازدهم  رییس دولت 
عدم اقدام در مقابل کشیده شدن دامنه سیاست های یکجانبه گرایانه و تحریم های 
غیرقانونی به این حوزه و هدف قرار دادن توان کشورها در مواجهه با این بلیه جهانی 
عنوان و تصریح کرد:  اقدام قدرت های بزرگ در محروم ساختن ملت ها از حقوق 
بنیادین خود در کنار عدم احترام آنها به نهادهای بین المللی نیازمند پاسخی در خور 
از سوی کشورهای هم اندیش و تقویت همکاری و تشکیل جبهه واحد برای فائق آمدن 
بر اینگونه چالش ها است. روحانی گفت: جامعه بین الملل شاهد رویکرد غیرقانونی 
و جنگ تمام عیار اقتصادی دولت ایالات متحده علیه جمهوری اسلامی ایران در 
چهار سال گذشته بوده است و این تحریم های ظالمانه خسارت های جبران ناپذیری 
به دولت و ملت ایران وارد کرده است. وی اضافه کرد:  بنابر دوراندیشی و عقلانیت 
جمهوری اسلامی ایران توافقی که آمریکا آن را نقض و برای نابودی آن حداکثر تلاش 
خود را کرده است، کماکان حفظ مانده است. رییس جمهوری تاکید کرد: ایالات 
متحده آمریکا موظف است با لغو همه تحریم ها و اتخاذ تدابیر عملی به برجام باز گردد. 

زیرا این تکلیف دولتی است که نقض عهد کرده است.
وی خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران نیز اقدام آمریکا را قطعا با اقدام پاسخ 
خواهد داد و نیز راه بازگشت آمریکا به برجام هم روشن است و اگر اراده وجود داشته 

باشد نیاز به هیچ مذاکره ای ندارد.
آمریکا برای به زانو آوردن ملت بزرگ ایران ناکام مانده است 

روحانی در ادامه گفت: باید اعلام کنم اقدامات غیرقانونی و یکجانبه ایالات متحده 
آمریکا برای به زانو آوردن ملت بزرگ ایران ناکام مانده است و با وجود تحمل فشارهای 
سنگین اقتصادی این ملت بزرگ با تکیه بر توان و اراده داخلی خود به موفقیت های 
چشمگیر و دستاوردهای بزرگی از جمله در زمینه مقابله باکووید ۱۹ با آثار و تبعات آن 
دست یافته است. وی نمونه بارز این موفقیت ها را اقدام برای ساخت واکسن کرونا با 
استفاده از دانش و تجربیات دانشمندان ایرانی عنوان کرد و افزود: در این راستا آماده 
همکاری با سایر کشورها به ویژه کشورهای عضو اکو هستیم و همچنین آمادگی داریم 
درباره چگونگی مواجهه منطقه اکو با جهان پس از کرونا همکاری و بنیان هایی را 
برای همکاری پی ریزی کنیم.  رییس جمهوری با قدردانی از رییس سازمان همکاری 
اقتصادی در برگزاری این اجلاس و قدردانی از تلاش همکاران دبیر خانه اکو در تهران، 
گفت:  فرصت را مغتنم می شمارم و ریاست ترکمنستان بر سازمان اکو را به برادرم بردی 

محمداف تبریک می گویم.

روحانی در نشست مجازی سازمان همکاری اقتصادی )اکو( :

آمریکا با رفع تحریمها به برجام برگردد

رهبرمعظم انقلاب پس از کاشت دو اصله نهال میوه در روز درختکاری:

مردم و مسوولان مقابل تخریب محیط زیست بایستند
حفظ محیط زیست یک فعالیت دینی و انقلابی است

گفت:  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزیر   
وزارت بهداشت مطلقا موافق هیچ مسافرتی در عید 
از ۲۵  که گفتیم  مانند سال گذشته  و  نیست  نوروز 
اسفند تا بعد از تعطیلات، فرصتی برای احیای کادر 
بهداشت و درمان داشته باشیم، باید از رفت و آمدها 

جلوگیری کنیم. 
ره  »پویش  بیستمین  در  جمعه  روز  نمکی  سعید 
سلامت« که در مرکز قلب شهید رجایی تهران برگزار 
خوزستان  در  دردناکی  صحنه های  افزود:  شد، 
فرد  یک  ریه های  ساعت   ۴8 عرض  در  و  می بینیم 
در چنین شرایطی می خواهیم  ویروس است.  از  پر 
کوپن مسافرت بدهیم. می دانیم مردم خسته هستند. 
روی  مردم  سلامت  حفظ  برای  هستیم  ناچار  ولی 
برخی از این پروتکل های بهداشتی بایستیم. یکی 
از دغدغه های همکاران ما همین تعطیلات نوروزی 
است و پیشنهاد ما این است که تردد و مسافرت انجام 
نشود. این جاده های پرازدحام و ترددهای بی رویه و در 
هم آمیختگی جمعیت و انتقال ویروس جهش یافته 

سرکش به شدت نگران کننده است.
وی ادامه داد: به ما گفته می شود برای سفر پروتکل 
اما  نخورید،  آلوده  آب  می گوییم  ما  شود.  طراحی 
اگر اصرار می کنید، بجوشانید و بخورید. در چنین 

وضعیتی هستیم.
کادر بهداشت و درمان هر روز نحیف تر می شود

وزیر بهداشت بیان کرد: کادر بهداشت و درمان در 
بی توجهی ها هر روز نحیف تر می شود. عده ای اندک 
به مسائل و مشکلات ما بی توجهی می کنند. عید 
نوروز را در پیش داریم. امیدواریم عید خوبی برگزار 
شود، اما همه نگرانیم و می دانیم با گردش ویروس 
به  در همه کشور، مسافرت  انگلیسی  یافته  جهش 

عنوان اصلی ترین عامل بسیار موثر است.

وی افزود: وقتی خبرنگار به بازار می رود و به فردی 
می گوید چرا ماسک نزدی، می گوید نه خودم می زنم 
به فرد می گویند  بزنند.  به مشتری ها می گویم  نه  و 
چرا ماسک نزدی، می گوید اعتقاد ندارم. می گویند 
ماسک یک پروتکل بهداشتی است، بعد فرد با مسخره 
وارد  من  گوش  از  ویروس  است  ممکن  که  می گوید 
شود. این بی توجهی ها باعث نگرانی نظام سلامت 

است.
هر ماه هزار تخت به تخت های بیمارستانی 

کشور اضافه می شود
وزیر بهداشت گفت: امسال حدود ۱۱ هزار تخت 
بیمارستانی در حال راه اندازی است و هر ماه هزار 
تخت به تخت های بیمارستانی کشور اضافه می شود 

و این اتفاق در هیچ سالی رخ نداده است.
وی ادامه داد: امسال با وجود گرفتاری های مربوط 
به کووید ۱۹، نه تنها در این باتلاق نماندیم، بلکه به 
لطف خدا توانستیم به عنوان یکی از درخشان ترین 
سال های قبل و بعد از انقلاب در توسعه زیرساخت ها 
تلاش کنیم. نمکی افزود: در کمتر از یک ماه و نیم، ۲ 
هزار و ۵۰۰ تخت آی سی یو در همین دوران کووید ۱۹ 
اضافه شده است. در همین اتفاق ناگوار در خوزستان، 
بیماران  برای  جدید  تخت  هفته، ۷۰  یک  طول  در 
تنفسی در حال ایجاد است. اکسیژن برای بیمار مبتلا 
به کووید ۱۹ اصلی ترین رکن حیاتی است. به همین 

دلیل رساندن اکسیژن ساز بسیار اهمیت دارد.
بیماران زمینه ای آسیب پذیرترین افراد در 

کووید 1۹ 
وزیر بهداشت گفت: در بحران کووید ۱۹ ثابت شد 
که آسیب پذیرترین افراد، کسانی هستند که بیماری 
زمینه ای یا بیماری های قلبی و عروقی داشتند و 8۲ 
درصد مرگ های کرونا مربوط به کسانی بود که بیماری 

زمینه ای داشته یا سن آنها بالای ۶۵ سال بود.
مسلم  من  برای  پیش  دهه  سه  در  داد:  ادامه  وی 
بود که بعد از این که توانستیم از مرگ و میر به علت 
سیاهچاله  به  کنیم،  جلوگیری  واگیر  بیماری های 
بیماری های غیرواگیر می افتیم و سرلوحه آن، بیماران 
قلبی و عروقی خواهند بود. امروز حدود ۱۰۰ هزار 
مرگ در سال از بین ۳8۰ هزار مرگ، فقط به دلیل 
پرفشاری خون و عوارض آن است. حدود ۳۱۳ هزار 
به دلیل  به کووید ۱۹  مرگ به جز مرگ های مربوط 
و  قلبی  سکته های  که  است  غیرواگیر  بیماری های 
مغزی و بیماری های قلبی و عروقی در سرلوحه است. 

این موضوع حتی در کووید ۱۹ نیز اثبات شد.
وزیر بهداشت بیان کرد: اگر نتوانیم سبک زندگی 
مردم را تغییر بدهیم و اگر اضطراب و تغذیه و مشکلاتی 
است  اجتماعی  و  جسمی  گرفتاری های  آغازگر  که 
جمع  زخمی  و  جنازه  باید  روز  هر  کنیم،  درست  را 
کنیم. همه مردم موبایل هوشمند دارند و باید آموزش 
و  قلبی  بیماری های  از  پیشگیری  درباره  همگانی 

عروقی مبتنی بر فهم طبقه های مختلف ارائه شود.
مرکز قلب شهید رجایی یک مرکز مرجع در 

منطقه است
رجایی  شهید  قلب  مجموعه  کرد:  اظهار  نمکی 
برای کشور یک ویترین بزرگ علمی و باعث امیدواری 
برای بیماران است تا بعد از لطف خدا، شفا بگیرند و 
گرفته اند. مرکز قلب شهید رجایی به عنوان یک مرکز 
مرجع برای کل منطقه مطرح خواهد بود و نظیر آن را 
در خیلی جاهای دنیا نداریم. تقاضای من این است 
که این مرکز بتواند نقش رهبری در قلب و عروق کشور 
را ایفا کند. باید به صورت دورا پزشکی، این مرکز را به 
عنوان یک مرکز مجهز به آموزش از راه دور، مطرح 

کنیم.

وزیر بهداشت: 

موافق هیچ مسافرتی در عید نوروز نیستیم
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5التهاب شایع در بدن + چند توصیه 

سلامت 

برخی افراد برای تسکین اعصاب یا کاهش اضطراب و استرس خود 
به بیشتر غذا خوردن روی می آورند. این می تواند به راحتی موجب 
پرخوری شده و روده ها ممکن است قادر به رسیدگی درست به غذای 

مصرفی اضافه نباشند. 
روده ها وظایف مهمی در بدن انسان بر عهده دارند. عوامل بسیاری 

وجود دارند که می توانند بر سلامت و عملکرد آنها تاثیر بگذارند.
به نقل از "استپ تو هلث اگر از روده های خود به درستی مراقبت 
موجب  حتی  اوقات  گاهی  توانند  می  شده  ایجاد  مشکلات  نکنید، 
شرایطی شوند که به نام سندرم روده تحریک پذیر شناخته می شود. 
برخی عادات می توانند به سلامت روده های شما آسیب برسانند که در 

ادامه با برخی از شایع ترین آنها بیشتر آشنا می شویم.
یک سبک زندگی پر استرس 

استرس مساله ای است که برای حفظ سلامت خود باید آن را بسیار 
جدی بگیرید. سرعت زندگی شما، شتاب برای انجام کارهای مختلف، 
نگرانی ها، اضطراب، و استرس می توانند به طور مستقیم بر سلامت 

دستگاه گوارش تاثیر بگذارند.
از سیستم عصبی گوارشی به عنوان مغز دوم انسان یاد می شود. برخی 
انتقال دهنده های عصبی در دستگاه گوارش انسان تولید می شوند. 
سطوح بالای اضطراب و استرس می تواند موجب تحریک روده ها شود. 

از دیگر آثار یک سبک زندگی پر استرس می توان به موارد زیر اشاره کرد:
در سیستم عصبی خودمختار تغییراتی ایجاد می شود. این سیستم بر 
حرکات روده ها تاثیر می گذارد و ریتم حرکت آنها را تسریع یا کند می 
کند. در سیستم غدد درون ریز تغییراتی ایجاد می شود. این با افزایش 
تولید هورمون های مرتبط با استرس مانند آدرنالین و کروتیزول مرتبط 

است. این می تواند موجب بروز مشکلاتی در گوارش غذا می شود.
احتمال پرخوری افزایش می یابد. برخی افراد برای تسکین اعصاب یا 
کاهش اضطراب و استرس خود به بیشتر غذا خوردن روی می آورند. این 
می تواند به راحتی موجب پرخوری شده و روده ها ممکن است قادر به 
رسیدگی درست به غذای مصرفی اضافه نباشند. این شرایط می تواند به 

بروز مشکلاتی در گوارش و جذب مواد مغذی از غذا منجر شود.
به خاطر داشته باشید که عادات سبک زندگی و احساسات شما تاثیر 
مستقیمی بر عملکرد بدنتان دارند. این به ویژه در مورد روده های شما 
صادق است. پس کاهش استرس و اضطراب و افزایش سطوح آرامش 

خود را مد نظر قرار دهید.
یک رژیم غذایی نامناسب 

همبرگرها، سیب زمینی سرخ شده، مرغ سوخاری، پیتزا، و حلقه های 
پیاز سرخ شده از جمله خوراکی های محبوب هستند که از مضرات آنها 
برای سلامت بدن خود آگاه هستیم، اما اغلب به دلایل مختلف مانند 

کمبود وقت یا صرفا لذتی که از خوردن آنها می بریم، توجه چندانی به 
جنبه های منفی نمی کنیم.

این قبیل غذاها از محتوای فیبر چندانی برخوردار نیستند و همچنین 
مصرف آنها به میزان زیاد موجب تحریک بیش از حد روده ها شده و می 

تواند به شرایطی مانند اسهال و یبوست منجر شود.
نکته: بهتر است غذای خود را در خانه تهیه کنید زیرا از این طریق می 
توانید بر نوع و مقدار مواد مورد استفاده و روش پخت کنترل بیشتری 
داشته باشید. به عنوان مثال، به جای سرخ کردن سبزیجات می توانید 
آنها را بپزید یا بخارپز کنید. در صورت نیاز به استفاده از روغن، روغن 
زیتون یکی از سالم ترین گزینه هایی است که می توانید مد نظر قرار 

دهید.
پرهیز از گوشت قرمز 

گوارش گوشت قرمز برای بدن دشوار است، یک ماده غذایی سرشار 
از چربی است و اغلب از منشا آن اطلاع دقیقی نداریم. امروزه، اصلاح 
ژنتیکی برای رشد سریع تر حیوانات جریانی معمول است. گوشت این 
حیوانات می تواند حاوی سموم مختلفی باشد که مصرف آنها توصیه 

نمی شود.
نکته: گوشت های بدون چربی از بهترین گزینه هایی هستند که می 
توانید مد نظر قرار دهید که از آن جمله می توان به مرغ و بوقلمون اشاره 
کرد. گریل کردن یا پختن آنها به جای سرخ کردن در روغن نیز گزینه 

بهتری محسوب می شود.
پرهیز از لبنیات 

محصولات لبنی یکی دیگر از غذاهایی هستند که در برخی افراد 
می تواند موجب سندرم روده تحریک پذیر شود. به طور کلی، بسیاری 
از محصولات لبنی موجب احساس ناراحتی در افراد می شوند زیرا به 

درستی گوارش نمی شوند.
همچنین، محصولات لبنی حاوی چربی و لاکتوز هستند که می توانند 
موجب بروز مشکلات گوارشی مانند اسهال یا یبوست شود. اگر به این 
مواد حساس هستید، استفاده از محصولات لبنی می تواند یکی از 

عاداتی باشد که به روده های شما آسیب وارد می کند.
شما می توانید به جای شیر گاو از مواد طبیعی و سالم دیگر مانند شیر 
جو دوسر، شیر برنج، شیر بادام، شیر گردو، یا حتی شیر پسته استفاده 

کنید.
مصرف دارو 

مطالعات نشان داده اند که برخی مشکلات سلامت در روده ها ممکن 
است با استفاده از آنتی بیوتیک ها مرتبط باشند. افزایش استفاده از این 
نوع داروها ممکن است یکی از عاداتی باشد که به روده های شما آسیب 

وارد می کند.
آنتی بیوتیک ها فرقی بین باکتری های خوب  و بد قائل نمی شوند 
و همه آنها را از بین می برند. عمکلرد آنها اساسا این گونه است که در 
برخورد با هر میکروارگانیسم، آن را از بین می برند و بر همین اساس 

ممکن است موجب بی تعادلی در فلور روده شما شوند.
اما با احتیاط پیش بروید، زیرا همین شرایط می تواند برای داروهایی 
دیگر که به عنوان مثال برای یبوست یا اسهال استفاده می کنید نیز 
صادق باشد. پیش از آغاز مصرف هر دارو یا مکملی ابتدا با پزشک خود 

مشورت کنید.

روده و عاداتی که به سلامت آن آسیب می زنند 

سطح بالای تری گلیسیرید خطر ابتلا به آترواسکلروز را بالا برده و مانع گردش 
خون سالم می شود. 

سطح بالای تری گلیسیرید خطر ابتلا به آترواسکلروز را بالا برده و مانع گردش 
خون سالم می شود.

تری گلیسیرید بالا نشانه های واضحی ندارد و در واقع یک وضعیت نامرئی است 
که سلامت شما را بدون این که متوجه شوید تحت تاثیر قرار می دهد.

برای کاهش سطح تری گلیسیرید باید از مهمترین وعده غذایی روز شروع کنید؛ 
یعنی صبحانه.

در اینجا ۵ کلید شگفت انگیز برای کاهش سطح تری گلیسیرید در وعده 
صبحانه معرفی شده است:

ترکیب آووکادو و هندوانه: هندوانه حاوی فروکتوز کمی است اما بسیاری از 
ویتامین ها و مواد معدنی را در خود حای داده است. با مصرف هندوانه به همراه 
نیمی از آووکادو مزایای زیادی به دست می آورید. آووکادو نیز سرشار از اسیدهای 
چرب امگا ۳ و امگا ۶ است. با مصرف همزمان این دو میوه مقادیر زیادی فیبر، 
پتاسیم، منیزیم و ویتامین ث به بدن خود می رسانید و شاهد کاهش سطح تری 

گلیسیرید خواهید بود.
ترکیب سیب و گردو: یک ترکیب عالی دیگر، مصرف همزمان سیب سبز با 
گردو است. این ترکیب ساده و خوشمزه از قلب شما محافظت می کند. سیب 
دارای آنتی اکسیدان ها، فیبر و پکتین است که همگی از مبارزان تری گلیسیرید 
بالا محسوب می شوند. گردو نیز غنی از چربی های غیر اشباع، اسید فولیک، 

ویتامین ای، منیزیم و ... است.
روغن زیتون: برای کاهش و تنظیم تری گلیسیرید شما نیاز به مصرف چربی 
های سالم دارید. بهترین گزینه در این میان مصرف روغن زیتون است. اسیدهای 
چرب امگا ۳ موجود در این روغن به حذف تری گلیسیرید بیش از حد مضر از خون 

شما کمک می کند و منجر به حفظ سلامت شریان ها و کبد می شود.
توت ها: یک اشتباه رایج که بسیاری از مردم آن را مرتکب می شوند، مصرف 
بیش از حد میوه ها برای کاهش سطح تری گلیسیرید است. این در حالی است 
که فروکتوز موجود در میوه ها خود می تواند عامل افزایش سطح تری گلیسیرید 
شود. بنابراین فقط سعی نکنید در طول روز مقادیر زیادی میوه بخورید. میوه ها را 
درست انتخاب کنید و آنها را به خوبی با هم ترکیب کنید. مصرف میوه های خشک 
مانند کشمش و خرما به میزان زیاد به مبتلایان به تری گلیسیرید بالا توصیه نمی 
شود. در عوض توت فرنگی، زغال اخته، گیلاس و تمشک برای کاهش این نوع 

چربی مفید هستند. زیرا فروکتوز کم و ویتامین ث بالایی دارند.
جوی دو سر: جو پادشاه دانه ها و بهترین دوست قلب شما است. مصرف جوی 
دو سر به شما کمک می کند تا سطح کلسترول و تری گلیسیرید را به طور موثری 
تنظیم کنید و شاهد از دست دادن وزن و تقویت انرژی باشید. بتاگلوتان موجود در 

جو منجر به متابولیسم بهینه کلسترول و تری گلیسیرید می شود.

صبحانه، بهترین وعده برای کاهش تری 
گلیسیرید؛ ۵ پیشنهاد غذایی 

رییس اداره سلامت گوش و شنوایی وزارت بهداشت اعلام کرد:

تبعات استفاده زیاد از هندزفری 

رییس اداره سلامت گوش و شنوایی وزارت بهداشت گفت: در ایران تعداد اعمال 
جراحی کاشت حلزون از سال ۱۳8۷ از ۱۷۴ مورد عمل جراحی به ۱۰8۰ مورد در 
سال ۱۳۹8 رسید و در حال حاضر بیش از ۱۴ هزار مورد از این طریق شنوا شدند. 
دکتر سعید  محمودیان در نشست خبری روز جهانی شنوایی، گفت: طبق 
گزارش سازمان جهانی بهداشت، ناشنوایی و کم شنوایی علی رغم همه اقداماتی 
که انجام می شود، رو به تزاید است. بر این اساس باید تمهیداتی اندیشیده شود تا 
بتوانیم بار بیماری را کاهش دهیم.وی افزود: امسال را با عنوان مراقبت از شنوایی 
برای همه، غربالگری، توانبخشی و مراقبت موثر در نظر گرفتیم. اگر کسی مشکلی 
را در شنوایی اش پیدا کند، اولین چیزی که صدمه می بیند، ارتباطش است و این 
موضوع بسیار مهم است و باید از آن صیانت کرد. هدف از این روز توجه بیشتر به 
موضوع ناشنوایی است؛ چراکه هم از سوی خانواده ها و هم از سوی جامعه توجه 
کمتری به ناشنوایی می شود. بر این اساس جهت افزایش آگاهی و سواد سلامت 
مردم و توجه بیشتر به این موضوع این روز را برگزار می کنیم.محمودیان درباره تاثیر 
استفاده زیاد از هندزفری و گوشی های همراه در کم شنوایی، گفت: یکی از عوامل 
خطری که جوانان و نوجوانان را هدف قرار داده، استفاده بی رویه از اصوات پر خطر 
است. اصواتی که به آن ها توجهی نمی شود. به ویژه اینکه کودکان، نوجوانان علاقه 
دارند و از هندزفری یا هدفون استفاده می کنند و اصوات مختلف را در سطوح بالا 
ساعت ها گوش می دهند. این موضوع ممکن است برایشان تبعات داشته باشد. 
دستورالعملی در این زمینه وجود دارد که بر اساس آن صدا آنقدر نباید بالا رود 
که باعث نشنیدن صداهای اطراف شود. از طرفی منجر به پیرگوشی زودهنگام 
و درجاتی از ناتوانی شنوایی برای این افراد می شود که قابل جبران نیست. در 
نتیجه والدین باید مراقب باشند که اولا استفاده از هندزفری ها  نباید بیش از یک 
ربع شود و صدا هم نباید از ۵۰ یا ۶۰ درصد بالاتر از ولوم باشد. به دفعات هم 
باید استراحت صوتی داده شود تا آسیب ها در این زمینه کاهش یابد. وی درباره 
غربالگری کودکان ناشنوا نیز گفت: یکی از نکات مهمی که باید به آن توجه شود، 
شناسایی به موقع ناشنوایی در بدو تولد است. خوشبختانه در کشور ما از سال 
۱۳8۴ سازمان بهزیستی غربالگری ها را شروع کرد و در سال ۱۳۹۳ با این سازمان 
تفاهمی را در جهت ارتقاء و گسترش برنامه های غربالگری انجام شد. در حال 
حاضر بیش از 8۰ درصد از مراکز بهداشتی، بیمارستان ها و... پذیرایی غربالگری 
هستند و پوشش داده می شود. طبق برنامه ای که داریم ۱۰۰ درصد نوزادان باید 
از خدمات غربالگری استفاده کنند. در عین حال تشخیص هم باید زیر سه ماهگی 
انجام شود و در شش ماهگی هم اگر نوزادی دچار کم شنوایی است، باید تحت 
مداخلات مناسب مانند کاشت حلزون، سمعک و... قرار گیرد. برنامه ها در کشور 
جاری است و استانداردهای لازم هم در این زمینه از سوی وزارت بهداشت داده 
شده و در حال اجرا است.محمودیان گفت: برای مراقبت های درمانی در کودکان 
و افرادی که دچار کم شنوایی می شوند، یکی از اقدامات، کاشت حلزون شنوایی 
است که در کشور به صورت تخصصی انجام می شود. در این زمینه هیات امنای 
ارزی وزارت بهداشت بزرگترین حامی اعمال جراحی کاشت حلزون است. در ایران 
تعداد اعمال جراحی کاشت حلزون از سال ۱۳8۷ از ۱۷۴ مورد عمل جراحی به 
۱۰8۰مورد در سال ۱۳۹8 رسید و در حال حاضر بیش از ۱۴ هزار مورد از این 
طریق شنوا شدند. ۳۰ مورد هم در کشور عمل جراحی کاشت ساقه مغز انجام 
شده است که جزو اعمال فوق تخصصی در جهان است. وی افزود: تعداد مراکز 
کاشت حلزون از سه مرکز که قبلا فقط در تهران بود، در حال حاضر به ۱۴ مرکز 
کاشت حلزون شنوایی رسیده است که اعمال تخصصی کاشت حلزون را در مراکز 
دانشگاهی ما انجام می دهند و حدود ۲۴ مرکز نیز توان بخشی کاشت حلزون را 
در سطح کشور انجام می دهند. مجموع مراکزی که خدمات توان بخشی شنوایی 
انجام می دهند در کشور به حدود ۴۰۰ مرکز رسیده است. رییس اداره سلامت 
گوش و شنوایی وزارت بهداشت همچنین گفت: از آنجایی که در کشور هزینه بالای 
برای کاشت حلزون انجام می شود، این موضوع اهمیت دارد که شناسایی در قالب 
نظام سلامت از نوزادی شروع شود تا کم شنوایان یا ناشنوایان شناسایی شوند. به 
ازای هر یک پروتز کاشت، ۲۴ هزار یورو هزینه می شود در کشور که خوشبختانه 
با تدابیر انجام شده این رقم به هفت هزار یورو تقلیل یابد. در چهار سال گذشته 
حدود ۱۵۲ میلیارد تومان از محل هزینه های داخلی وزارت بهداشت هزینه شده 
و حدود 8۰ درصد هزینه کاشت حلزون شنوایی توسط دولت پرداخت می شود. 
در بخش های مربوط به سمعک هم باید برنامه ریزی دقیق تر انجام شود تا تمام 
کشور اعم از روستاها و مناطق کمتر برخوردار هم از سمعک برخوردار شوند که در 
این زمینه برنامه هایی داریم.محمودیان در ادامه صحبت هایش گفت: بر اساس 
مطالعات انجام شده در همه کشورها، روند بار بیماری کم شنوایی در کشورها به 
صورت نگران کننده ای افزایش یافته است. در حال حاضر رتبه این اختلال میان 
سایر بیماری ها از نظر ایجاد ناتوانی در ۱۰ سال گذشته از رتبه سیزدهم به رتبه 
چهارم رسیده است. در این زمینه پویشی شکل گرفته تا همه کشورها و هم همه 
افراد به این روند افزایشی توجه داشته باشند. زیرا این موضوع معلولیت خاموش 
مخصوص  ماسک های  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  می شود.محمودیان  نامیده 
ارتباط با ناشنوایان گفت: ماسک های شفاف که برای ارتباط با ناشنوایان است 
در بسیاری از کشورها استفاده می شود. باید به این موضوع توجه شده و تولید آن 

در کشور بررسی شود..

آیا رژیم غذایی پرکربوهیدرات سلامت 
قلب را تهدید می کند؟

مطالعات اخیر محققان آمریکایی نشان می دهد رژیم غذایی حاوی مقادیر بالای 
کربوهیدرات احتمال بروز بیماری های قلبی عروقی و مرگ ناشی از آن را افزایش 
می دهد. رژیم غذایی مهمترین عامل در سلامت سیستم قلبی عروقی است. بر 
اساس مطالعات افرادی که بیش از ۶۰ درصد رژیم غذایی خود را به کربوهیدرات 
اختصاص می دهند، به میزان قابل توجهی در معرض خطر بیماری های قلبی و مرگ 
ناشی از آن قرار دارند. کربوهیدرات ها حاوی حداقل فیبر مورد نیاز بدن هستند.رژیم 
غذایی مدیترانه ای برای سلامت قلب توصیه شده است. رژیم مدیترانه ای به طور 
معمول شامل چربی های اشباع نشده مانند روغن زیتون، آجیل و آووکادو، همراه 
با سبزیجاتی مانند کرفس، اسفناج و هویج است. این سبزیجات غنی از نیتریت و 
نیترات هستند و ترکیب این دو گروه غذایی باعث تشکیل اسیدهای چرب نیترو 
می شود.در رژیم غذایی مدیترانه ای جایی برای گوشت قرمز، غذاهای فرآوری شده 
و قندهای مصنوعی وجود ندارد. استفاده از مقادیر زیاد میوه، سبزیجات، روغن 
زیتون، لوبیا و غلات و محصولات لبنی کم چرب در این رژیم غذایی توصیه شده 
است.رژیم غذایی DASH  نیز یک گزینه مناسب برای داشتن قلبی سالم است. این 
رژیم غذایی یک رویکرد مادام العمر برای مصرف غذای سالم است که تمرکز عمده 
آن روی پیشگیری و درمان فشار خون بالاست. این برنامه غذایی افراد را به کاهش 
مصرف سدیم تشویق می کند و در آن مواد غذایی حاوی پتاسیم، کلسیم و منیزیم 
گنجانده شده است.یکی از مهمترین مزیت های این روش، انعطاف پذیری آن است 
و اینکه از هیچ دستور پیچیده ای تبعیت نمی کند. توصیه محققان در رژیم غذایی 
DASH، مصرف مقدار زیادی میوه، سبزیجات، غلات سبوس دار، محصولات 
لبنی کم چرب، روغن سبزیجات، آجیل، گوشت سفید و حبوبات است و مصرف 

نوشیدنی های شیرین و چربی های اشباع شده را ممنوع می کند.
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اجتماعی

 درجلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران قم 
ضرورت فعال شدن دوربین های راهنمایی رانندگی در سطح شهر مورد تاکید قرار 
گرفت و پلیس راهور این استان نیز مکلف به نظارت بیشتر بر اعمال قانون منع 

تردد شبانه در اماکن شلوغ و پر رفت و آمد شد. 
معاون سیاسی امنیتی استانداری قم در این جلسه که روز چهارشنبه در تالار 
کرامت استانداری قم برگزار شد اظهار داشت: سیستم پایش تصویری قم فعال 

است و هیچ دوربین پلاک خوانی خاموش نیست.
ظرفیت  به  دوربین   ۹۰ نیز  جاری  سال  پایان  تا  افزود:  پور  سلیمان  بیژن 
دوربین های موجود در سطح شهر قم اضافه و مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت.
فرماندار قم نیز در این جلسه طی سخنانی با اشاره به در پیش بودن پنجشنبه 
آخر سال خاطرنشان کرد: در این روز مردم بر اساس یک سنت دیرینه به صورت 
گسترده در آرامستان ها حاضر می شوند و از هم اکنون باید میان شهرداری، 
فرماندهی انتظامی و بویژه اوقاف و امور خیریه هماهنگی صورت گیرد تا با اطلاع 

رسانی و آشنا کردن افراد با این موضوع، شاهد شیوع ویروس کرونا  باشیم.
مرتضی حیدری همچنین با اشاره به بالا رفتن آمار آمد و شدهای شبانه در 
روزهای پایانی سال خاطرنشان کرد: بیشتر افراد چون از فعال نبودن دوربین ها 
مطمئن هستند اقدام به تردد در سطح شهر می کنند از این رو افزایش ترددها 

مبنی بر شناخت کامل مترددین از وضعیت دوربین هاست.
فرماندار قم در ادامه گفت: ممنوعیت ترددها و جریمه کردن متخلفان بیش از 
هر چیز به خاطر حفظ سلامتی جامعه است و به دنبال اذیت کردن مردم نیستیم .

افزایش تعداد آزمایش کرونایی 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه با بیان اینکه سیاستی که 
دنبال می کنیم افزایش تعداد آزمایش کرونایی است گفت: طی یک هفته گذشته 
تعداد تست ها در برخی از روزها به بیش از ۷۰۰ مورد رسیده که نشان دهنده این 

است که به شدت دنبال رهگیری و بیماریابی هستیم.
محمد رضا قدیر با تاکید بر اینکه هنوز هم کار اول همه دستگاه های اجرایی 
مدیریت کرونا است گفت: متاسفانه برخی از دستگاه ها ویروس کرونا را فراموش 
کردند و برای اینکه از خیز و پیک بعدی کرونا جلوگیری کنیم چاره ای جز این 

نداریم از این رو همکاری لازم را داشته باشند.
قدیر افزود: باید با دیدن کوچکترین فعالیت این ویروس از پیشرفت آن جلوگیری 
کنیم مشکلی که در حال حاضر با آن مواجه هستیم موضوع تنوع ژنتیکی ویروس 

است باید این موضوع را به دقت بررسی کنیم تا کارایی واکسن مشکل زا نشود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در ادامه یادآور شد: برخی از ویروس ها قدرت 
سرایت بالایی دارند ولی به هر حال وقتی ویروس انگلیسی در بیش از ۲۰ استان 

چرخیده باید این را در نظر بگیریم که کل کشور درگیر آن است.
وی با بیان اینکه ویروس جهش یافته را در افراد مختلف بویژه جوانان و کودکان 
مانیتورینگ میکنیم گفت: تعطیلی و غیرحضوری کردن مدارس کار خیلی خوبی 
بود. وی همچنین موضوع جلوگیری از کلنی و تجمع ویروس را مورد توجه قرار داد 
و گفت: در صورتی که چند بیمار در یک مکان تجمع کنند خیلی خطرناک است و 

ما باید خیلی سریع با این مساله برخورد کنیم و قرنطینه انجام شود.
را مهمترین  از چرخش ویروس  رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم جلوگیری 
سیاست بهداشت و درمان دانست و با بیان اینکه تردد بین شهری از ساعت ۲۱ 
تا ۳ بامداد به دلیل کار نکردن دوربین ها خیلی زیاد است افزود: در صورت فعال 
شدن دوربین ها، ترددها محدود شده و درورهمی ها جمع خواهد شد و بسیاری 

از تبعات آن نیز کنترل می شود.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه با اشاره به اینکه 
طبق اعلام وزارت بهداشت، قم به لحاظ کرونا از رتبه سی ام به بیست و نهم کشور 
صعود کرده است افزود: در یک هفته اخیر میانگین روزانه پذیرش بیماران کرونایی 

در مرکز فوریت های پزشکی استان افزایشی و آرام بوده است.
سیامک محبی افزود: میانگین روزانه بستری های کرونایی نیز روند افزایشی و 
آرامی را داشته و از ۲۰ به ۲۴ تَن رسیده و تعداد کل بستری ها هم از ۹۵ به ۱۲۰ 

بیمار افزایش پیدا کرد.
رئیس مرکز بهداشت قم با اشاره به شروع موج چهارم کرونا در برخی استان ها 
گفت: قم بر خلاف دیگر استان ها ۲ پیک کرونا را تجربه کرده و باید تمام تلاشمان 

را برای جلوگیری از پیک سوم به کار بگیریم.
وی بیان کرد: از مجموع ۲ هزار و ۳۹۵ تست کرونایی انجام شده در قم ۱۹۴ 
مورد مثبت بوده و در شرایطی که یک ماه پیش میزان تست های مثبت روزانه ۱۰ 

تَن بود الان به بالای ۴۰ تَن رسیده است.
در این جلسه به پیشنهاد برخی از مدیران شرکت کننده و همچنین موافقت 
استاندار مقرر شد به منظور ایجاد حساسیت بیشتر در شهروندان برای رعایت 
پروتکل های بهداشتی، نقشه رنگ بندی کرونایی مناطق مختلف شهر قم از 

طریق صدا و سیمای استانی نمایش داده شود.

 درجلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران قم تاکید شد:

اعمال نظارت دقیق تر بر قانون منع تردد شبانه  درقم 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم  مطرح کرد؛

رعایت شیوه نامه های بهداشتی
 با دقت کامل در بقاع متبرکه 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: از نخستین روزهای شیوع کرونا در 
ایران، تمام مصوبات ستاد مقابله با کرونا مو به مو در بقاع متبرکه اجرایی شده  است.

حجت الاسلام عباس اسکندری در جلسه ستاد مقابله با کرونا گفت: سه مسئله 
اساسی در ارتباط با بقاع متبرکه حائز اهمیت است، علیرغم اینکه در بقاع هم بحث 
زیارت و هم بحث دفن اموات را داشتیم برخی اصرار داشتند که اموات کرونایی را در 
صحن حرم های مطهر امامزادگان دفن کنند که اینگونه مسائل برای ما چالش برانگیز 
بود، در عین حال تلاش زیادی کردیم که پروتکل های بهداشتی را حتماً رعایت کنیم 
و از نخستین روزهای شیوع کرونا در ایران، تمام مصوبات ستاد ملی و استانی مقابله 
با این بیماری را مو به مو اجرایی کردیم.  وی افزود: بررسی ها هم نشان می دهند که 
اماکن متبرکه کمترین نقش را در شیوع بیماری داشته اند چرا که هم پروتکل ها به خوبی 
رعایت شده اند و هم اقدامات فرهنگی خوبی صورت گرفته است. مدیرکل اوقاف قم 
با بیان اینکه طی یک سال گذشته هیچ تربت خانه ای در قم باز نشده و یک نفر پای 
ضریح امامزادگان حاضر نشده است گفت: تنها در روزهایی که ستاد استانی مقابله 
با کرونا اعلام کرده بود و شرایط مساعد بود، فضای روباز و صحن بقاع به روی مردم باز 
شدند. وی افزود: اداره اوقاف و امور خیریه قم طی این مدت، طرح های اجتماعی 
گسترده ای را به مرحله اجرا درآورده است؛ نخستین مورد طرح مهر تندرستی است 
که شامل ویزیت و ارائه داروی رایگان به نیازمندان و با محوریت بقاع متبرکه می شود. 
اسکندری با بیان اینکه این طرح با همراهی سازمان بسیج جامعه پزشکی استان قم 
اجرایی شد گفت: سپاه و بسیج به خوبی وارد میدان شدند و پزشکان جهادی را پای 
کار آوردند، این پزشکان ویزیت رایگان انجام می دادند و داروی رایگان هم از محل 
عوائد موقوفات در اختیار نیازمندان قرار گرفت. مدیرکل اوقاف قم با اشاره به راه اندازی 
درمانگاه سیار برای روستاهایی که به درمانگاه و بیمارستان دسترسی ندارند افزود: 
این اقدام هم به همت اوقاف استان انجام شد و پزشکان جهادی و بسیجی هم پای 
کار بودند ضمن اینکه طی این مدت برخی دستگاه های پزشکی هم از محل عوائد 
موقوفات و همراهی خیرین برای بیمارستان ها و مراکز درمانی خریداری و تحویل 
داده شد. وی گفت: تجلیل از ۱۵۰ نفر از پرستاران که به بیماران کرونا خدمت رسانی 
می کردند، توزیع غذای گرم )۹۰ هزار پرس( بین بیماران و افراد نیازمند، کمک به 
بیماران کم برخوردار )۳۰۰ میلیون تومان برای دو هزار نفر(، کمک به مستمندان و 
آسیب دیدگان شیوع کرونا )۱۵ میلیارد ریال(، عدم اخذ اجاره از برخی مراکز تجاری 
موقوفه، آزادی ۲۷ زندانی جرایم غیر عمد از محل عوائد موقوفات، کمک های نقدی 
و غیرنقدی به گروه های جهادی و توزیع بسته های معیشتی، از جمله اقدامات اوقاف 
استان قم طی یک سال اخیر بوده است. اسکندری با اشاره به اجرای طرح پیوند 
آسمانی در قم گفت: در این طرح جهیزیه ۱۱۴ زوج جوان با اعتباری بالغ بر ۳۰ 
میلیارد ریال تأمین شد.  وی به اجرای طرح مهر تحصیلی در قم اشاره کرد و گفت: 
در این طرح به دانش آموزان نیازمند کمک های غیرنقدی ارائه شد که میزان آن حدود 
۲8۰ میلیون تومان بوده است. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم افزود: در طرح 
بسته های معیشتی، ۲۰ هزار بسته طی هشت مرحله در سطح استان قم توزیع شده 
است. وی با بیان اینکه طرح شمیم خدمت نیز با هدف اشتغال زایی به همت اوقاف 
و با همراهی بسیج و سپاه اجرایی شده است گفت: کارگاه های آموزشی این طرح 
با محوریت بقاع متبرکه برپا شده اند و محصولات آنها به صورت تضمینی خریداری 
می شود. اسکندری افزود: مجموع ریالی خدمات رسانی اداره کل اوقاف و امور خیریه 
استان طی یکسال گذشته، حدود ۲۰ میلیارد تومان بوده است همچنین با وجود همه 
محدودیت ها و مشکلاتی که وجود داشته، رتبه اداره کل اوقاف استان از هفده به رتبه 

دوم کشور ارتقا پیدا کرده است.
 

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم :

قم در برخی خدمات الکترونیک پایلوت 
کشوری است

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم با اشاره به فراهم بودن زیرساخت 
های ارائه خدمات الکترونیکی در استان تصریح کرد: قم در ارائه برخی خدمات 
الکترونیک به عنوان استان پایلوت در کشور تعریف شده است.  جواد غلام پور که 
به صورت ویدئوکنفرانسی در نشست روزچهارشنبه ستاد پیشگیری، هماهنگی 
و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان سخن می گفت با اشاره به ضرورت 
الکترونیکی شدن حداقل سه خدمت دستگاه های اجرایی استان تا پایان سال جاری 
و بر اساس مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا بیان داشت: آخرین بررسی این اداره 
کل نشان می دهد ۱۴ خدمت فعلی فعال در این موضوع در استان دایر است. وی 
افزود: البته ۴۵ پروژه دیگر نیز پیش بینی شده است که قرار است تا شهریور ماه سال 
۱۴۰۰ به نتیجه برسد تا پس از آن، شاهد افزایش خدمات الکترونیک دستگاه های 
اجرایی به مردم استان باشیم. مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم در ادامه 
به ضرورت تمرکز اصلی بر تحقق دولت الکترونیک از سوی دستگاه های ملی توجه 
داد و خاطر نشان کرد: نقش دستگاه های استانی در این زمینه بیشتر مطالبه گری 
است و بدیهی است که این مطالبه گری تا تحقق کامل موضوع ادامه می یابد. غلام 
پور با تصریح بر این که خوشبختانه بستر خدمات الکترونیک در قم فراهم است اذعان 
کرد: زیرساخت های لازم برای این موضوع در استان قم پس از دو استان تهران و 
البرز، در رتبه سوم کشوری قرار دارد، ضمن آن که استان قم در تحقق برخی خدمات 
الکترونیک به عنوان استان پایلوت در کشور شناخته شده است. مدیرکل ارتباطات 
و فناوری اطلاعات استان قم همچنین قم را در موضوعاتی مانند تجمیع قرائت و 
جمع بندی قبوض خدماتی و احراز هویت الکترونیک از استان های پیشگام در کشور 
توصیف کرد و گفت: امیدواریم با همت همه مسؤولان استان بتوانیم سیاست افزایش 

خدمات الکترونیک دستگاه های اجرایی را به هم استانی های عزیز تسریع بخشیم.
 

رییس پارک علم و فناوری استان قم  اعلام کرد:

قم رتبه هشتم کشور از نظر تعداد
 شرکت دانش بنیان 

رییس پارک علم و فناوری قم با بیان اینکه زیست بوم فناوری استان قم در طی سال 
های اخیر رشد و بالندگی خود را با شتاب ادامه داده است گفت: قم با ۹۵ شرکت از 
نظر تعداد شرکت های دانش بنیان در رتبه هشتم و با ۲۲ شرکت صنایع خلاق در 
رتبه ششم کشور قرار دارد.  سیدحسین اخوان علوی روز چهارشنبه در آیین تودیع 
و معارفه مدیران عامل سابق و جدید صندوق پژوهش و فناوری کریمه استان قم، با 
بیان تاکید بر توجه به اهمیت و ضرورت تقویت زیست بوم فناوری استان قم گفت: 
ادامه روند پرشتاب توسعه فناوری در قم نیاز به حمایت تمام مجموعه استان دارد. وی  
ادامه داد: فعالیت پارک علم و فناوری استان در سال ۹۱ با ۲ مرکز رشد آغاز شد ولی 
امروز زیست بوم قم تقریبا تکمیل شده است. وی با اشاره به ظرفیت های زیست بوم 
فناوری استان ادامه داد: ۲۰۰ واحد فناور، فعالیت پارک علم و فناوری، هفت مرکز 
رشد، پنج شتابدهنده، ۶ مرکز نوآوری، ۹۵ شرکت دانش بنیان و حضور فعال دانشگاه 

های استان از جمله ظرفیت های فناوری قم است.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی قم خبرداد:
توزیع ۱۰هزار ماسک میان رانندگان اتوبوسرانی

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی قم از توزیع ۱۰هزار عدد ماسک میان رانندگان این 
سازمان در آستانه موج چهارم انتشار ویروس کرونا خبر داد. علی نیک با اشاره به 
اهمیت رعایت نکات بهداشتی توسط رانندگان اتوبوس های درون شهری، اظهار 
تاکنون،  ابتدای اسفندماه سال گذشته  از زمان شیوع ویروس کرونا در  داشت: 
این شرکت با اجرای دستورالعمل های ستاد مقابله با کرونا و رعایت پروتکل های 
بهداشتی، تمام تلاش خود را به منظور جلوگیری از انتشار این ویروس میان رانندگان 
و مسافران و حفظ سلامتی آنان انجام داده است. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی قم 
با بیان اینکه از سال گذشته تاکنون طی چندین مرحله و به صورت منظم ماسک 
میان رانندگان بخش خصوصی و عمومی اتوبوسرانی توزیع شده است، تصریح کرد: 
با برنامه ریزی های صورت گرفته در این مرحله، از امروز مجدداً به صورت ویژه روزانه 

۵۰۰ عدد میان رانندگان اتوبوس های قم توزیع خواهد شد.

قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی:

جابجایی روز بزرگداشت شهدا 
کج سلیقگی بود

قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی گفت: جابجایی روز بزرگداشت 
شهدا از ۷ تیرماه به ۲۲ اسفندماه که زمان بسیار نامناسبی است، کج سلیقگی 

بوده است و امیدواریم اصلاح شود. 
نصرت الله لطفی چهارشنبه شب در جلسه شورای فرهنگ عمومی استان قم 
گفت: متأسفانه برگزاری جشن های نیمه شعبان به صورت محله ای در سال 
های اخیر کمرنگ شده است و دستگاههای فرهنگی باید از هم اکنون برای 

احیای جشن های مردمی برنامه ریزی و اقدام کنند.
وی در ادامه افزود: وقتی برنامه های فرهنگی همچون جشن های نیمه شعبان 
در بلوار پیامبر اعظم)ص( متمرکز می شود، برگزاری جشن و اجرای برنامه های 

فرهنگی و فعالیت موکب ها در دیگر نقاط شهر قم و محله ها کمرنگ می شود.
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم برگزاری راهپیمایی ۲۲ 
بهمن امسال را مردمی ترین مراسم سال های اخیر و بسیار فراتر از انعکاس رسانه 
ها دانست و گفت: متأسفانه برخی با مطامع جناحی، مسائلی درباره بیانیه را 

مطرح کردند.
 منطقه پردیسان نیازمند راه اندازی کتابخانه های عمومی است

سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم نیز در این جلسه با اشاره 
به جایگاه نخست قم در سرانه مطالعه کشور خاطرنشان کرد: پس از شیوع 
کرونا، قمی ها بر خلاف دیگر استانها، ارتباط مستمری با کتابخانه های عمومی 

داشتند و ما طی این مدت مطالعه کتاب های الکترونیکی را نیز ترویج کردیم.
سجاد عمرانی با بیان اینکه در استان قم ۲۴ باب کتابخانه عمومی و تعداد 
بسیاری کتابخانه تخصصی غیرعمومی وجود دارد، افتتاح کتابخانه "شهدای 
نوبهار" در ابتدای سال جاری را مورد توجه قرار داد و گفت: منطقه پردیسان به 

شدت نیازمند راه اندازی تعدادی کتابخانه عمومی است.
وی از افتتاح کتابخانه مرکزی قم در خیابان امام خمینی)ره( به زودی خبر 
داد و گفت: با راه اندازی این کتابخانه ۲۰ درصد به فضای کتابخانه ای استان 
افزوده می شود و ما تلاش کردیم کتابخانه ها در هر منطقه تأثیرگذاری مناسبی 

در فضای فکری و فرهنگی محله و منطقه خود داشته باشند.
 کانون های فرهنگی و هنری مساجد قم تأثیرگذاری بالایی دارند

مسؤول دبیرخانه کانون های فرهنگی و هنری مساجد استان قم نیز در این 
جلسه با اشاره به انتخاب قم به عنوان پایتخت فهمای کشور )پایتخت فرهنگ و 
هنر مساجد ایران( طی سال جاری و سال آینده، گفت: جوانان مسجدی قم در 
سال گذشته و امسال در تمامی شاخص های فهما با اختلاف زیاد رتبه نخست را 

کسب کرده و توان و ظرفیت بالای خود را به نمایش گذاشتند.
و  همکاری  مرهون  را  موفقیت  این  کسب  روحانی  سعید  الاسلام  حجت 
هماهنگی تمامی دستگاههای اجرایی استان دانست و گفت: شبکه فرهنگی 
بسیار خوب و توانمندی در کانون های فرهنگی و هنری مساجد شکل گرفته 

است که باید به خوبی مورد توجه و استفاده مسؤولان فرهنگی قرار بگیرد.
و هنری مساجد  فرهنگی  کانون های  بسیار خوب  و ظرفیت  آمادگی  وی 
استان قم برای انجام هرگونه فعالیت فرهنگی را مورد توجه قرار داد و گفت: با 
استفاده از کارشناسان و متخصصان در حوزه های گوناگون، می توانیم مطالبه 
های فرهنگی بسیاری از کانون های قم داشته باشیم. یکصد و نود و ششمین 
جلسه شورای فرهنگ عمومی استان قم با حضور آیت الله سید محمد سعیدی 
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( و جمعی از مدیران و رؤسای 
دستگاههای اجرایی مرتبط در سالن شهید آوینی)ره( اداره کل فرهنگ و ارشاد 

اسلامی استان قم برگزار شد.

معاون جهاد کشاورزی استان قم:

مصرف مرغ سایز در قم ترویج می شود
 معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی قم، گفت: براساس 
راهبرد جهش تولید، مصرف مرغ سایز که از نظر اقتصادی و سلامت غذایی برای 

استفاده مقرون به صرفه است، درقم ترویج می شود.  
علی اصغر همت بیان کرد: هدف وزارت جهاد کشاورزی و به تبع آن سازمان 
جهاد کشاورزی قم این است که مصرف مرغ سایز با وزن میانگین یک کیلو و 

8۰۰ تا ۲ کیلو و ۲۰۰ گرم، در میان مردم ترویج شود.
وی با اشاره به این که مرغ سایز در این محدوده سنی، ضریب تبدیل کمتری 
دارد،  افزود: هرچه این ضریب تبدیل کمتر باشد، برای مرغدار مقرون به صرفه 
تر است چرا که هر چه وزن مرغ بیشتر شود به ضریب تبدیل اضافه می شود و 

پرورش مرغ با وزن بالاتر از نظر اقتصادی هزینه بیشتر در پی دارد.
وی ادامه داد: استفاده از مرغ سایز هم برای مرغدار و هم برای مصرف کننده 
سودمند است، چرا که برای پرورش ضریب تبدیل کمتری دارد و برای مصرف 

نیز این مرغ دارای گوشت مفید است که چربی آن در حداقل ممکن قرار دارد.
همت گفت: در زمینه اصلاح نژاد نیز استفاده از جوجه مرغ آرین در دستور کار 
سازمان جهاد کشاورزی قم است که ضریب تبدیل پایین تری دارد و تولید گوشت 
آن مقرون به صرفه است و مرغدارانی که از این نوع جوجه استفاده کنند سهمیه 

نهاده آن ها به صورت کامل داده می شود.
وی با اشاره به این که در رابطه با اصلاح ساختار مرغداری های استان نیز از 
سال ۹۶ اقدامات گسترده ای انجام شده است، افزود: در همین رابطه گروه های 
بازرسی از واحدهای مرغداری فعال در قم بازدید و نواقص واحد را به بهره برداران 
یادآوری می کنند و پس از رفع این نواقص اجازه جوجه ریزی به ایشان داده 
می شود که این نظارت ها موجب جلوگیری از بیماری های واگیردار پرندگان طی 

سال های اخیر در قم شده است.
وی در رابطه با فرآیند توزیع گوشت مرغ در قم نیز بیان کرد: سازمان جهاد 
کشاورزی قم برابر مصوبه ستاد تنظیم بازار استان روزانه بیش از ۴۰ تن مرغ با 
قیمت تنظیم بازار در اختیار سازمان صمت استان قرار می دهد و مسئولان این 

سازمان نیز آن را در فروشگاه های منتخب توزیع می کنند.

سرپرست معاونت خدمات مشترکین شرکت توزیع برق قم:

۷۴ هزار و ۸۷۶ مشترک در قم در رده 
کم مصرف قرار دارند

 سرپرست معاونت فروش و خدمات مشترکین شرکت توزیع نیروی برق قم 
گفت: ۷۴ هزار و 8۷۶ قبض صادر شده در این استان مشمول طرح امید شده 

و رایگان است. 
سید محمدرضا غفوری افزود: تعداد مشترکان مشمول برق امید با توجه به 
میزان مصرف مشترکان متغیر است و ممکن است در ماه هایی از سال افزایش 

یا کاهش داشته باشد.
وی اضافه کرد: برق امید مخصوص مشترکان خانگی و با هدف اصلاح الگوی 
مصرف می باشد که در این طرح مشترکان به سه بخش کم مصرف،  خوش 
مصرف و پرمصرف تقسیم می شوند. وی ادامه داد: ۶۹ هزار و ۹۱۹ اشتراک 
شهری و چهار هزار و ۹۵۷ اشتراک روستایی کم مصرف، ۲۳۹ هزار و ۱۲۳ 
اشتراک شهری و هشت هزار و ۹۰۹ اشتراک روستایی خوش مصرف و ۱8۴ 

هزار و ۵۷۶ قبض شهری و پنج هزار و 8۱ قبض روستایی پرمصرف هستند.
به گفته غفوری، مشترکانی که مصرفشان در چهارماه گرم سال از خرداد تا 
شهریور ۲۰۰ کیلووات و در سایر ماه ها زیر 8۰ کیلووات است، کم مصرف هستند 
و برق مصرفیشان رایگان محاسبه می شود. وی بیان کرد: ساکنان دایمی روستاها 

شامل این طرح هستند و ساکنان فصلی و باغ ویلاها مشمول طرح نمی شوند.
وی افزود: افزایش درآمدی که بابت کاهش مصرف برق در استان داریم بیشتر 
از کاهش درآمدی است که به واسطه رایگان شدن برق تعدادی از مشترکان 

صورت گرفته است.
سرپرست معاونت خدمات مشترکین شرکت توزیع برق قم اضافه کرد: مشترکان 
برق با اصلاح روش های استفاده از وسایل برقی از جمله کولر گازی می توانند با 

کاهش مصرف برق جزو مشترکان کم مصرف شوند.

 

در روزهای پایانی سال به علت سنت خانه تکانی 
شاهد افزایش سه برابری سرانه مصرف آب در 
کشور هستیم، در حالی که ایران کشوری خشک 
و نیمه خشک با کمبود منابع آبی است و سرانه 

بارندگی کمی نسبت به متوسط جهانی دارد. 
و  ها  پنجره  حتما  سال  پایانی  روزهای  در 
های  فرش  که  اید  دیده  را  زیادی  دیوارهای 
رنگارنگ از آنها آویزان است که نوید از نو شدن 
سال می دهد، در واقع خانه تکانی در ایران سنتی 
دیرینه است، در روزهای پایانی سال افراد خانه 
های خود را از گرد و خاک پاک می کنند، ایرانیان 
بر این باورند که با زدودن گرد و غبار و دور ریختن 
وسایل قدیمی کهنه و جایگزین کردن وسایل نو به 
زندگی طراوت و شادابی خاصی می دهند که با نو 
شدن سال و آمدن فصل بهار، روحیه سر زندگی را 

نیز به همراه دارد.
نزدیک  اولین مشخصه  تکانی،  واقع خانه  در 
شدن به سال نو و روزهای تازه است پس سنت 
خوب و حسنه ای است اما نباید فراموش کنیم 
که در این میان برخی مولفه ها مانند منابع آبی 
ایران کشوری  که  دانیم  بینند، می  آسیب می 
خشک و نیمه خشک است و منابع آبی محدودی 
دارد که همین میزان منابع محدود نیز در چند 
سوء  و  رویه  بی  مصرف  علت  به  گذشته  دهه 
مدیریت رو به نابودی است، در واقع دو رشته کوه 
البرز و زاگرس مانند دیواری مانع رسیدن ابرهای 
باران زا از شمال و غرب کشور به بخش های مرکزی 
می شود و به همین دلیل نیز بخش اعظم کشور را 

مناطق خشک و نیمه خشک تشکیل می دهد.
متوسط بارندگی در جهان حدود 8۶۰ میلیمتر 
است  این در حالی است که متوسط دراز مدت 
این رقم در ایران ۲۵۰ میلیمتر است، این یعنی 
باید  ما محدود است پس  آبی  منابع  میزان  که 
مراقب مصرف خود باشیم اما جالب است بدانید 
که متوسط مصرف جهانی آب ۱۵۰ لیتر است اما 
در ایران این سرانه مصرف تقریبا دو برابر است، 
چند  متوسط  طور  به  اروپا  اتحادیه  کشورهای 
برابر ایران آب قابل استحصال در اختیار دارند اما 
هیچ کدام از آنها چنین رقمی مصرف نمی کنند، 
در میان کشورهای اروپایی، سوئد با ۲۰۲ لیتر و 
لهستان با ۹8 لیتر، به ترتیب بیشترین و کمترین 

سرانه مصرف آب را دارند.
حال در کنار همه اینها تقربیا دو دهه است که 
با کمبود بارندگی و خشکسالی مواجه هستیم به 
طوری که سال به سال بر میزان بارندگی ها کاسته 
می شود به طوری که در سال آبی امسال ) ۱۳۹۹ 
- ۱۴۰۰( از اول مهر تا ۱۰ اسفندماه ارتفاع کل 

ریزش های جوی بیش از ۱۰۷ میلیمتر است که 
این مقدار بارندگی نسبت به میانگین دوره های 
به  و نسبت  مشابه درازمدت ۲۶ درصد کاهش 
دوره مشابه سال آبی گذشته ۴۱ درصد کاهش را 

نشان می دهد.
در حالت های  در کشور  آب  بنابراین مصرف 
عادی هم بیشتر از سرانه جهانی است چه برسد 
به اینکه جشنی در پیش باشد مانند روزهای نوروز 
که بر اساس سنتی دیرینه مردم با خانه تکانی به 
استقبال بهار می روند که بنا به اعلام مسوولان 
امر، خانه تکانی اخر سال به ویژه در ۱۵ روز آخر 
سال مصرف آب روزانه بین دو تا سه برابر افزایش 
می یابد که با توجه به وضعیت کنونی منابع آبی 
در کشور این میزان تا حدود زیادی نگران کننده 

است.
محمد درویش رییس کمیته محیط زیست در 
کرسی سلامت اجتماعی یونسکو گفت: آمارهای 
رسمی حکایت از این دارد که سرانه مصرف آب در 
کشور حدود ۲8۰ لیتر در روز است که به مصارف 

شرب، خانگی و بهداشتی می رسد.
متوسط  که  است  حالی  در  این  افزود:  وی 
بنابراین سرانه  مصرف جهانی ۱۵۰ لیتر است 
مصرف آب در ایران تقریبا دو برابر بیشتر است 
طور  به  اروپا  اتحادیه  کشورهای  اینکه  جالب  و 
متوسط چند برابر ایران آب قابل استحصال در 
اختیار دارند اما هیچ کدام از آنها چنین رقمی 
مصرف نمی کنند، در میان کشورهای اروپایی، 
سوئد با ۲۰۲ لیتر و لهستان با ۹8 لیتر، به ترتیب 

بیشترین و کمترین سرانه مصرف آب را دارند.
این فعال محیط زیست ادامه داد: این میزان 
مصرف نشان دهنده این است که ایرانیان به رغم 
اینکه در منطقه جغرافیایی خشک و نیمه خشک 
قرار گرفته اند که یک سوم میانگین ریزش های 
آسمانی کره زمین را دارد، اما بین دو تا سه برابر 
متوسط جهانی آب برای شرب و مصارف خانگی 

مصرف می کنند.
وی افزود: یکی از دلایل بروز این وضعیت به 
این برمی گردد که ما نتوانستیم انگیزه های لازم 
به  تا شهروندان  ایجاد کنیم  برای شهروندان  را 
صرفه جویی و مصرف درست آب تشویق شوند، 
و  شرب  آب  مصرف  بین  نتوانستیم  همچنین 
مصارف بهداشتی مانند استحمام، شستشوی 
ظروف و یا خودرو تفکیک قائل شویم، در دنیا 
هرگز آب آشامیدنی را صرف شستشو و استحمام 
نمی کنند اما در ایران مصرف آب ها همه یکسان 
مصرف،  رفتن  بالا  مهم  دلایل  از  یکی  و  است 
همین موضوع است یعنی ما اول باید ابزارهای 

لازم را برای مردم فراهم کنیم بعد انتظار داشته 
یعنی در  نیز صرفه جویی کنند،  آنها  باشیم که 
بسیاری از کشورها لوله کشی آب شرب و شستشو 
از هم جداست و اگر این روند در کشور ما نیز اجرا 
شود آن موقع می توانیم با استانداردهای جهانی 

بهتر مواجه شویم.
وی تاکید کرد: باید در لوله کشی شهری بین 
آب شرب و آب بهداشتی تفاوت قائل شویم، آب 
شرب در خیلی از کشورها لوله کشی مستقل 
دارند و قمیتش هم بسیار بالاست اما قیمت آب 
بهداشتی برای استحمام و شستسو  پایین تر و 

هزینه تصفیه آن خیلی کمتر است. 
علل افزایش مصرف آب در روزهای پایانی 

سال 
رییس کمیته  محیط زیست در کرسی سلامت 
اجتماعی یونسکو گفت: از سوی دیگر، میزان 
آب بها در ایران به گونه ای است که هیچ انگیزه ای 
برای صرفه جویی در شهروندان ایجاد نمی کند، به 
جای اینکه به آب یارانه بدهند بهتر است در مردم 
از دستگاه هایی استفاده  تا  ایجاد کنند  انگیزه 

کنند که راندمان آبی بالایی دارند.
درویش درباره افزایش مصرف آب در روزهای 
پایانی سال اظهار داشت: علت اینکه در پایان 
سال معمولا مصرف آب بالا می رود به علت سنتی 
است که در ایران وجود دارد، البته سنت بدی 
نیست که ما در آستانه نو شدن سال خانه تکانی 
و گردگیری منزل را داشته باشیم اما اشکال آن بر 
می گردد به اینکه چرا مردم مجبورند از آب شرب 

برای شستشو استفاده کنند.
اینکه چرا وقتی مثلا فردی  یا  وی ادامه داد: 
با  باید  می کند  خریداری  یا  اجاره  را  آپارتمانی 
مستقل  آب  کنتور  که  باشد  مواجه  مساله  این 
نداشته باشد زیرا وقتی می بیند که همسایه ها 
می گوید  می کنند،  مصرف  آب  ملاحظه  بدون 
صرفه جویی من چه فایده دارد وقتی که آب بها بر 
تعداد واحدهای مسکونی تقسیم می شود و سهم 

همه یکسان است.
رییس کمیته  محیط زیست در کرسی سلامت 
آب  مساله  اگر  کرد:  تاکید  یونسکو  اجتماعی 
برای دولت مهم است که قطعا نیز هست، باید 
شرط پایان کار ساختمان ها را ایجاد کنتورهای 
آب اختصاصی برای هر واحد قرار دهد تا به این 
ترتیب برای شهروندان انگیزه ایجاد شود تا در 

مصرف آب صرفه جویی کنند.
در  شود  رعایت  موارد  این  اگر  گفت:  وی 
که  باشیم  داشته  انتظار  می توانیم  صورت  آن 
نیز  آن  کنار  در  یابد،  کاهش  آب شرب  مصرف 
نباید فراموش کنیم که دستگاه های متولی آب 
و فاضلاب شهری اعلام می کنند که حدود ۳۰ 
درصد از کل آب شرب شهرها به علت فرسودگی 
لوله ها هدر می رود و این رقم بیش از ۲۰ برابر کل 
آبی است که در پایان سال برای شستشو مصرف 

می شود.
درویش با تاکید بر جلوگیری از هدر رفت آب، 
افزود: نباید توپ را به زمین مردم بیندازیم بلکه 
باید با تلاش، ابزاری فراهم کنیم تا مردم رفتارهای 
شایسته ای انجام دهند. گفته می شود مصرف 
آب در پایان سال به ویژه در ۱۵ روز آخر بین دو 
تا سه برابر افزایش می یابد یعنی میزان سرانه به 
۴۵۰ تا ۵۰۰ لیتر در روز می رسد که در این شرایط 
، نیازمند مدیریت مصرف با هدف حفظ منابع 

آبی موجود هستیم.

ضرورت مدیریت مصرف آب در خانه تکانی ها؛

هوای آب را در روزهای پایانی سال داشته باشیم 
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»عباس هُشی« از کارشناسان ارشد سازمان بورس کشور، دولت کنونی را نخستین دولت جمهوری اسلامی ایران دانست 
که خصوصی سازی را با عرضه سهام عدالت در بورس و شفافیت مالی به عنوان انضباط مالی و پادزهر در دوره خود انجام داد. 
عضو هیات علمی سابق دانشگاه شهید بهشتی بیان داشت:  ماهیت سهام عدالت یعنی اینکه مردم را در اموالی که متعلق به 
خودشان بود سهیم کنند و به شرکت هایی که در ابتدا ۶۶ شرکت بودند و از این تعداد ۴۹ شرکت بورسی و بقیه غیربورسی بودند 

پیشنهاد شد که همین سهام را به مردم عرضه کنند که در اصل مبنای آن بازپرداخت بدهی بود.
وی سهام عدالت را یکی از زیرمجموعه های خصوصی سازی برشمرد و افزود:  اما سوال اینجاست که در اقتصاد ، آیا مدیریت 
مردمی "خصوصی سازی" تلقی می شود یا خیر؟ عضو جامعه حسابداران رسمی ایران اظهار داشت:  از سال 8۶  براساس 
حکم رهبری ، سیاست های اجرایی اصل ۴۴ قانون اساسی برای خصوصی سازی در ارتباط با بانک ها، صنایع مادر  و چیزهای 
اصلی که دست دولت بود و مانعی برای خصوصی سازی به شمار می رفت، صادر شد. این کارشناس حوزه اقتصادی اظهار 
داشت:  محدودیت اصل ۴۴ از سیاست اجرایی را اصلاح کردند تا بتوانند سهام بانک ها را واگذار کنند که این واگذاری ها یا در 
قالب مزایده و موردی بود یا اینکه سهام می بایست ابتدا به بورس برود و قیمت گذاری واقعی شود.  وی خاطرنشان کرد:  سال 
88 هدفمندی یارانه ها را برپایه پنج میلیون تومان محاسبه کردند که درسال 8۹-۹۰ ارزش آن به ۵۰ میلیون تومان رسید ولی 
با اتمام کار دولت دهم در خرداد ۹۲ اعلام شد در کشور ۷8 میلیون یارانه بگیر هستند که از این تعداد ۵ میلیون نفر هم ثبت نام 
نکرده  اند که درمجموع جمعیت یارانه بگیر به 8۳ میلیون نفر می رسد درحالی که مرکز آمار جمعیت کشور را۷8 میلیون نفر 
اعلام کرده بود یعنی ۶ میلیون نفر مازاد بودند و دیوان محاسبات و مجلس شورای اسلامی نیز در این باره سکوت کرده بودند. 
این حسابرس بازار سرمایه تصریح کرد:  اما این اصلاحیه در دولت دوازدهم اتفاق افتاد که با دسترسی به اطلاعات مالی ، شروع 
به حذف افراد بیش ازسقف ۷8 میلیون نفر کردند که از اقدامات خوب دولت تدبیر و امید بود. هشی همچنین عنوان کرد:  
زمانی که سهام عدالت به مردم  واگذار شد آنها نمی توانستند سهامدار شوند بنابراین درهر استان شرکت های سرمایه گذاری 
سهام عدالت ایجاد کردند که تعداد آنها  به ۴۹ شرکت سهامدار بورسی رسید و بعد از سهامدار شدن در شرکت ها، هیئت مدیره 
نیز تشکیل شد.  وی افزود:  در این شرکت ها سهام مربوط به مردم بود اما مدیریت آن کاملًا در دست دولت بود و مقرر شد به 
ازای هر سهام عدالت یک میلیون تومان به مردم که از محل طلب آنها از خزانه بود، پرداخت شود و بقیه نیز از سود سهام این 
۴۹ شرکت جبران شود و این جزء تعهدات دولت بود. این کارشناس بازار پول و سرمایه ادامه داد: تعدادی از شرکت ها تمامی 
یک میلیون بدهی را از سود سهام و پاداش هیات مدیره می گرفتند و به مردم پرداخت می کردند اما یک عده از شرکت های 
سرمایه گذاری که عمدتاً در تهران بودند پاداشی که مربوط به مدیریت سرمایه گذاری استانی بود و می بایست در حساب مالی 
این شرکت ها صرف و بازپرداخت بدهی سهامداران به دولت می شد، دخل و تصرف کردند. وی خاطر نشان کرد:  سال ۹۷ 
دولت اعلام کرد سهم هر نفر۴۶۶ هزار تومان است که افراد می توانند این سهم را به دولت بدهند تا آن به یک میلیون تبدیل 
شود در حالی که باید از محل سود سهام پرداخت می شد نه از جیب مردم و در واقع عملی هم نشد.پس از مدتی اعلام شد 
افراد در صورت تمایل ، سهام عدالت خود را مدیریت کنند در غیراین صورت در اختیار ما بگذارند تا از طرف شما مدیریت کنیم.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: لازمه بازگشت رشد به معاملات بازار، تغییر در نوع فعالیت بازارگردان ها است؛ 
بنابراین باید هر چه سریعتر نسبت به تغییر قوانین مربوط به بازارگردان ها اقدام شود. 

"هومن عمیدی"به روند معاملات بورس در هفته دوم اسفند ماه اشاره کرد و افزود: در هفته ای که گذشت همچنان 
شاهد فشار فروش در کلیه نمادهای بازار سهام بودیم؛ بنابراین فضای ترس و بی اعتمادی بین سهامداران به همراه 

فشار فروش سنتی در ماه اسفند و انتهای سال باعث قرمزپوشی کلیه نمادها در بازار  شد.
وی اظهار داشت: هنوز به درستی معلوم نیست که چه زمانی قرار است بازارگردان ها اقدام به جمع آوری فشار فروش 
بازار به شکل منسجم کنند و فضای ترس و بی اعتمادی را به جو مثبت تغییر جهت دهند. عمیدی با بیان اینکه از 
مهمترین تصمیمات سازمان بورس برای بازگرداندن رشد به معاملات بازار سهام، الزام صندوق ها به بالابردن وزن سهام 
در سبد دارایی های این صندوق ها بود، اظهار داشت: این موضوع موجب اعتراض برخی از مدیران این صندوق ها 
شد، تصمیم اتخاذ شده در چند روز اخیر نقطه مقابل اقدامات انجام شده در مرداد ماه بود که کاهش وزن سهام را در 
آن مقطع زمانی در دستور کار صندوق ها قرار داده بودند.  این کارشناس بازار سرمایه یکی از دلایل افت بازار در مرداد 
ماه را اتخاذ چنین تصمیمی در آن مقطع زمانی دانست و افزود: این اقدام باعث افزایش فشار فروش سهام توسط این 
صندوق ها شد.   وی به دیگر تصمیم سازمان بورس اشاره کرد و گفت: از مهمترین تصمیمات اتخاذ شده توسط اعضای 
شورای عالی بورس ضمانت کسب بازدهی ۲۵ درصدی برای سهامداران خرد است، طبق آن سهام داران خردی که در 
تاریخ ۱۲ اسفند ماه ارزش پرتفوی شان کمتر از ۱۰ میلیون تومان است در صورتی که تا اردیبهشت سال آینده یعنی تا 
حدود دو ماه آینده، هیچ سهمی از پرتفوی خود را نفروشند، در تاریخ مذکور، بازدهی ۲۵ درصدی برای آن ها تضمین 
شده است، در صورتی که این بازدهی به دست نیاید و بازدهی کسب شده کمتر از ۲۵ درصد باشد مابه التفاوت آن 
به سهامداران پرداخت خواهد شد. عمیدی خاطرنشان کرد: به نظر می رسد چنانچه نوع فعالیت بازارگردان ها که 
بارها مورد هشدار قرار گرفته بود تغییر نکند، تغییری در رویه معاملات بازار سرمایه رخ نمی دهد و بهتر است سازمان 
بورس هرچه سریعتر نسبت به تغییر قوانین مربوط به بازارگردان ها اقدام کند و باید به دنبال آن، دستورالعمل های 
مربوطه اصلاح و موارد تصحیح شده به مرحله ابلاغ و اجرا در آید.   این کارشناس بازار سرمایه گفت: از نکات رایج در  
بازار سرمایه که در چند وقت اخیر بازار را وارد مدار نزولی کرد، بی توجهی سرمایه گذاران به گزارش های مالی منتشر 
شده روی کدال و بی توجهی به نرخ های جهانی کامودیتی ها )مواد پایه و معدنی(  و نفت بود. وی درباره پیش ینی روند 
معاملات بورس، گفت: با توجه به اعلام ممنوعیت معاملات رمز ارزها و بستن مجاری خروج ارز برای چنین معاملاتی 
می توان امیدوار بود که در هفته پیش رو به دلیل وجود مولفه های مثبت در بازار سرمایه به همراه ورود نقدینگی موثر 

صندوق ها، مسیر معاملات بورس تغییر و جریان معاملات به سمت رشد شاخص کل و بازار سوق پیدا کند.
عمیدی خاطرنشان کرد: براساس پیش بینی های صورت گرفته به نظر می رسد در هفته آتی معاملات گروه فلزی، 

خودرو و بانکی شرایط بهتری را تجربه کنند و نقدینگی آزاد شده صندوق ها در سهام این نوع شرکت ها وارد شود.

کارشناس اقتصادی: 

عرضه سهام عدالت در بورس پادزهر مالی است
کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد:

بازگشت رشد به معاملات بورس به شرط حمایت بازارگردان ها

وزیر صنعت خبرداد:

بازگشت یک هزار و ۴۲۰ واحد غیرفعال به 
چرخه تولید

وزیر صنعت معدن و تجارت در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید با اشاره به همکاری 
همه بخش ها و دستگاه ها در چارچوب توسعه تولید گفت: براساس پیگیری ستاد تسهیل، در 
شهرک های صنعتی با فعال سازی یکهزار و ۴۲۰ واحد تولیدی راکد، فرصت اشتغال برای ۲۴ 

هزار نفر ایجاد شد. 
»علیرضا رزم حسینی« در یکصد و نهمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید با اشاره به 
فعالیت ها و اقدام های موثر انجام شده در ستاد، گفت: کارنامه عملکرد ستاد رضایت بخش بوده 

و بویژه فعالیت هایی که در سطح استان ها انجام شده، قابل تقدیر است.
وزیر صنعت معدن و تجارت، جایگاه و مسوولیت ستاد را در شرایطی که کشور تحت فشار 
تحریم هاست، بسیار حساس توصیف کرد و افزود: حکومت در این شرایط، تشکیل ستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید را در چارچوب حمایت و پشتیبانی از تولید، وظیفه خود دانست و 

اکنون کشور شاهد رشد قابل ملاحظه تولید در ۲۹ رشته صنعتی است.
وی ضمن یادآوری بازدیدهای میدانی در سطح ملی، موضوع  رشد تولید در بخش های 
مختلف را خاطرنشان کرد و گفت: واحدهای تولیدی کشور در صنایع مختلف مانند لوازم 
خانگی، قطعه سازی خودرو، مواد شوینده و بهداشتی، کاشی وسرامیک، مواد غذایی، فلزات، 

نساجی و پوشاک در چند شیفت فعالیت می کنند که نشانه رونق تولید درکشور است.
رزم حسینی، اقدام های ستاد تسهیل، پشتیبانی دولت و کمک و همراهی سایر دستگاه ها را 
موجب ایجاد دلگرمی در بخش تولید و همچنین برگشت پویایی و تحرک در واحدهای تولیدی 
دانست. وزیر صنعت برگشت یکهزار و ۴۲۰ واحد تولیدی راکد و غیرفعال در شهرک های صنعتی 
را نتیجه پیگیری های ستاد تسهیل دانست و تصریح کرد: برگشت این واحدها به چرخه تولید، 
فرصت اشتغال برای ۲۴ هزار نفر ایجاد شد و این دستاورد نتیجه پیگیری های ستاد تسهیل در 

سطح ملی و استانی است.
وی اضافه کرد: امروز در ستاد تسهیل، موضوع تقویت و توسعه تولید در چارچوب قوانین در 
کنار حفظ حقوق عمومی در حال پیگیری است  و در این مسیر مجلس شورای اسلامی نیز 

همکاری خوبی با ستاد دارد.
رزم حسینی در ادامه به حمایت دستگاه در حمایت از تولید اشاره کرد و گفت: یکی از اقدام 
های دستگاه قضا، در این زمینه جلوگیری از تعطیلی واحدهای تولیدی به بهانه ارتکاب تخلف 
توسط مدیران آن واحدهاست به این معنا که چنانچه مدیر واحد تولیدی مرتکب انجام تخلفی 

شود، بدون تعطیل شدن واحد تولیدی، روند رسیدگی به پرونده انجام خواهد شد.
وی سیاست های صادراتی وزارت صنعت را در حوزه تولید موثر اعلام کرد و افزود: سامانه 
تجارت و موضوع واردات در مقابل صادرات یکی از اقدام های خوب این وزارتخانه است که 
موجب ثبت سفارش هشت میلیارد یورویی و رفع تعهد ارزی بسیاری از واردکنندگان شد که در 

حوزه تولید نیز آثار مثبتی داشت.
 

رییس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی :

چرا میوه گران شد؟
رییس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی 
نقش  و  میوه  قیمت  افزایش  خصوص  در 
صادرات در گرانی میوه توضیحاتی ارائه داد. 
سید رضا نورانی در گفت وگویی در پاسخ به 
اینکه آیا صادرات علت گرانی برخی از میوه 
ها در بازار است، اظهار کرد: صادرات نقشی 
در گرانی میوه ها ندارد، زیرا وقتی میوه گران 
صادرات  که  نیست  صرفه  به  مقرون  باشد 
انجام شود. از طرفی تنها برخی از میوه ها از 
جمله پرتقال، سیب و کیوی صادر می شود و 
گلابی که اخیرا گفته می شود قیمت آن بالا 
رفته حتی یک کیلو هم صادرات ندارد. وی 
ادامه داد: در دی و بهمن  مقداری صادرات 

پرتقال داشتیم ولی به دلیل اینکه پرتقال مصری قیمت پایین تری دارد، شیرین تر از پرتقال های 
ما است و سایز بندی استانداردی دارد بازار کشورهای هدف را تامین می کند و از طرفی مسیر 

صادراتی برای آنها باز است. 
در صورتی که ما با مشکلات تحریم مواجهیم و  هزینه های حمل و نقل نیز بسیار بالا است 
و همین امر باعث شده صادرات مویرگی انجام شود. رییس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی 
اضافه کرد: در خصوص سیب هم می توان گفت که به اندازه کافی در سردخانه موجود است 
و مازاد مصرف، سیب تولید می شود و هیچ نگرانی ای برای تامین سیب شب عید نداریم. 
همچنین کیوی نیز در بازار کم نیست که صادرات را علت گرانی بدانیم. وی در پاسخ به اینکه 
علت گرانی میوه در یکماه اخیر چیست، تصریح کرد: در میدان مرکزی پرتقال تامسون شمال 
واکس خورده به صورت عمده ۱۰ تا ۱۲ هزارتومان، سیب درختی ۷ تا ۱۱ هزارتومان، کیوی از 
۱۰ تا ۱۵ هزارتومان است و اگر این اقلام گران تر به دست مصرف کننده می رسد باید علت آن 

را در جای دیگری جست و جو کرد. 
به گفته وی در یکی دو هفته اخیر بازار میوه در میادین عمده فروشی راکد شده است و مردم 
بیشتر به دنبال خرید مایحتاج شب عید خود هستند و به همین دلیل افزایش قیمتی در میدان 
مرکزی نداشتیم. نورانی در پایان با اشاره به قیمت نارنگی و گلابی گفت: تولید نارنگی در کشور 
محدود بوده و در حال حاضر نارنگی سیاهوی بندرعباس در بازار موجود است که مقدار آن کم و 
قیمت آن هم بسیار بالا است.  همچنین فصل گلابی نیز تمام شده است و ممکن است قیمت 

آن بسیار بالا باشد.

رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی :

قیمت گوشت قرمز کاهش می یابد 
رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی گفت: با توجه به انباشت دام از دو روز پیش و کاهش قیمت 

گوشت قرمز، انتظار می رود این کاهش قیمت در هفته آینده نمود بیشتری داشته باشد.
علی اصغر ملکی  افزود: از دو روز پیش تاکنون قیمت دام زنده و گوشت قرمز کاهش ۴ تا ۵ 

هزار تومان داشته و انتظار می رود هفته آینده قیمت گوشت قرمز کاهش زیادی را تجربه کند.
وی گفت: در حال حاضر با انباشت دام مواجه ایم و کمبودی برای تامین گوشت قرمز وجود 
ندارد و از مردم درخواست می کنیم که شتاب زده خرید نکنند چرا که به اندازه کافی گوشت 

برای توزیع وجود دارد.
 رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی ضمن تکذیب خبر هایی که به نقل از او مبنی بر کمبود 
گوشت قرمز برای تامین نیاز شب عید منتشر شده بود، افزود: با برنامه ریزی صورت گرفته، 
کمبودی در تامین گوشت وجود ندارد و طی روز های پیش رو، شرکت پشتیبانی امور دام گوشت 

منجمد را نیز به بازار عرضه می کند.
 

رئیس اتحادیه بار فروشان میوه و تره بار :

قیمت موز کاهش می یابد 
رئیس اتحادیه بار فروشان میوه و تره بار گفت: موز از کشور اکوادور و هند وارد شده و به زودی 

قیمت آن کاهش می یابد.
مصطفی دارایی نژاد  افزود: از ۱۰ روز پیش با دستور ویژه ای که از شخص رئیس جمهور برای 
واردات موز و تنظیم قیمت ها در بازار گرفته شد، موافقت شد تا در قبال صادرات سیب، بتوانیم از 
اکوادور موز وارد کنیم. وی با اشاره به اینکه با وجود هماهنگی های لازم، موز وارد شده در گمرک 
به دلیل عدم صدور مجوز، قرنطینه شد گفت: این مسئله سبب متضرر شدن وارد کنندگان و 
پرداخت جریمه به صاحبان کشتی های تجاری شد. دارایی نژاد افزود: از امروز مجوز ورود این 
موز ها به کشور صادر شد و با هماهنگی های به عمل آمده، بعد از ترخیص تا حدود ۱۰ روز 
آینده این موز ها به دست مصرف خواهد رسید و قیمت آن تا ۴۰ درصد کاهش می یابد. رئیس 
اتحادیه بار فروشان میوه و تره بار در خصوص وجود موز پلانتین )موز سرخ کردنی( گفت: به 
هیچ عنوان چنین موزی در کشور وجود ندارد و فقط یک شایعاتی شده که منشا آن هم فضای 

مجازی است.

با مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه مجلس؛

حقوق های کمتر از ۱۰ میلیون تومان 
۲۵درصد افزایش می یابد

عضو کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۰ گفت: با مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه مجلس، 
حقوق های کمتر از ۱۰ میلیون تومان در سال آینده ۲۵ درصد افزایش می یابد اما حقوق های 

بالاتر از این رقم ۲.۵ میلیون تومان افزایش خواهد یافت. 
احمد امیرآبادی فراهانی عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ مجلس با اشاره 
به نشست نوبت عصر این کمیسیون برای اصلاح ارجاعیات لایحه بودجه از صحن علنی 
مجلس افزود: در این جلسه جزء )۱( بند )الف( تبصره )۱۲( بررسی و افزایش ۲۵ درصدی 
حقوق ها در سال آینده مصوب شد اما برای این افزایش حقوق سقف مشخصی هم تعیین شد. 
وی تاکید کرد: سقف ۲ میلیون و پانصد هزار تومانی برای افزایش حقوق ها در سال ۱۴۰۰ در 
نظر گرفته شد که براساس آن حقوق های بالای ۱۰ میلیون تومان بعد از افزایش ۲۵ درصدی 
نباید بیشتر از ۲.۵ میلیون تومان به آنها اضافه شود. امیرآبادی فراهانی تصریح کرد: به موجب 
مصوبه کمیسیون تلفیق، ۲۵ درصد افزایش مشروط به این است که میزان افزایش حقوق هیچ 

شخصی نسبت به سال ۱۳۹۹ از ۲۵ میلیون ریال بیشتر نشود.

بلوکه  ارزی  منابع  آزادسازی  برای  امیدواری ها  بین المللی،  تغییرات فضای 
 شده ایران را افزایش داده و این پرسش را ایجاد کرده که آیا آزادسازی این منابع 
می تواند موجب کاهش قیمت ها در بازار ارز شود؟ نرخ ارز یکی از شاخص های 
مهم اقتصاد کلان است که نه تنها بر تجارت خارجی کشور بلکه بر بازارهای 

داخلی از مسیر هزینه تولید تأثیرگذار است. 
علاوه بر این، بازار ارز به موازات دیگر بازارهای دارایی از جمله بازار سهام و طلا، 
همواره مورد توجه سرمایه گذاران بوده است. بنابراین سیاست های ارزی یکی از 

مهم ترین تصمیم های بانک مرکزی و دولت هستند.
رئیس جمهوری نیز در جلسه روز یکشنبه گذشته ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت با توجه ویژه به این بازار، گزارشی از برنامه های اجرا شده و در دست اقدام 

دولت برای ایجاد ثبات در بازار ارز از سوی دستگاه های ذی ربط را ارائه داد.
در  معیشتی  فشارهای  رفع  و  »کاهش  را  دولت  دغدغه  روحانی  حسن 
زندگی مردم« بیان کرد و گفت: در سه سال گذشته دولت با مقابله، مبارزه و 
خنثی سازی تحریم ها در جنگ اقتصادی که با هدف ایجاد قحطی و ناامنی 
اقتصادی بوده، توانسته با تأمین کالاهای ضروری این هدف شوم دشمن را 
خنثی کند؛ اگر چه به علت تحمیل هزینه اضافی بر روابط بانکی و تجاری از 
سوی تحریم کنندگان، دچار نوسانات ناخواسته قیمت ها شدیم که عوارض آن 

باعث فشار بر معیشت مردم شد.
با تأکید استفاده از فضای جدید به وجود آمده، افزود: در این مرحله  وی 
نباید اجازه دهیم سختی ها و فشارها بر زندگی مردم و معیشت آنان تداوم یابد 
از این نظر باید برای ثبات قیمت کالاها به عنوان سیاستی عاجل و اصلی دولت، 

قیمت ها به تعادل برسد.
بر این اساس، ثبات ارزی و نزدیک شدن ارز به قیمت واقعی خود، به عنوان 
یکی از سیاست های دولت مطرح شد و رئیس جمهوری با تأکید بر اینکه دولت 
تلاش دارد با ایجاد اجماع و هماهنگی با همه دستگاه ها و بخش های مختلف 
بازار  کشور و کاستن عوارض غیراقتصادی مؤثر بر فضای اقتصادی کشور و 
سرمایه و تلاش برای آزادسازی منابع ارزی بلوکه شده، بتواند سریع تر قیمت ارز 
را به قیمت واقعی آن نزدیک کند، درباره آزادسازی منابع ارزی بلوکه شده، اخبار 

امیدوارکننده ای را اعلام کرد.
یک تحلیلگر بازار ارز معتقد است در صورتی که زمینه های لازم برای کاهش 

نرخ ارز فراهم شود، می توان به تقویت پول ملی امیدوار شد.
رابطه نرخ تورم و نرخ ارز

درباره  صرافان  کانون  مؤسس  هیأت  رئیس  زفرقندی  سمیعی  علی اصغر 

ایرناپلاس گفت: کاهش  به  رو  پیش  روزهای  در  احتمال کاهش قیمت دلار 
قیمت دلار به دلایل زمینه ای نیاز دارد اما این دلایل اکنون وجود ندارند. بنابراین 
اگر قیمت دلار ۲۵ هزار تومان باشد، باید پرسیده شود که چرا اجازه داده شد 
قیمت ها تا بیش از ۳۰ هزار تومان افزایش و پس از آن کاهش پیدا کند. در واقع 

نشان دهنده عملکرد بازارساز و مدیریت بازار است.
سمیعی زفرقندی، دیگر عامل مؤثر بر نرخ ارز را »نرخ تورم« دانست و توضیح 
هزار  تا ۱۷  مثال ۱۶  عنوان  به  سال ۱۳۹۹  ابتدای  در  دلار  قیمت  اگر  داد: 
تومان بوده باشد، با توجه به نرخ تورم ۴۰ درصدی در ایران و نرخ تورم حدود 
۴ درصدی در کشورهای حوزه دلار، احتمال اینکه قیمت دلار در ابتدای سال 

آینده در محدوده ۲۵ هزار تومان قرار گیرد وجود دارد.
شرط لازم برای ثبات قیمت دلار

وی با تأکید بر اینکه نرخ ۲۵ هزار تومانی برای هر دلار در ابتدای سال، لزوماً 
به معنای ثابت ماندن آن در طول سال نیست، گفت:  قیمت دلار تنها به شرطی 
این محدوده ثابت می ماند که نرخ تورم کشور را کنترل و این شاخص را به نرخ 

تورم کشورهای حوزه دلار نزدیک کنیم. بنابراین اگر نرخ تورم در ایران ۴۰ درصد 
و در کشورهای حوزه دلار، ۴ درصد باشد این اختلاف ۳۶ درصدی به طور منظم 

نرخ دلار را افزایش خواهد داد.
تأثیر  ارز را تحت  بازار  و  افزود: بدترین آسیبی که اکنون اقتصاد کشور  وی 
خود قرار داده، سیاست ارز چند نرخی است که به منبع و منشأ اصلی فساد و 

رانت خواری تبدیل شده است.
پیامد آزادسازی منابع ارزی برای بازار

رئیس اسبق کانون صرافان درباره تأثیر آزادسازی منابع ارزی بلوکه شدن ایران 
در کره جنوبی بر بازار ارز نیز گفت: اگر آزادسازی این منابع به معنای این باشد 
که با تزریق بیش از تقاضا، قیمت ارز بازار پایین نگه  داشته شود، صدماتی به 

اقتصاد کشور وارد خواهد شد.
وی مهم ترین آسیب چنین تصمیمی را جمع شدن فنر قیمت ارز عنوان کرد و 
افزود: اگر قیمت ارز به صورت مصنوعی پایین نگه داشته شود، انرژی این فنر 
پس از مدتی آزاد می شود و ناگهان قیمت دلار چند برابر می شود. این اتفاقی 
است که در گذشته پیش از این نیز چندین بار در کشور تجربه شده و اقتصاد 

کشور را تحت تأثیر قرار داده است.
سمیعی زفرقندی ادامه داد: بنابراین منابع بلوکه شده ما که در حال آزادسازی 

است، باید به سمت سرمایه گذاری، تولید و اشتغال سوق داده شود.
آسیب های تقویت مصنوعی پول ملی

نرخ  مصنوعی  داشتن  نگه  پایین  آسیب های  درباره  ارز  بازار  تحلیل گر  این 
ارز گفت: وقتی قیمت دلار به طور غیرواقعی و مصنوعی ارزان شود، کالاها و 
خدمات خارجی در مقایسه با کالاها و خدمات تولید داخل، ارزان تر و مقرون 
به صرفه تر می شود. تمایل برای سفرهای خارجی به جای گردشگری داخلی 
و تقاضا برای اجناس خارجی به جای تولید داخل، افزایش می یابد. بنابراین 
تقویت مصنوعی پول ملی با ایجاد جذابیت برای کالاها و خدمات خارجی به 

اقتصاد داخلی آسیب می زند و این به نفع اقتصاد کشور نیست.
سمیعی زفرقندی با تأکید بر اینکه »ثبات در بازار ارز با کنترل نرخ تورم محقق 
درباره  ما  گفت:  در سال ۱۴۰۰  ارز  نرخ  از  خود  پیش بینی  درباره  می شود« 
دو نرخ صحبت می کنیم؛ نرخ ارز واقعی و نرخ ارزی که ممکن است در بازار 
شاهد آن باشیم. با توجه به اینکه حدود 8۰ درصد از منابع ارزی در اختیار 
بانک مرکزی است می توانیم قیمت گذار این بازار را بانک مرکزی بدانیم. با این 
حال پیش بینی می شود قیمت دلار در ابتدای سال ۱۴۰۰ در محدوده ۲۵ هزار 

تومان باشد.

یک تحلیل گر ارزی پاسخ می دهد:

دلار ارزان می شود؟

اجتماعی،  رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت  کار  روابط  معاونت 
نیروی کار، کاهش  از  برای صیانت  نامه  آئین  تدوین ۲۲ 
تکلیف  تعیین  و  کارگران  شکایات  به  رسیدگی  روزه   ۱۵
را مهمترین عملکرد  از ۳۰ سال  قراردادهای موقت پس 

دولت تدبیر و امید در حمایت از کارگران عنوان کرد. 
»حاتم شاکرمی« درباره برنامه های وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی گفت: صیانت از نیروی کار مهمترین وظیفه 
ماست و در این خصوص بر چهار مقوله اصلاح و بازنگری 
قوانین و مقررات، تدوین آئین نامه های جدید، آموزش و 

اجرای قوانین ونظارت متمرکز شدیم.  
معاونت روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: 
عمده وظیفه معاونت روابط کار، تنظیم روابط بین کارگر و 
کارفرما است و تلاش کردیم کارگر و کارفرما را با قوانین و 
مقررات آشنا کرده و به اختلافاتی که این دو گروه با یکدیگر 
دارند، رسیدگی کنیم و در این زمینه ۶۲۰ هیات تشخیص و 

۳۴۵ حل اختلاف با سه هزار و ۳۱۰ عضو فعال است.  
و  کارفرمایی  و  کارگری  تشکل های   توسعه  شاکرمی 
حمایت از کارگرانی که به هر دلیل از محیط کار خارج و بیکار 

می شوند را از عمده ترین این فعالیت ها عنوان کرد.  
تدوین و بازنگری ۲۲ آئین نامه صیانت از نیروی کار 

 وی در خصوص اقدامات دولت تدبیر و امید در صیانت از 
نیروی کار، اظهارداشت: تعداد آیین نامه های حفاظت فنی 
مصوب شورای عالی حفاظت فنی در دولت یازدهم ۴ مورد 
بوده که با رشد ۱۰۰ درصدی در دولت دوازدهم با  احتساب 
۱۰ آیین نامه که در دستور کار قرار دارد نسبت به اصلاح 
و بازنگری و تصویب ۲۲ آیین نامه اقدام کردیم. برای نمونه 
در بحث جایگاه های سوخت و موارد دیگر آئین نامه مقررات 
ایمنی نداشتیم که تدوین شد.   معاون روابط کار وزارت 
تعاون گفت: به کمک آئین نامه های تدوین یا اصلاح شده 
طی هفت سال گذشته ۲۱ درصد حوادث بخش معدن و 

۲۰ درصد حوادث در محیط های کارگری کاهش یافت.   
به گفته وی در دنیا به ازای هر ۱۰ هزار کارگر یک بازرس 
کار وجود دارد که این رقم در کشور ما یک به ۱۵ هزار نفر 
است اما با این وجود طبق گزارش سازمان بین المللی کار 
در بحث صیانت از نیروی کار، بعد از اروپا و آمریکا قرار داریم.  

کاهش 1۵ روزه رسیدگی به پرونده  شکایات 
شاکرمی درخصوص رسیدگی به پرونده های اختلافات 
کارگری و کارفرمایی، گفت: مدت رسیدگی به پرونده ها در 
هیات های  حل اختلاف از ۳۵ روز به ۲۱ روز کاهش یافته 
و در هیات های تشخیص نیز تلاش کردیم میانگین را به 
۱۹ روز تقلیل دهیم که موجب رضایتمندی طرفین دعوی 
شده است ...  وی با اشاره به توسعه تشکل های کارگری 
و کارفرمایی از ابتدای دولت تدبیر و امید تا کنون گفت: 
تشکل ها زمینه سه جانبه گرایی و مشارکت کارگر و کارفرما 
در مراجع تصمیم سازی و تصمیم گیری را فراهم می کند که 
در این مدت ۷۳ درصد رشد داشته و از ۷ هزار و ۹۴8 تشکل 

به ۱۳ هزار و ۷۳۲ تشکل رسیده است.  
معاون روابط کار وزیر تعاون تاکید کرد: هدف از توسعه 
تشکل های کارگری و کارفرمایی رصد تصمیمات و مشارکت 
در تصمیم سازی ها و تصمیم گیری ها از طریق حضور فعال 
در شواری عالی حفاظت فنی و شورای عالی کار است تا به 
صورت سه جانبه گرایی در این مراجع حضور داشته باشند.  
به گفته این مقام مسئول در سال ۹۲ تعداد تشکل های 
کارگری نزدیک به 8 هزار تشکل بود که امسال این تعداد به 
۱۳ هزار و ۷۳۲ واحد رسیده و ۷۳ درصد رشد داشته است 
و البته این رشد در حوزه کارگری 8۰ درصدی و کارفرمایی 

۴۹ درصد بوده است.  
تعیین تکلیف قراردادهای موقت پس از ۳۰ سال

مورد  موقت  قراردادهای  دیگر  امروز  اینکه  بیان  با  وی 
شک و تردید نیست، توضیح داد: در راستای ساماندهی 

قراردادهای موقت دو اقدام اساسی انجام دادیم یکی اینکه 
در خصوص قراردادهای موقت در مشاغل دارای ماهیت 
غیرمستمر مانند کارگاه های سدسازی، پروژه های بزرگ 
راهسازی و ساختمان سازی و نظایر اینها، پیش نویس آیین 

نامه تبصره ۱ ماده ۷ قانون کار را به دولت ارائه کردیم.  
شاکرمی افزود: در نهایت این آئین نامه بعد از سی سال در 
دولت تصویب شد و طبق این آئین نامه حداکثر مدت موقت 
برای کارهایی که طبیعت آنها جنبه غیر مستمر دارد چهار 
سال تعیین شده است و پس از گذشت این مدت چنین 
کارگری تا آخر پروژه از امنیت شغلی برخوردار خواهد بود 
و نیازی به تمدید قرارداد کار ندارد. بنابراین با تصویب این 

تبصره تاحدی امنیت و آرامش خاطر به کارگران بازگشت.  
بحث  در  که   اقدامی  دومین  گفت:  مسوول  مقام  این 
که  است  این  شده  انجام  موقت  قراردادهای  ساماندهی 
زیرسامانه ای در سامانه جامع روابط کار در دست تهیه است 
تا کارفرمایان از این پس در راستای اجرای تبصره  ماده ۱۰ 
قانون کار قراردادهای کار با کارگران خود را در آن بارگذاری 

کنند و با این اقدام  تقریبا ساختاری با موضوع قراردادها 
برخورد کردیم.  

وی افزود: با راه اندازی این زیرسامانه که در آینده بسیار 
نزدیک اجرایی خواهد شد کارفرمایان مکلف هستند همه 
قراردادهای خود را در این زیرسامانه بارگذاری کنند که این 
امر هم در محو قراردادهای سفید  امضا تاثیرگذار است و هم 
الزام کارفرمایان به تبعیت از مقررات قانون کار را در زمینه 

انعقاد قراردادهای کار تا حد مطلوبی افزایش می دهد.
وی با بیان اینکه نظارت بر حسن اجرای قانون کار در 
هفت سال گذشته حدود ۴ درصد رشد داشت، گفت: در 
سال ۹۲ تعداد کل مقرری بگیران بیمه بیکاری ۱۹۱ هزار 
نفر بود و امروز ۴۷۶ هزار مقرری بگیر مورد حمایت وزارت 
تعاون است و به عبارتی می توان گفت حمایت از بیکاران 

مقرری بگیر در این مدت  ۱۴8 درصد رشد داشته است.  
وی افزود: در زمینه حمایت از کارگران کارگاه های آسیب 
دیده در ابتدای دولت ۲۹8 هزار نیروی کار حمایت می شد 
و این رقم ۳۲ درصد رشد داشت و برابر ۳۹۴ هزار نفر است.

معاون روابط کار وزارت تعاون  تشریح کرد:

اقدامات دولت برای حمایت از کارگران در ۷ سال گذشته
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 جواد نکونام برای پنجمین بار به عنوان سرمربی باید مقابل تیم اسبقش یعنی 
استقلال صف آرایی کند؛ او هیچ وقت بازنده این جدال نبوده است. 

استقلال در یکی از مهمترین بازی های هفته هفدهم لیگ برتر باید روز شنبه از 
ساعت ۱۷:۳۰ دقیقه در ورزشگاه آزادی به مصاف فولاد خوزستان برود. این دیدار 

در حالی به انجام می رسد که ۲ تیم در جدول با یکدیگر همسایه هستند.
استقلال با ۲۷ امتیاز تیم سوم جدول است و فولاد با ۲۶ امتیاز در رده چهارم 

حضور دارد و در تعقیب آبی پوشان است. یک بازی ۶ امتیازی که می تواند تکلیف 
خیلی چیزها را مشخص کند. در این مسابقه جواد نکونام یک بار دیگر مقابل تیم 

محبوبش باید قرار بگیرد.
این پنجمین دوئل رسمی و لیگ برتری نکونام و استقلال است. شماره ۶ اسبق 
آبی ها در لیگ هجدهم با نساجی و در لیگ نوزدهم و بیستم با فولاد خوزستان در 
قامت یک سرمربی به مصاف آبی پوشان تهرانی رفته که ماحصل آن ۲ تساوی و ۲ 

برد بوده است. نکونام تا به حال در مقابل استقلال شکستی را پذیرا نشده و در ۲ 
بازی اخیر ۱۰۰ درصد امتیازات را مقابل این تیم به دست آورده است.

اولین جدال نکونام و استقلال در لیگ هجدهم بود. تیم وینفرد شفر به قائمشهر 
و ورزشگاه شهید وطنی آمد تا در برابر نساجیِ تازه لیگ برتری شده ی جواد نکونام 
صف آرایی کند. دیداری که در پایان ۹۰ دقیقه گلی در بر نداشت و با نتیجه مساوی 

بدون گل تمام شد. در نیم فصل دوم نکونام روی نیمکت نساجی حضور نداشت.
در نوزدهمین دوره لیگ برتر نکونام هدایت فولاد خوزستان را به عهده گرفت. 
تیم او خیلی زود و در هفته دوم به ورزشگاه آزادی رفت تا مقابل استقلالِ آندره آ 
استراماچونی دیدار کند. این مسابقه در نیه اول گلی نداشت اما در آغاز نیمه دوم 
آبی پوشان به گل رسیدند. با این حال این پایان کار نبود. امیرحسین باقرپسند 
در دقیقه ۹۵ گل تساوی بخش فولاد را به ثمر رساند تا نکونام بازنده دوئل با مرد 

ایتالیایی نباشد.
اولین بازی بعد از شروع مجدد مسابقات لیگ برتر و پس از تعطیلی چند ماهه 
به دلیل شیوع ویروس کرونا، جدال بین نکونام و فرهاد مجیدی بود. دیداری که 
در آن استقلال ۹ نفره شد و فرهاد مجیدی هم از کنار زمین توسط سید مهدی 
سید علی اخراج شد. در آن بازی هم استقلال توسط روزبه چشمی به گل نخست 
دست پیدا کرد اما موسی کولیبالی و مجتبی نجاریان، ورق را برگرداندند و بار دیگر 

فولاد با وجود دریافت گل اول از استقلال به برتری رسید.
آخرین رویارویی نکونام و استقلال پیش از بازی روز شنبه در هفته دوم لیگ 
بیستم بود. این بار به جای فرهاد مجیدی، محمود فکری روی نیمکت تیم تهرانی 
نشسته بود. این بار هم استقلال گل اول را به ثمر رساند. وریا غفوری توپ را به 
تور چسباند اما تیم نکونام برای سومین بار کامبک زد و این بار نوبت به فرشاد 
احمدزاده و لوسیانو پریرا رسید تا باخت را به برد تبدیل کنند. بعد از پایان بازی 
محخمود فکری واژه عجیب و زشتی را خطاب به فولادی ها به کار برد که جنجال 

زیادی را به وجود آورد.
و حالا پنجمین سکانس نکونام و استقلال. او تا به حال به آبی ها نباخته و ۲ بار 
آنها را شکست داده است. نکونام هیچوقت زننده گل اول نبوده اما همیشه گلِ 
آخر را زده و سه بار هم موفق به زدن کامبک شده است. این بار چه اتفاقی رخ 

می دهد؟

نکونام و استقلال به ۵رسیدند؛ 

استاد کامبک هنوز به تیم محبوبش نباخته است چرا دروازه بان تیم ملی تبدیل به یک بازیکن معمولی شد؟

علیرضا حقیقی؛ خاموشی یک ستاره

یک  به  تبدیل  اکنون  جهانی ۲۰۱۴  جام  در  ایران  فوتبال  ملی  تیم  دروازه بان 
بازیکن معمولی در فوتبال شده که حتی نمی تواند در تیم گل گهرسیرجان عملکرد 

درخشانی داشته باشد. 
برپایه این گزارش ، علیرضا حقیقی ۱8 ساله  بود که با پرسپولیس قرارداد بست 
اما برای رسیدن به دروازه  سرخپوشان مدت زیادی انتظار کشید. نام او در فوتبال 
ایران در بازی پرسپولیس و سایپا بر سر زبان ها افتاد، زمانی که فرشید کریمی) برادر 
علی کریمی( با خطا از زمین اخراج شد و حقیقی درون دروازه ایستاد تا با مهار ضربه 

پنالتی علی دایی خیلی زود به شهرت برسد.
دروازه بان خوش تیپ و جوان پرسپولیس از مهار پنالتی علی دایی تا  جام جهانی 
۲۰۱۴ که  دروازه بان اصلی تیم ملی فوتبال ایران شد، راه سخت و سنگلاخی را طی 
کرد اما خیلی زود اشباع شد و نه تنها روند پیشرفتش متوقف شد بلکه سیر نزولی اش 
را با سرعت طی کرد. شاید اگر او قدر خود را می دانست امروز در تیمی مثل گل گهر 

سیرجان در لیگ برتر شرایط بهتری داشت!
تلخ است که شماره یک تیم ملی فوتبال ایران در ۴ مسابقه آخر تیم گل گهرسیرجان 
نیز نیمکت نشین شود آن هم به فاصله کمتر از ۶ سال. اینکه حقیقی دلش نخواست 
بعد از جام جهانی پیشرفت کند به خودش مربوط است اما واقعا باید پرسید چرا تیمی 
مثل گل گهر که در قواره یک تیم مدعی سعی کرده بازیکنان تاثیرگذاری را جذب کند 

به سراغ چنین مهره  سوخته ای می رود؟!
حقیقی در لیگ برتر بیستم از ۱۶ مسابقه در ۵ بازی غایب بوده و در ۱۱ مسابقه ای 
که در میدان حضور داشته ۱۲ گل دریافت کرده است.) احتمال خطای آماری یک 
یا دو گل وجود دارد.( هیچکس نمی  تواند بگوید که چرا دروازه بانی گل می خورد 
بلکه مهم این است که دروازه بان گل های کودکانه  یا به اصطلاح فوتبالی ها گل مفت 
نخورد که متاسفانه حقیقی حداقل در یکی دو مسابقه به دلیل اشتباه هایی که داشت 

عامل باخت تیمش شده است. 
گل به خودی که او در بازی با پیکان وارد دروازه گل گهرسیرجان کرد باعث شد 
صحنه  خنده داری در لیگ برتر را شاهد باشیم که محمد نادری پیکان با یک پرتاب 
اوت گلزنی کند و بعد هم از دوستانش بپرسد چرا گل به اسم من ثبت نشد؟!!  
حقیقی را چه کسانی به تیم گل گهر پیشنهاد دادند؟! این دروازه بان با چه دستمزدی 
به این تیم متمول لیگ برتری پیوست؟ آیا واقعا حقیقی در لیگ برتر بیستم از عملکرد 

خودش رضایت دارد که انتظار داشته باشد منتقدان از او ایراد نگیرند؟!
ستاره ملی پوش سابق فوتبال ایران خیلی راحت از عرش به فرش رسید و حالا هم 
در گل گهر گاهی میدان رقابت را به مهرداد بشاگردی می بازد اما برای برخی دوستان 
که او را با سلام و صلوات و به اسم ملی پوش به گل گهر بردند چه باک؟! آنها اکنون  
برای حقیقی به به و چه چه می کنند و همواره می خواهند او را یکی از بهترین های 

دروازه بانی فوتبال ایران نشان بدهند مساله ای که با واقعیت همخوانی ندارد.
شاید ۹ سال پیش اگر حقیقی یا بستگانش به حرف هایی که رسول کربکندی در 
مورد افت این دروازه بان زد توجه می کردند اکنون حقیقی شرایط متفاوتی در لیگ 
برتر ایران داشت. رسول کربکندی در ۱۶ فروردین ۱۳۹۱ در مورد علیرضا حقیقی  
اظهار داشت: »  زمانی که حقیقی در پرسپولیس بود، اگر معمارزاده نیمکت نشین 
می شد، اعتراض می کرد، اما وقتی که او به دروازه بان اول تبدیل شد، از فرصتی که 

در اختیارش قرار گرفت به خوبی استفاده نکرد.«
شاید حقیقی اکنون هم بتواند دلخوش به برخی مطالب دور از واقعیت دوستانش 
باشد اما بهتر است که او نقدها را بخواند و با خود فکر کند چرا او که زمانی شماره 
یک تیم ملی فوتبال ایران بود اکنون تبدیل به بازیکنی نیمکت نشین در لیگ برتر 

شده است؟

رئیس هیات قایقرانی استان قم :

به دنبال جذب استعدادها وپرورش 
قهرمانان هستیم

رئیس هیات قایقرانی استان قم 
قایقرانی  به معرفی رشته  اشاره  با 
در این استان و جذب استعدادها 
برای اولین بار گفت: پس از جذب 
جوانان مستعد، شروع به آموزش و 

پرورش قهرمانان کرده ایم.
گویی  و  گفت  در  ولی  مجید 
کاهش  به  توجه  :با  اظهارداشت 
شدن  فراهم  و  کرونا  بیماری 
آموزشی،  کلاس  برگزاری  شرایط 
با  بار در سطح استان  اولین  برای 
کل  اداره  و  فدراسیون  هماهنگی 
کارگاه  استان،  جوانان  و  ورزش 
آموزشی کانوپولو را در دهه مبارک 
قهرمانان  از  تن  دو  حضور  با  فجر 

ارزنده رشته کانوپولو در استخر غدیر برگزار شد.
وی ادامه داد: این کارگاه آموزشی مورد استقبال خوب همشهریان قرار گرفت 
و بهتر از تصورات ما نتیجه بخش بود. پس از برگزاری کارگاه آموزشی، ۹8 نفر در 
هیات در دو بخش آقایان و بانوان ثبت نام کردند. در طول کارگاه سه روزه ۳۵ 
علاقهمند در بخش آقایان و ۲۵ نفر هم در بخش بانوان با رعایت پروتکل های 

بهداشتی حضور داشتند.
رئیس هیات قایقرانی استان قم با اشاره به استقبال خوب از قایقرانی در استان 
گفت: هیات استان برای ادامه بهتر فعالیت های کانوپولو اقدام به خرید هشت 
فروند قایق کانوپولو، ده عدد لایف و پنج عدد توپ کرده است. چرا که با ثبت 
نام مجدد افراد باید زیر ساخت های هیات را تکمیل تر کرده تا بتوانیم با ادامه 
و پیگیری تمرینات در سال های آینده جز تیم های برتر در مسابقات کشوری 
باشیم. ولی با بیان کمبود فضای آبی این استان گفت: رایزنی هایی برای اجاره و 
فراهم کردن فضای مناسب برای کلاس های آموزشی و شروع فعالیت قایقرانی 
انجام شده است. استخر شهدای هفتم تیر با ابعاد ۳۳ متر در ۱۵ از محل های 
مناسب برای فعالیت قایقرانی است که در نظر گرفته شده و می توان در همه 

فصول سال با رعایت پروتکل های بهداشتی تمرینات را ادامه داد.
وی افزود: برای انجام این امر استعلام لازم از فدراسیون توسط اداره کل ورزش 
و جوانان استان انجام گرفته که خوشبختانه مورد تایید فدراسیون قرار گرفت 
است. انشاءالله با نظر مساعد مدیرکل پس از طی مراحل قانونی استخر تنها 

جهت آموزش و فعالیت رشته قایقرانی در اختیار این هیات قرار خواهد گرفت.
مجید ولی در پایان گفت: هیات قایقرانی با توجه به شرایط کرونایی برای 
سال ۱۴۰۰ برنامه ریزی مناسبی کرده و قصد جذب استعدادهای موجود 
در سطح استان را دارد. در تلاش هستیم با تکمیل امکانات و زیرساخت های 
استان برنامه ریزی بلند مدتی برای فعالیت در رشته های کانوپولو و آبهای آرام 
انجام شود تا علاوه بر اضافه شدن نام استان قم در تیم های برتر کشوری نام 
ورزشکاران این استان در مسابقات برون مرزی و کسب افتخارات ملی شنیده 
شود. این مسیر با فراهم شدن استخر شهدای هفتم تیر آغاز شده و به امید خدا 
با وجود علاقهمندان و استعدادهای فراوان این استان به زودی به این هداف 

خواهیم رسید.

موفق  خود  اخیر  بازی  پنج  در  آبادان  نفت  صنعت 
مصاف  به  باید  حالا  و  است  نشده  پیروزی  کسب  به 

پرسپولیس برود. 
تیم های صنعت نفت آبادان و پرسپولیس تهران باید 
روز شنبه از ساعت ۱۵ در ورزشگاه تختی آبادان، برگزار 
کننده یکی از دیدارهای هفته هفدهم رقابت های لیگ 

برتر فوتبال ایران باشند.
روند  اخیر  بازی   ۶ در  که  پرسپولیس  برعکس 
فوق العاده ای را داشته و به ۶ پیروزی رسیده و به صدر 
جدول رسیده است؛ صنعت نفت در پنج بازی گذشته 
خود بردی نداشته و از صدر جدول دور شده است. حالا 
برزیلِ ایران که یکی دو هفته ای و برای چند ساعت طمع 
صدرنشینی را چشید، حالا در رده ششم جای گرفته و با 

پرسپولیسِ صدر جدولی ۱۰ امتیاز دارد.
شاگردان سیروس پورموسوی درگیر مشکلات مالی 
هستند و همانند فصل قبل بعد از شروعی فوق العاده 
کم کم افت کردند. یادمان نرفته که تیم جذاب دراگان 
اسکوچیچ هم در لیگ نوزدهم خیلی ها را سورپرایز کرده 

بود ولی بعد از جدایی دراگان، تیم در سراشیبی سقوط 
قرار گرفت و به میانه های جدول رفت.

حالا صنعت نفت در حالی پذیرای پرسپولیس است 
که در پنج بازی اخیر خود سه باخت مقابل سپاهان، 
ماشین سازی و پیکان داشته و در برابر مس رفسنجان و 
فولاد خوزستان تن به نتیجه مساوی داده است. صنعت 
نفتی که پنج دیدار خانگی ابتدایی اش را با ۱۵ امتیاز 
و پنج برد به اتمام رسانده بود در ۲ دیدار اخیر خانگی 
و یک  باخت  به یک  و مس رفسنجان  مقابل سپاهان 

تساوی قناعت کرده است.
حالا شاید دیدار با تیم بزرگی چون پرسپولیس بتواند 
مجددا شور و انگیزه را به جمع برزیلی ها بازگرداند. آنها 
در دیدار رفت، در ورزشگاه آزادی به سختی با تک گل 
اصلا  و  باختند  پنالتی  نقطه  روی  از  نعمتی  سیامک 
دوست ندارند بازهم این اتفاق رخ بدهد. صنعتی ها فصل 
پیش در هر ۲ جدال با پرسپولیس با نتیجه یک بر صفر 
شکست خوردند و رفت و برگشتی شدند و این هم چیزی 

نیست که بخواهند بار دیگر تجربه اش کنند.

برد  آخرین  یازدهم،  هفته  در  نساجی  برابر  پیروزی 
صنعت نفت در لیگ بیستم بوده است. آنها در آن بازی به 
اولین برد خارج از خانه خود دست پیدا کردند ولی سپس 

وارد بحرانی طولانی شدند. بحرانی که باید این هفته در 
آبادان خاتمه پیدا کند وگرنه ششمین بازی بدون برد، 

می تواند آنها را از رده ششم پایین تر بیاورد.

وضعیت نامساعد حریف پرسپولیس؛ 

کار سخت صنعت نفت برای ۶تایی نشدن

پیشکسوت سرخپوشان پایتخت، گفت: تجربه »سید جلال حسینی« برگ برنده 
پرسپولیس در دیدارهای اخیر بوده است. 

تیم فوتبال پرسپولیس موفق شد تا در اولین دیدار خود در نیم فصل دوم هم سایپا 
را شکست دهد و صدرنشینی در لیگ را حفظ کند.

سایپا،  برابر  پرسپولیس  عملکرد  مورد  در  گفت وگویی  در  پنجعلی«  »محمد 
گلزنی های سید جلال حسینی و تاثیر او در موفقیت های اخیر پرسپولیس و ... 

صحبت هایی انجام داد که در زیر می خوانید:
بازی با سایپا چطور بود؟

بازی خوبی را از تیم شاهد بودیم. پرسپولیس یک گل زد و چند گل هم نزد. مهم 
ترین موضوع سه امتیاز بازی بود که به آن رسیدیم و بابت این موضوع به بازیکنان و 

کادر فنی تبریک می گویم.
باز هم سید جلال حسینی گلزنی کرد.

سید ثابت کرد که سن در فوتبال فقط یک عدد است. او نه تنها این روزها بهترین 
بازیکن پرسپولیس بلکه یکی از بهترین های لیگ است. واقعا تاثیر زندگی سالم را در 
چنین بازیکنی می توان دید. با این وجود امیدوارم که او همچنان برای پرسپولیس 

بدرخشد و در تیم بزرگی کند.
تاثیر او در موفقیت های اخیر پرسپولیس چقدر است؟

فکر می کنم که او امتیاز آورترین بازیکن پرسپولیس تا اینجای کار باشد. حسینی 
گل های حساسی در این چند سال برای تیم زده و در دفاع هم ستون پرسپولیس 

است. تجربه او برگ برنده پرسپولیس در این مدت بود.
پرسپولیس توانست در ۶ بازی ۶ برد متوالی به دست آورد. نظر شما در این 

باره چیست؟
پرسپولیس پس از اتفاقات فینال آسیا کمی افت داشت اما رفته رفته تیم به آرامش 

رسید و توانست دوباره اوج بگیرد و به صدر جدول نیز بازگردد.
خیلی ها از پرسپولیس این ایراد را می گیرند که اقتصادی می برد. نظر شما 

در این خصوص چیست؟
پرسپولیس کاملا منطقی بازی می کند؛ نه اقتصادی. اگر تیم زمانی که جلو 
است بی مهابا حمله کند، همه این انتقاد را مطرح می کنند که این تیم نمی تواند 
از گلش دفاع کند. به نظر من پرسپولیس بهترین روش ممکن را در پیش می گیرد و 

مسابقاتش را هم با پیروزی پشت سر می گذارد.
پرسپولیس به دنبال جذب مدافع است. نظر شما در این باره چیست؟

پرسپولیس بهترین مدافعان ایران را در حال حاضر در ترکیب خود دارد اما ما 
لیگ قهرمانان را پیش رو داریم که به طور قطع این دفعه هدفمان از این مسابقات، 

قهرمانی است. باید تقویت شویم تا کمبود بازیکن به تیم ضربه نزند.
آیا این پرسپولیس می تواند پنجمین قهرمانی متوالی را بدست آورد؟

هر کسی سبک بازی و سرعت تیمی پرسپولیس را در این چند وقت دیده باشد به 
روند صعودی تیم پی خواهد برد. در ایران تیمی جلودار پرسپولیس نیست و با تقویت 

شدن تیم در آسیا هم می توانیم مدعی باشیم.

پرسپولیس منطقی می برد نه اقتصادی؛

پنجعلی: تجربه »سیدجلال« برگ برنده پرسپولیس است

گفت:  قم  استان  کشتی  هیات  جدید  رئیس 
صیانت از دست آوردهای کشتی فرنگی و سرعت 
از  قم  در  آزاد  کشتی  تحول  و  رشد  به  بخشییدن 
مهمترین موضوعات کاری ما در هیأت جدید کشتی 

قم خواهد بود. 
محمدهادی علیایی اظهار کرد: حفظ و صیانت از 
دست آوردهای کشتی فرنگی و تلاش برای سرعت 
بخشی به رشد کشتی آزاد در استان قم دو رویکرد در 

هیات جدید است.
وی ادامه داد: حفظ و صیانت از افتخارات به دست آمده در کشتی قم در طول سال های گذشته که حاصل زحمات 

ورزشکاران، مربیان و همچنین حمایت و هدایت کادر اجرایی هیات بوده یکی از رویکردهای هیات جدید است.
رئیس جدید هیات کشتی استان قم بیان کرد: دومین رویکرد که زیرشاخه های متنوعی را در دل خود دارد، مدیریت و تلاش 

برای سرعت بخشی به رشد و کیفیت کشتی آزاد در قم  است.
وی در ادامه با اشاره به اینکه رشد کشتی به ویژه در بخش رشته آزاد در گذشته نسبت به فرنگی در استان قم کُند بوده است، 
افزود: برنامه های ویژه ای برای رشد و اعتلای کشتی آزاد در استان قم داریم تا این بخش نیز در آینده ای نه چندان دور پا به پای 

کشتی فرنگی رو به جلو حرکت کند.
علیایی ابراز کرد: با برپایی و جان بخشی به کمیته های مختلف در هیات کشتی، تلاش خواهیم کرد کشتی قم در رشته هایی 

همچون ساحلی، آلیش و بانوان نیز پررنگ تر از گذشته در میادین کشوری حضور داشته باشد.
وی در پایان اظهار کرد: به دنبال تعامل بیشتر با کمیسیون های مختلف فدارسیون کشتی هستیم تا در زمینه آموزش در 

بخش های مختلف بتوانیم گام های موثری برای توانمندسازی نیروهای حاضر در عرصه کشتی استان قم برداریم.
محمدهادی علیایی در نهمین روز اسفند ماه با کسب حداکثر آراء از مجمع انتخابات هیات کشتی استان قم تا سال ۱۴۰۳ 

رئیس این هیات ورزشی مدال آور شد.

تیم بسکتبال شیمیدر قم به عنوان گلزن ترین 
بسکتبال  برتر  لیگ  مقدماتی  مرحله  تیم 
باشگاه های کشور در آغاز پلی آف این بازی ها 
به مصاف تیم خانه بسکتبال خوزستان خواهد 

رفت. 
برپایه این گزارش ، با پایان دیدارهای مرحله 
بسکتبال  برتر  لیگ  جاری  فصل  گروهی 
باشگاه های کشور از روز جمعه بازی های مرحله 
پلی آف استارت خواهد خورد ولی تیم بسکتبال 

شیمیدر قم نخستین بازی خود در این مرحله را روز شنبه شانزدهم دی ماه در سالن آزادی برابر تیم خانه بسکتبال 
خوزستان انجام می دهد. شاگردان مصطفی هاشمی در تیم شیمیدر قم مرحله مقدماتی را با کسب ۱۲ برد، ۲ باخت، 
۱۲۶۹ گل زده، ۱۰۳۹ گل خورده، تفاضل گل ۲۳۰ و ۲۴ امتیاز به عنوان تیم دوم جدول رده بندی گروه دوم به پایان 

رساندند و در این مرحله با تیم رده هفتم گروه نخست یعنی خانه بسکتبال خوزستان روبه رو می شوند.
تیم شیمیدر قم در ۱۴ بازی مرحله گروهی این فصل ۱۰۲۶۹ گل زد تا عنوان گلزن ترین تیم این فصل را به خود اختصاص 
دهد، در حالی که بعد از شیمیدر تیم شهرداری گرگان با ۱۲۱۴ گل زده در رتبه دوم است و تیم مهرام با ۱۲۱۱ گل زده 
رده سوم گلزن ترین تیم های مرحله مقدماتی را در اختیار دارد. نماینده بسکتبال قم در مرحله اول پلی آف باید با تیم رده 
هفتم جدول رده بندی گروه نخست یعنی خانه بسکتبال خوزستان دیدار کند، بر اساس برنامه ریزی فدراسیون بسکتبال 
بازی های شیمیدر با حریف خوزستانی روزهای شنبه شانزدهم اسفند و دوشنبه هجدهم اسفند ماه از ساعت ۱8 در سالن 
آزادی برگزار می شود. با توجه به جایگاه شیمیدر در مرحله مقدماتی و سطح بالایی که این تیم نسبت به حریف خوزستانی 
دارد، دو برد متوالی شاگردان هاشمی در بازی های شنبه و دوشنبه محتمل به نظر می رسد و بعید است به بازی سوم در روز 
چهارشنبه ۲۷ اسفند ماه نیازی باشد و باید شیمیدر را از هم اکنون در مرحله دوم پلی آف دید، جایی که باید با برنده مسابقه 

اکسون تهران و شهرداری بندرعباس دیدار کند.

دستاوردهای کشتی فرنگی را حفظ می کنیم

علیایی :کشتی آزاد قم متحول می شود
شیمیدر قم گلزن ترین تیم لیگ برتر بسکتبال ؛

جدال شیمیدر با خوزستانی ها در پلی آف
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انتخابات 1۴۰۰، دریچه سیزدهم؛

چالش های سه نامزد سه طیف اصولگرا

نواصولگرایان، سنتی های معتدل و نظامیان اصولگرا سه طیف مشخص این 
جریان سیاسی هستند که خبرها و گمانه زنی ها درباره نامزدهای نزدیک و 
چالش های انتخاباتی آن ها با نزدیک شدن به ایام انتخابات افزایش می یابد و 

رسیدن به گزینه ای واحد و وحدت را برای اصولگرایان دشوارتر می کند. 
تعدد گزینه های بالقوه نامزدی در جناح اصولگرا و انواع تحلیل ها و خبرها 
درباره آمدن و نیامدن هریک از آن ها و اصرار و برنامه ریزی طیف ها برای آوردن 
نامزد متبوع خود حکایت از آن دارد که حتی اگر اعضای شوراهای وحدت 
بخش به تعداد انگشتان دست هم برسد برای رسیدن به یک گزینه مشخص 

راه دشواری در پیش خواهند داشت.
»محمدباقر قالیباف« گزینه اصلی نواصولگرایان است و سنتی ها هم در تب 
و تاب حضور »علی لاریجانی« قرار دارند، حضور نظامیان اصولگرا در انتخابات 
ریاست جمهوری هم مدت هاست در صدر خبرها و تحلیل ها قرار دارد و به نظر 
می رسد در این دسته هم گروهی »سعید محمد« را شایسته رقابت می دانند. 
خاتم  قرارگاه  رییس  یا  مجلس  کنونی  و  سابق  روسای  از  یک  کدام  اینکه 
الانبیا)ص( می تواند به گزینه نهایی راست سیاسی تبدیل شود اما و اگر بسیار 
است. هریک از این گزینه ها برای به دست آوردن تمام حمایت اصولگرایان راه 
دشواری در پیش دارد؛ ضمن اینکه رقیب بالقوه ای هم مانند حجت الاسلام 
»ابراهیم رییسی« در اردوگاه اصولگرایان است که حضورش می تواند معادلات 

آن ها را کاملا بهم بریزد.
قالیباف و مشکلات درون مرزی و برون مرزی

از خردادماه سال جاری که »محمدباقر قالیباف« به عنوان رییس مجلس 
انتخاب شد، اقدامات و فعالیت های متفاوت او هم در مقام رییس قوه مقننه 
مورد توجه رسانه ها قرار گرفت. اظهارات و اقداماتی که نه تقنینی بود و نه 
نظارتی، سفرهای استانی و میدانی، تصویب و ابلاغ قانون همه و همه حکایت 
از قانع نبودن وی به کرسی ریاست بهارستان و تلاش برای رسیدن به ریاست 
پاستور بود. این گمانه زنی ها با سفر وی به روسیه و تلاش های بی نتیجه برای 
دیدار با رییس جمهوری آن کشور پررنگ تر هم شد و در حالی که بسیاری 
گمان می کردند رییس مجلس از مهم ترین گزینه های انتخاباتی اصولگرایان 
است، »محسن پیرهادی« از نمایندگان همفکر وی در مجلس تصریح کرد که 

وی کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری نخواهد شد.
این سخنان اما از سوی  رسانه ها به عنوان پایان بحث انتخاباتی رییس مجلس 
تحلیل نشد و پس از اظهارات پیرهادی گمانه زنی ها بیشتر و انواع تحلیل ها در 
این زمینه منتشر شد. گروهی این اقدام را تاکتیکی برای کاستن از انتقادات 
دانستند و گروهی دلیل آن را وجود رقیبی قدرتر در انتخابات تحلیل کردند. 
دشواری های پیش روی قالیباف اما محدود به این موارد نیست و اداره مجلس 
یازدهم هم با وجود یکدستی سیاسی و فکری به چالش برای وی تبدیل شده 
که نمونه تازه آن اظهارات نماینده بافق است. »محمدرضا صباغیان« نماینده 
بافق و مهریز روز سه شنبه و در جریان بررسی لایحه بودجه  در مقام مخالف، 
انتقاداتی را متوجه رییس مجلس کرد و گفت: »آقای قالیباف اینجا مجلس 
است و پادگان نظامی نیست. همه ما نماینده مردم هستیم، شما هم نماینده 
مجلس هستید و نماینده برتر نیستید. شما در مجلس یک حزب تشکیل 

داده اید که کسی نمی تواند حرف بزند.«
شنیده های تایید نشده ای هم پیش از این نارضایتی شماری از نمایندگان 
مجلس از نحوه ریاست وی بر مجلس حکایت داشت و به نظر می رسد اتحاد 
دقیقه نودی پیش از انتخابات مجلس در سال ۹8 به افتراقی در روزهای پیش 
از انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم تبدیل شده است. قالیباف در مسیر به 
دست آوردن حمایت تمام اصولگرایان رقیبی چون حجت الاسلام رییسی را 
پیش رو دارد که هرچند هیچ نشانه ای از حضور وی به عنوان نامزد انتخابات 
نیست اما حتی در گمانه زنی ها هم، رییس قوه قضائیه جدی تر از رییس قوه 
مجریه قرار دارد. شاید به همین دلیل است که حجت الاسلام »غلامرضا 
مصباحی مقدم« سخنگوی جامعه روحانیت مبارز درباره حمایت این نهاد 
از کاندیداهای مختلف گفته است: »ما آقای قالیباف را نفی نکردیم، منتهی 
اگر آقای رییسی بیاید روی او اجماع می کنیم.« پیش از این هم بسیاری از 
چهره های اصولگرا حجت الاسلام رییسی را به عنوان نامزد اصلی خود در 

انتخابات )به شرط کاندیداتوری( اعلام کردند.
معتدلان اصولگرا؛ مشتاقی رقیب و طرد رفیق

سنتی های معتدل اصولگرا را می توان ساکتین عرصه سیاست ایران در 
یک دهه گذشته دانست. چهره هایی مانند حجت الاسلام »علی اکبر ناطق 
نوری« و »علی لاریجانی« به دلیل مواضع معتدل و نزدیک به دولت و یا حتی 
اصلاح طلبان چندی است که از سوی گروه های مختلف و البته تندروتر 
اصولگرا طرد می شوند اما همچنان نمی توان اثرگذاری آن ها را نادیده گرفت. 
به دلیل همین اثرگذاری است که چهره هایی از جریان رقیب، از حمایت تمام 
قد خود از شخصیتی مانند حجت الاسلام ناطق نوری سخن می گویند و 
احتمال حمایت از علی لاریجانی را رد نمی کنند. حجت الاسلام »عبدالواحد 
موسوی لاری« در تازه ترین گفت و گوی خود با اشاره به ویژگی های ناطق نوری 
تصریح کرده است: »اگر آقای ناطق بیاید به احتمال زیاد زمینه اینکه جمع 
قابل توجهی از اصلاح طلبان از ایشان حمایت کنند، هست. اما این را باید به 
آن جمع و اراده خود آقای ناطق واگذار کنیم. فعلا تلقی من این است که به 
هیچ نحو آقای ناطق به صحنه نمی آید.« پیش از این هم »حسین مرعشی« 
سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی گفته بود: »از آقای ناطق نوری بدون قید 
و شرط حاضر هستیم که حمایت کنیم تا رئیس جمهور ایران شود. مشکل این 
است که آن مجموعه ای که در نظام مدیریت می کنند، دیگر ناطق نوری را قبول 

ندارند و این مشکل ما نیست«.
این حمایت های اصلاح طلبان از چهره اصولگرایی مانند ناطق نوری در 
حالی است که کاندیداتوری چنین شخصیت هایی به یکی از کابوس های 
اصولگرایان دیگر تبدیل شده است به گونه ای که هرگونه شائبه حمایتی از 
آن ها به عنوان اتهامی از سوی جریان مقابل در بوق و کرنا می شود و به همین 
دلیل است که »علیرضا زاکانی« از نمایندگان نزدیک به طیف پایداری؛ جامعه 
روحانیت مبارز و شورای وحدت آن ها را متهم به حمایت از لاریجانی می کند 
و با تکذیب آن ها روبرو می شود. حذف معتدلین اصولگرا از جرگه اصولگرایان 
شاید در کوتاه مدت راه را برای گروه های تازه و رادیکال باز کند اما در درازمدت 
کفه تندروی را در این جریان سنگین تر کرده و ماهیت اصولگرایی را تحدید 

خواهد کرد.
گزینه نظامی اصولگرایان

 روی کار آمدن دولت نظامی بیش از یک سال است که در مجامع رسانه ای 
و سیاسی مورد توجه است و طرفداران آن هم میان اصولگرایان کم نیست. 
هرچند چهره ای مانند قالیباف هم سبقه نظامی گری دارد اما این روزها منظور 
از گزینه نظامی از سوی اصولگرایان؛ چهره هایی چون سعید محمد فرمانده 
قرارگاه خاتم الانبیا )ص( است که هرچند هنوز هیچ تایید رسمی از قصد وی 
برای کانداتوری وجود ندارد اما پررنگ شدن فعالیت های بسیار وی در رسانه ها 
می تواند وی را به گزینه تازه ای برای اصولگرایان بدل سازد. انتشار کلیپ هایی 
از اقدامات، توییتی هایی حتی در توصیف ظاهر وی و خبر فعالیت های او در 
شهرستان ها گرچه تاکنون در حد شنیده و مشاهده است اما در همین اندازه 

هم توجه رسانه ها را به خود جلب کرده است.

جمهوری  ریاست  انتخابات  برای  گروه ها  آرایش  توضیح  در  سیاسی  فعال 
برطرف  صوری  وحدت های  با  اصولگرایان  اختلافات  اینکه  بیان  با   ،۱۴۰۰
نمی شود، گفت: ممکن است نامزدهای اصولگرای انتخابات ریاست جمهوری 
روزهای آخر به نفع یک نفر کنار بروند، اما لزوما آرای آنها به سبد داوطلب واحد 

سرازیر نمی شود. 
»احمد خورشیدی« افزود: طبق بررسی که در دوره قبل انجام دادیم، زمانی که 
محمد باقر قالیباف کنار رفت فقط 8 درصد سبد رای او به ستاد ابراهیم رییسی 
ریخته شد. چون کسانی که کنار می کشند انگیزه ای برای کشاندن نیروهای 
خود میدان رقابت و به نفع نامزد ائتلافی ندارند و الزاما بدنه رای آنها هم رغبتی 
به حمایت از فرد دیگر نخواهد داشت. این یک اصل انتخاباتی است که ریشه در 

جامعه شناسی انتخاباتی مردم ایران در دهه های گذشته دارد.
عضو هیات موسس جبهه سوم اظهار کرد: واقعیت این است که هم افزایی 
توده های اصولگرا کم است و آنها هم از بزرگان اصولگرا حرف شنوی ندارند در 
حالی که توده های رای اصلاح طلبان از بزرگان خود حرف شنوی و هم افزایی 
دارند. بر همین اساس بررسی های ما نشان می دهد که بدنه رای اصلاح طلبان 

پشت سر نامزد اجماعی قرار خواهند گرفت.
اصلاح طلبان با گارد ضعیف وارد میدان رقابت نخواهند شد

خورشیدی افزود: پیش بینی غلطی که در اردوگاه اصولگرایی رایج شده، این 
است که آنها فکر می کنند اصلاح طلبان در این دوره جدی نیستند. در حالی 
که من برعکس فکر می کنم. دلیلم این است که آنها خیلی زودتر از اصولگرایان 
تشکل و نهاد اجماع ساز خود را سامان دادند. اینکه اصلاح طلبان فردی مانند 

بهزاد نبوی را رییس جبهه انتخاباتی خود کردند، بسیار پر معنا است.
وی، بهزاد نبوی را استاد تبلیغات و سیاست توصیف کرد و گفت: من عضو 
خوبی  به  انقلاب  از  قبل  از  را  او  و  بودم  اسلامی  انقلاب  مجاهدین  سازمان 
می شناسم. نبوی استاد همه اصلاح طلبان است و در جنگ روانی و تبلیغاتی، 

سید مصطفی تاج زاده و دیگر اصلاح طلبان شاگرد او هم نمی شوند.
خورشیدی اضافه کرد: با این اوصاف اصلاح طلبان هم دنبال نامزد نیابتی 

نخواهند رفت و با گارد ضعیف وارد میدان رقابت نخواهند شد.
عضو هیات موسس جبهه سوم در ادامه سخنانش به اصطلاح لج سیاسی 
اشاره کرد و در توضیح آن گفت: »لج سیاسی« در انتخابات ایران همواره علیه 
اصولگرایان بوده است. مردم علیه اصولگرایان لج می کنند. البته این به معنای 
آن نیست که مردم عاشق اصلاح طلبان هستند بلکه از لج رقیب به سمت آنها 

می روند.
خورشیدی در گفت وگو با ایرنا افزود: نمی توان قاطع گفت که اصولگرایان 
برنده می شوند. این ذهنیت درست نیست که برخی از الان اصولگرایان را برنده 
می دانند و تصور می کنند مشارکت بالا نخواهد بود. سال ۹۶ سبد رای رییس 
جمهوری حدود ۲۴ درصد بود اما چون اصلاح طلبان کار انتخابات و تبلیغات را 

بلد هستند، کاری کردند که ۲۴ درصد به ۵۷ درصد رسید.
وی درباره آخرین تحولات انتخاباتی اصولگرایان و نامزد نهایی این جریان، 
گفت: فکر می کنم نامزد نهایی اصولگرایان سید ابراهیم رییسی باشد. سال ۹۶ 
رییس ستاد انتخاباتی مردمی رییسی بودم. اکثرا حامیان او در ستاد حامیان 

رییس دولت دهم بودند که تنور ستاد را داغ کرده بودند.
رییس هیات موسس جبهه سوم با بیان اینکه سال ۹۶ همه ظرفیت های جناح 
اصولگرا روی رییسی متمرکز بود، اضافه کرد: موارد زیادی در سازمان رای قابل 
توجه رییسی در انتخابات ۹۶ نقش داشت، از جمله آن  می توان به مطرح کردن 
یارانه ۲۵۰ هزار تومانی از سوی رییسی اشاره کرد. مجموعه این مسائل منجر به 

رای ۱۶ میلیونی نامزد اصولگرایان شد.
موضوعات،  آن  نه  الان  که  است  این  مساله  کرد:  خاطرنشان  خورشیدی 
همکاری  و ائتلاف ها و نه پیش بینی مشارکتی چون سال ۹۶ وجود دارد. در تمام 
سال های پس از انقلاب به طور میانگین همواره حدود ۳۰ درصد در انتخابات 
شرکت نمی کردند و به نظر می رسد با ادامه این شرایط در این دوره حدود ۲۰ 
درصد به این عدد افزوده شود. وی اضافه کرد: اگر گزینه های جدید و جذابی 
از  دیگر  درصد  احتمالا ۲۰  باشند،  نداشته  حضور  رقابت ۱۴۰۰  میدان  در 
رای دهندگان را نخواهیم داشت. بنابراین در صورتی که به سمت انتخاباتی 
حداکثری و رقابتی حرکت نکنیم و مردم گزینه های خود را در عرصه مشاهده 

نکنند، ریزش ۷۰ درصدی مشارکت را خواهیم داشت.
انتخابات 1۴۰۰  رقابتی نشود نرخ مشارکت ۲۸ درصد خواهد بود 

این فعال اصولگرا خاطرنشان کرد: با توجه به شرایط ذکر شده و بررسی هایی 
که انجام شده، در انتخابات۱۴۰۰ نرخ مشارکت ۲8 درصد خواهد بود مگر اینکه 
شرایط برای مشارکت حداکثری و ایجاد یک دو قطبی واقعی آماده شود. به طور 
مثال اگر رییس دولت دهم از جمله داوطلبان انتخابات پیش رو باشد، این اعداد 
تغییر خواهد کرد. از آن سو هم اگر نامزد اصلی اصلاح طلبان حضور داشته باشد 

دو قطبی واقعی و پرشوری ایجاد خواهد شد.
خورشیدی با بیان اینکه دو قطبی مصنوعی اثر زیادی در مشارکت ندارد، 
"آ" را مخالف قطب "ب"  این معنا است که مردم قطب  به  گفت: دو قطبی 
شناسایی کنند. مثلا مردم تفاوت زیادی میان رییسی، علی لاریجانی و قالیباف 
قائل نیستند و با حضور این افراد دو قطبی واقعی شکل نمی گیرد و به تبع آن رای 

دهندگان هم به مشارکت ترغیب نمی شوند.
انتخابات ظرفیت سازی مهم است. ظرفیت  در  اصولگرا گفت:  فعال  این 
سازی های انفجاری را کاربلدها انجام می دهند. به طوری یک کلید واژه رو 

می شود و همه معادلات را به هم می ریزد. انتخابات نقاطی نادیدنی دارد که آن را 
فقط آدم های کارکشته انتخاباتی می دانند. به نظر من در شرایط کنونی رییس 
دولت دهم و اصلاح طلبان خوب می توانند آرا را به سمت صندوق ها هدایت 

کنند.
این فعال اصولگرا درباره آخرین آرایش سیاسی-ائتلافی درون اصولگرایی 
گفت: شورای وحدت شامل جامعه روحانیت مبارز، جامعه اسلامی مهمندسین، 
حزب موتلفه اسلامی و انصار حزب الله و چند گروه کوچک دیگر هستند که به 
تازگی اعلام موجودیت کرده اند. شنیدم جامعه مدرسین در این ائتلاف وارد 
نشده است. به نظر من این اعضای این جبهه به هیچ وجه مراجع رای سازی 

نیستند.
مردم متدین و انقلابی منتظر  دنباله روی از قالیباف، چمران یا 

حدادعادل نیستند 
خورشیدی خاطرنشان کرد: محوریت شورای ائتلاف نیروهای انقلاب هم 
با غلامعلی حدادعادل و افرادی چون مهدی چمران است. حداد عادل میان 
اصولگرایان شیخوخیت نداشته و ندارد. محمد باقر قالیباف هم از نظر من بعد از 
سفر جنجالی به روسیه و مدیریت ضعیفی که در مجلس دارد، ظرفیت خود را از 
دست داده است. مهدی چمران را نیز نمی توان به عنوان شخصی کاریزماتیک و 
دارای سرمایه اجتماعی به حساب آورد. بنابراین اینگونه نیست که مردم متدین و 

انقلابی منتظر  دنباله روی از قالیباف، چمران یا حدادعادل باشند.
این فعال سیاسی افزود: در سال های اول انقلاب همه منتظر بودیم که جامعه 
روحانیت مبازر یا جامعه مدرسین  چه تصمیمی می گیرند که عمل کنیم. آن 
شیخوخیت از بین رفته است، بنابراین در هر دو طیف ذکر شده توان لازم برای 

پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری ۲8 خرداد ۱۴۰۰ وجود ندارند.
خورشیدی یادآور شد: در این دوره از زندگی سیاسی، مراجع رای ساز تغییر 
کرده است ولی اصولگرایان نمی خواهند این اصل مهم را قبول کنند. باز به 
اصطلاح لج سیاسی برگردیم، در انتخابات شورای شهر شیراز یک نامزد زن بدون 
هیچ سابقه فعالیت سیاسی و اجتماعی بیشترین رای را بدست آورد و نفر اول شد 
و این انتخاب یک لج سیاسی بود کاری که در شورای شهر خرم آباد هم اتفاق 

افتاد.  
گزینه های نظامی در انتخابات ریاست جمهوری 

اقبال مردمی نداشته اند
این اصولگرا درباره  پیش بینی ها و  احتمالات انتخابات ریاست جمهوری 
رییس دولت  که گزینه هایی چون  این است  اول  ۱۴۰۰ عنوان کرد: حالت 
دهم به هر دلیل در میدان رقابت حضور نداشته باشد، در این حالت رقابت بین 
اصلاح طلبان و اصولگرایان خواهد بود. دو جناحی که در حال حاضر از حیث 
توان رای آوری برابر هستند و برنده را از اکنون نمی توان پیش بینی کرد و باید تا 

هفته های پایانی تبلیغات انتخاباتی صبر کرد.
وی ادامه داد: به نظر من اگر رییس دولت دهم در میدان نباشد، ۲۰ درصد 
از بدنه رای او به اصولگرایان رای خواهند داد و 8۰ درصد سبد رای احمدی نژاد 
به سمت رقیب اصولگرایان سرازیر خواهد شد، که این دقیقا ادامه همان مفهوم 
لج سیاسی است که ذکر کردم. سردار خورشیدی درباره شانس رای آوری نامزد 
نظامی عنوان کرد: مردم نظامیان و رزمندگان را دوست دارند و در ابعاد دفاعی 
و امنیتی به آنها اعتماد دارند و احترام می گذارند. ولی این موضوع در موضوع 
رقابت انتخابات ریاست جمهوری صدق نمی کند. از ابتدا هر چهره نظامی وارد 
کارزار ریاست جمهوری شد، با اقبال مردم مواجه نشد و مثال روشن آن، علی 

شمخانی، محسن رضایی و محمدباقر قالیباف است.

خورشیدی فعال اصولگرا: 

اختلافات اصولگرایان با ائتلاف های صوری برطرف نمی شود
کنار کشیدن نامزدها سبد رای اصولگرایان را به سمت گزینه واحد نمی برد

»اسماعیل حسین زهی« نماینده مردم خاش در مجلس 
یازدهم با اشاره به توصیه های رهبری مبنی بر پرهیز از 
تحریم های  رفع  گفت:  کشور،  در  دوصدایی  و  اختلاف 
ظالمانه علیه ایران با اختلاف و چندصدایی در داخل کشور 
امکان پذیر نیست. بنابر این مجلس یازدهم باید به سمت 

همگرایی با دولت حرکت کند. 
اقدامات هیجانی طیفی از نمایندگان مجلس یازدهم 
بیانیه  به  حمله  شد.  خبرساز  دیگر  بار  و  پیش  روز  چند 
مشترک سازمان انرژی اتمی و آژانس بین المللی انرژی 
انقلاب مسئولان  رهبر  باعث شد  که  بود  اتفاقی  اتمی، 
کشور را به دوری از اختلافات فرابخوانند و به تک صدایی 
در مسائل مهم کشور  توصیه کنند. دولت هم در بیانیه ای  
ضمن استقبال از دستور رهبر معظم انقلاب اسلامی برای 
ایجاد یک صدایی در کشور جهت اجرای قانون مجلس، 
تاکید کرد که مذاکرات و توافقات جمهوری اسلامی ایران 
با آژانس بین المللی انرژی اتمی کاملًا منطبق با قانون 
اساسی و قوانین کشور و به ویژه مصوبه شورای عالی امنیت 
ملی بوده است و به اذعان همه کارشناسان و متخصصین 
و مسئولین امنیت ملی کشور، کارآمدترین و کم هزینه ترین 
شیوه برای اجرای کامل مصوبه مجلس شورای اسلامی 

است.
در بخشی از این بیانیه هم آمده است: دولت جمهوری 

برخی  سخنان  از  شدید  تاسف  ابراز  با  ایران  اسلامی 
نمایندگان محترم و تصمیم غیرمنطقی و خلاف امنیت 
اقدامات  علیه  اسلامی  شورای  مجلس  امروز  ملی 
برای  ایران  اسلامی  جمهوری  عزتمندانه  و  حساب شده 
مدیریت پرونده هسته ای بر مبنای مصوبه شورای عالی 
امنیت ملی به منظور اجرای قانون مصوب مجلس شورای 
اسلامی، تأکید می کند که دولت جمهوری اسلامی ایران 
بر اساس وظایف ملی و قانونی خود، اکنون اطمینان دارد 
که قانون مصوب مجلس شورای اسلامی تاکنون به طور 
کامل در عین رعایت ملاحظات فنی و منافع ملی به اجرا در 
آمده است. در آینده نیز دولت در همین خط حرکت خواهد 
کرد و از نمانیدگان محترم مجلس شورای اسلامی صادقانه 
درخواست می کند دولت را در این مسیر همراهی نمایند.

»اسماعیل حسین زهی« نماینده مردم خاش در مجلس 
یازدهم در گفت .گو با ایرنا از ضرورت تک صدایی در مسائل 

مهم کشور سخن گفته است.
چندصدایی باعث سوء استفاده دشمن می شود

حسین زهی در پاسخ به این سوال که چه ضرورت هایی 
باعث شد رهبر انقلاب مسئولان کشور را به تک صدایی 
فرابخوانند، گفت: در مسائل مهم کشور مخصوصا مسائل 
بین المللی که ضرورت دارد از یک نظام سیاسی صدای 
اختلاف  اگر  شود  فرستاده  بین المللی  جامعه  به  واحد 

کشور  بین المللی  مواضع  شود  مشاهده  چندگانگی  و 
تضعیف می شود. من فکر می کنم همین ضرورت باعث 
شد که رهبری مسئولان را به وحدت و یکصدایی دعوت 
کنند چرا که در پرونده مهمی مثل هسته ای اگر از نهادهای 
مختلف صداهای گوناگون شنیده شود باعث می شود که 
دولت و نظام نتوانند مواضع کشور را در عرصه بین المللی به 

خوبی به جلو برده و منافع کشور را تامین کنند.
با تاکید بر این نکته که مجلس و دولت در زمینه  وی 
در  را  خود  اختلافات  باید  خارجی  سیاست  و  هسته ای 
جلسات مشترک حل کرده و صدایی واحد را در فضای 
عمومی طرح کنند، بیان داشت: رویکرد هیجانی در عرصه 
اداره کشور به هیچ وجه به صلاح نیست. نمایندگان مجلس 
هم نباید با مسائل مهم و اساسی کشور به صورت هیجانی 
و سیاسی برخورد کنند چرا که در این صورت افکار عمومی 

از مجلس برداشت دیگری خواهد کرد.
برای رفع تحریم ها مجلس باید با دولت هماهنگ رفتار 

کند
به ضرورت رفع تحریم ها پرداخت و گفت:  وی سپس 
تحریم با اختلاف رفع نمی شود. اگر واقعا به دنبال شکستن 
خط تحریم علیه کشورمان هستیم همه نهادها باید با هم به 
صورت هماهنگ عمل کنند و دولت را حمایت کنند تا بلکه 
کشور بتوانند تحریم ها را به صورت کامل کنار بزند وگرنه با 

اختلاف و دعوای سیاسی نه تنها تحریم ها رفع نمی شود 
نهادهای  کارآمدی  به  نسبت  و  شده  ناامید  مردم  بلکه 

مختلف نظام هم دچار تردید می شوند.
مشارکت مردم در انتخابات تضمین کننده قدرت 

ملی است
نماینده مردم خاش سپس به ضرورت حضور مردم در 
تقویت  را  مردم  رای  و  کرد  اشاره  رای  صندوق های  پای 
و  دانست  بین المللی  عرصه  در  کشور  سیاسی  مواضع 
تاکید کرد: ما کشوری هستیم که حکومت مردم بر مردم 
و دموکراسی در آن حاکم است و مردم با رای خود مقامات 
کشور را انتخاب می کنند. اختلاف و ترجیح منافع جناحی 
بر منافع سیاسی باعث دلسردی مردم می شود همانطور 
که در انتخابات مجلس یازدهم مشاهده کردیم.همگرایی 
و هماهنگی مسئولان مشارکت مردم در انتخابات را افزایش 
انقلاب  دستاردهای  از  یکی  داد:  ادامه  وی  می دهد. 
اسلامی مشارکت سیاسی است. در سایه این انقلاب مردم 
خود  سرنوشت  و  کردند  پیدا  حضور  حکومت  عرصه  در 
را تعیین می کنند. در شرایط فعلی هم حضور مردم در 
انتخابات سال آینده و تحقق مشارکت حداکثری در پرهیز 
از تنش در عرصه سیاسی کشور و تقویت دولت است چرا 
که اگر دولت را تضعیف کنیم دیگر مردم به چه امیدی پای 

صندوق رای حاضر شوند.

نماینده مجلس یازدهم تشریح کرد؛

خط تحریم با چندصدایی شکسته نمی شود

تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی به بررسی شرایط برجام و کنشگری 
ایران  مقابل  تاکید کرد که طرف های  و  پرداخت  ایالات متحده  و  آن  اعضای 
خواهان استفاده حداکثری از شرایط و افزودن موارد بیشتری به برجام هستند اما 

آنها بدون برجام قادر به مدیریت منطقه نیستند. 
مرتضی مکی در گفت وگوایلنا، درباره پذیرفتن حضور آمریکا در جلسه غیر 
رسمی ۴+۱ و همچنین قطعنامه احتمالی شورای حکام علیه ایران و واکنش 
ایران به بازنگری در توافق با آژانس بین المللی انرژی اتمی اظهار داشت: واقعیت 
این است که دولت های اروپایی و آمریکا تلاش می کنند در چارچوب سیاست 
خواسته های حداکثری خود به برجام بندهای دیگری اضافه کنند تا بتوانند 
اهداف منطقه ای خود را پیش برده و متحدان خود را نیز به آینده برجام قانع و 

مطمئن کنند.
 وی با یادآوری اینکه گام هایی که اروپایی ها و آمریکایی ها بر می دارند بر خلاف 
سیاستی است که در سال ۲۰۱۵ در پیش گرفته اند، گفت:  آنها کوشیده اند با 
محدود کردن برنامه هسته ای ایران، به نوعی به مهار جمهوری اسلامی دست 
پیدا کنند اما برجام صرفاً به برنامه هسته ای ایران مربوط نیست و از بین رفتن 

این توافقنامه، تبعات سیاسی_امنیتی زیادی برای منطقه می تواند داشته باشد.
می خواهند خواسته های حداکثری خود را وارد توافق کنند 

این تحلیل گر ارشد مسائل آمریکا و اروپا ادامه داد: موضعی که اروپایی ها و 
آمریکایی ها در پیش گرفته اند، در چارچوب اهداف حداکثری خودشان است اما 
اگر بخواهند در چارچوب حفظ برجام عمل کنند، به نظر نمی رسد بتوانند این 
سیاست را همچنان ادامه دهند. اتهاماتی که اروپایی ها و آمریکایی ها می زنند، 

عملا بر خلاف سیاست عدم اشاعه و مهار برنامه های هسته ای ایران است.
وی با بیان اینکه مجموعه ای از کانال ها و سیگنال های منفی نسبت به آینده 

برجام وجود دارد، با اشاره به جلسه شورای حکام آژانس بینالمللی تصریح کرد: 
اینکه دولت های اروپایی احتمالا یک قطعنامه معتدل  تر علیه ایران صادر کنند،  
دور از ذهن نیست اما پس از صدور قطعنامه باید منتظر گام های مثبت دیگری 
در جهت رفع محدودیت ها و تحریم ایران باشیم. این تنش ها و خواست های 
حداکثری برای این است که اروپایی ها و آمریکایی ها آخرین تلاش های خود را 
برای اینکه موضوعات گسترده تری از برنامه هسته ای ایران در برجام لحاظ شود 

را می کنند. 
این تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل اضافه کرد: آمریکایی ها اگر بخواهند 
روند تنش زایی بین ایران با ایالات متحده را دنبال کنند، برخلاف سیاست های 
منطقه ای و جهانی آمریکا است که به دنبال تمرکز روی روسیه و چین و کاهش 

تقاضا در منطقه خاورمیانه هستند. قطعا اگر برجام از بین برود، آمریکایی ها با 
تبعات از بین رفتن برجام مواجه خواهند بود که هم می تواند متوجه آمریکا و هم 

دولت های اروپایی باشد.
ایران دست برتر را دارد 

وی درباره اینکه آیا شرط گذاشتن برای حضور آمریکا در برجام و استفاده کردن 
از پتانسیل حداکثری برجام فضای بازگشت ایالات متحده به این تواقنامه را 
سخت تر می کند، تصریح کرد: این ایران نیست که شرط گذاشته بلکه آمریکا برای 
بازگشت به برجام شرط گذاشته است. این را بدانیم که آمریکایی ها می دانند اگر 
گام های جدیدی را در جهت کاهش تحریم ها بردارند، ایران نیز گام های مثبتی را 
بر خواهد داشت. ایران سه سال صبر استراتژیک در برابر خروج آمریکا از برجام 
داشته و به نظر نمی رسد انگیزه ای برای از بین بردن این توافقنامه داشته باشد و به 

نوعی ایران دست برتر را دارد.
مکی با بیان اینکه مسئله این نیست که چه کسی دست برتر را دارد، بیان کرد: 
آمریکایی ها می کوشند حداکثر استفاده سیاسی و اقتصادی را از خروج شان در 
سه سال گذشته ببرند،  بنابراین اگر آنها بخواهند به راحتی و سادگی به برجام 
بازگردند، دیگر نمی توانند اهداف دیگر خودشان را در فشار به ایران دنبال کنند. 
لغو و کاهش محدودیت های اقتصادی برنده ترین سلاح و قدرت نرم آمریکا برای 
متقاعد کردن و فشار آوردن به جمهوری اسلامی ایران است به همین دلیل سعی 
می کنند حداکثر استفاده را از تهدیدها و تحریم هایی که متوجه ایران بوده است،  

بکنند.
وی در پایان تصریح کرد: اما ادامه  این سیاست قطعاً موجب بحران زایی و تنش 
در سطح منطقه خواهد شد. آمریکا و دولت های اروپایی بعید است بدون برجام 

بتوانند مدیریت منطقه را در دست داشته باشند.

مکی تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی: 

آمریکا و اروپا بدون »برجام« قادر به مدیریت منطقه نیستند
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هر که درختی بنشاند و در نگهداری و رسیدگی 
به آن صبر به خرج دهد تا آن درخت به بار نشیند، 

در قبال هر میوه ای از آن که روزی جوینده ای 
بخورد، یك صدقه نزد خدا برایش منظور می شود .

شنبه -شانزدهم اسفند 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5230

کنز العمّال : ۹۰8۱

طرح:محمدعلیرجبی

مرغ دولتی بگیریم یا کرونا! 

خنثی سازی هواپیماربایی در مسیر اهواز و مشهد 
پایگاه اطلاع رسانی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی از خنثی سازی توطئه ربایش هواپیما در مسیر اهواز به 
مشهد توسط نیروهای یگان امنیت پرواز سپاه خبر داد. به گزارش روز جمعه پایگاه اطلاع رسانی سپاه در متن 
اطلاعیه ای که این ارگان امروز جمعه منتشر کرد، آمده است: به آگاهی ملت شریف و قهرمان ایران اسلامی می 
رساند که با الطاف و عنایات الهی، توطئه ربایش یک فروند هواپیما فوکر ۱۰۰ متعلق به شرکت هواپیمایی ایران 
ایر که پنج شنبه شب با پرواز شماره ۳۳۴ ساعت ۲۲ و ۱۰ دقیقه با تأخیر از فرودگاه اهواز به سمت مشهد مقدس 
به پرواز در آمده بود، با هوشیاری پاسداران یگان امنیت پرواز سپاه و با فرود اضطراری هواپیما در فرودگاه اصفهان 
و دستگیری عامل آن خنثی شد.در ادامه این اطلاعیه آمده است: بر اساس اظهارات اولیه، عامل این توطئه 
قصد داشته است هواپیما را پس از ربایش در فرودگاه یکی از کشورهای حاشیه جنوبی خلیج فارس به زمین 
بنشاند. البته مسافران هواپیما در سلامتی کامل با پرواز جایگزین به سمت مقصد حرکت کردند.پایگاه اطلاع 

رسانی سپاه )سپاه نیوز( خاطرنشان کرد که ابعاد و زوایای این توطئه در حال بررسی است.

واکنش وزارت بهداشت به اجاره رحم در کشور
کیانوش جهانپور مدیر کل روابط عمومی وزارت بهداشت، درباره موضوع اجاره رحم به صورت غیرقانونی در 
کشور اظهار کرد: در شرایط کنونی اجاره رحم در کشور بر اساس قانون و مقررات تدوین شده است و به صورت 
کاملا قانونی انجام می شود.او ادامه داد: تا به امروز گزارشی مبنی بر اجاره رحم به صورت غیرقانونی و غیر 
بهداشتی به وزارت بهداشت گزارش نشده است و معتقدم که با قوانین و مقرارتی که در این زمینه داریم هیچ 
دلیلی برای انجام کارهای غیر قانونی وجود ندارد.مدیر کل روابط عمومی وزارت بهداشت با اشاره به اینکه رحم 
استیجاری  از نظر شرعی و قانونی و تحت شرایط خاص هیچ گونه مشکلی ندارد، گفت: مقررات شفاف و روشنی 
در این خصوص وضع و به سراسر کشور ابلاغ شده است.جهانپور گفت: اگر در مواردی زوجین نیازمند استفاده 

از رحم اجاره ای باشند، می توانند این کار را بر اساس قوانین و به صورت کاملا علمی و اخلاقی انجام دهند.

در تعطیلات نوروز سیل می آید؟ 
رئیس اداره پیش بینی بلندمدت و اقلیمی سازمان هواشناسی کشور گفت: نمی توان از حالا پیش بینی کرد 
در عید سیل خواهیم داشت یا نه، اما به نظر می رسد میزان بارش ها نورمال باشد. جواد کیاجمالی گفت: ما 
در سازمان هواشناسی، سه نوع پیش بینی داریم. نوع اول کوتاه مدت و پنج روزه، نوع دوم میان مدت است 
که شش هفته و نوع سوم بلند مدت است که یک فصل را شامل می شود.وی افزود: تمام پیش بینی ها با عدم 
قطعیت ۱۰ تا ۱۵ درصدی همراه است و نمی توان به طور قطع مسئله جوی را پیش بینی کرد.رئیس اداره پیش 
بینی بلندمدت و اقلیمی سازمان هواشناسی کشور ادامه داد: هر چقدر به زمان پیش بینی نزدیک می شویم، 
پیش بینی دقیق تر و هرچه دورتر شویم، پیش بینی ضعیف تر می شود.کیاجمالی درباره پیش بینی های پنج روزه 
گفت: صحت این پیش بینی ها از سایر پیش بینی ها بیشتر است هر چه از زمان دور می شویم، درصد وقوع پدیده 

کمتر می شود.

مدارس کشور سال آینده بازگشایی خواهند شد 
معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش گفت: آماده بازگشایی مدارس تحت هر شرایطی هستیم زیرا 
نگرانی ما سطح سواد دانش آموزان است. رضوان حکیم زاده بعد از ظهر پنجشنبه در جمع خبرنگاران با اشاره 
به وضعیت بازگشایی مدارس ابتدایی در کشور تاکید کرد: آمادگی کامل برای بازگشایی مدارس کشور در سال 
آینده تحت هر شرایطی وجود دارد. وی بیان داشت: ما به شدت نگران سطح سواد یک نسل هستیم و کودکانی 
که امروز کلاس اول هستند اگر پایه سواد ضعیفی داشته باشند بناهای بعدی خوب شکل نخواهد گرفت و 
ممکن است در آینده آنها تأثیرگذار باشد لذا امیدواریم با ارزیابی صحیح و برنامه های مداخله ایی بتوانیم تا حد 

زیادی نگرانی ها را برطرف کنیم.

فرمانده انتظامی استان  قم خبرداد:

توقیف خودرو قاچاق بر و کشف
 ۴۸۶ دستگاه کارت خوان

فرمانده انتظامی استان از توقیف یک دستگاه خودرو قاچاق بر و کشف ۴8۶ دستگاه کارت خوان در 
این استان خبر داد. 

 سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری استان در محور "قم-تهران" و 
در اجرای دستورات پیرامون زمین گیر کردن خودروهای قاچاق بر، به یک دستگاه سمند مشکوک و 

موضوع در دستور کار آن ها قرار گرفت.
وی افزود: در ادامه راننده علی رغم هشدارهای مکرر پلیس با حداکثر سرعت در حال خروج از استان 
بوده که با تیراندازی مأموران، لاستیک مورد هدف قرار گرفته و خودرو متوقف شد. فرمانده انتظامی 
استان قم گفت: در بازرسی از خودرو مذکور مشخص شد حامل ۴8۶ دستگاه کارت خوان، ۲ دستگاه 
اسکوتر برقی، ۳ دستگاه تلفن، ۹8 عدد باطری یدکی دستگاه کارت خوان و ۴ دستگاه اسپیکر فاقد 
مجوز و قاچاق است. سردار میرفیضی گفت: کارشناسان ارزش محموله کشف شده را حدود ۱۰ میلیارد 
ریال اعلام کردند. فرمانده انتظامی استان اضافه کرد: در نهایت متهم دستگیر و به همراه پرونده تشکیل 

شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.
 

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

کشف محموله قاچاق از یک دستگاه
 اتوبوس بین شهری 

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان از کشف یک محموله قاچاق در نتیجه بازرسی از یک 
دستگاه اتوبوس در این استان خبر داد. 

 سرهنگ فرزاد عسگری اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری استان قم در راستای طرح مبارزه با قاچاق 
کالا و با هماهنگی مقام قضائی استان، در عوارضی "قم-تهران" یک دستگاه اتوبوس را به ظن حمل بار 

قاچاق متوقف کردند.
وی افزود: مأموران در بازرسی اولیه از خودرو، جاساز کالاهای قاچاق را مشاهده که با توجه به عدم ارائه 

مدارک لازم از سوی راننده، اتوبوس به پلیس امنیت اقتصادی استان منتقل شد.
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم گفت: در ادامه پس از انتقال و بازرسی صورت گرفته ۳ 
عدد کباب پز، ۳ عدد ساندویچ ساز، یک عدد جارو شارژی، یک دستگاه تلویزیون سامسونگ ۱۵۰ اینچ، 
یک سرویس ۱۲ پارچه سرویس قابلمه، ۵۴عد پلوپز، یک هزار و ۶8۰ بطری انرژی زا، یک عدد سرخ 

کن، 88۲ بطری شیشه ای ویتامین c و لوازم بهداشتی فاقد مجوز و قاچاق کشف شد.
سرهنگ عسگری ارزش محموله کشف شده را برابر اعلام نظر کارشناسان بیش از یک میلیارد ریال 

بیان کرد و گفت: در نهایت ۲ نفر در این رابطه دستگیر و تحویل مرجع قضائی استان شدند. 
 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد:

کشف و توقیف محموله گازوئیل قاچاق 
مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم ازکشف و توقیف محموله سوخت نفت گاز )گازوئیل( قاچاق در 

این استان خبرداد.
مهدی ریاضی اظهارداشت: مامورین کاشف در حین کنترل خودروهای عبوری در محور ساوه به 
قم، به یک دستگاه خودروی نفتکش مظنون و در بازرسی از آن مقدار ۳۱ هزار لیتر فرآورده نفتی از 
نوع گازوئیل به ارزش ۱,۴۹8,۴۲۲,88۰ ریال را به ظن قاچاق کشف و سپس مراتب جهت سیر مراحل 
رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم ارسال گردید. مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم 
افزود: با تشکیل پرونده، شعبه ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم، ضمن 
احضار و استماع اظهارات و دفاعیات متهمان، به دلیل عجز متهمان از ارائه مدارک مثبته، پس از 
رسیدگی، شعبه اتهام قاچاق را محرز و مسلم دانسته؛ متهمان را به علت داشتن سابقه، علاوه بر ضبط 
محموله سوخت مکشوفه قاچاق به نفع دولت، به پرداخت مبلغ ۵,۹۹۳,۶۹۱,۵۲۰ ریال جزای نقدی در 
حق دولت محکوم نمود. وی همچنین خاطر نشان کرد: بر اساس قانون، کلیه محموله سوخت مکشوفه 

قاچاق توسط مرجع کاشف، تحویل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم گردید.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم  خبر داد:

فوت یک بیمار مبتلا به کرونای انگلیسی
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: یکی از بیماران مبتلا به ویروس کرونا انگلیسی در قم جان 

خود را از دست داد.
محمدرضا قدیر پنجشنبه شب در گفتگو با خبرنگاران با اشاره به اینکه تاکنون پنج نفر از شهروندان 
قمی که دچار ویروس کرونا انگلیسی شده بودند، شناسایی و رهگیری از اطرافیان آنها در حال انجام 
است گفت: عصر امروز یکی از این بیماران بیمار مسن ۷۲ ساله با بیماری ریوی زمینه ای بود که 
متأسفانه جان خود را از دست داد. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح کرد: از همشهریان عزیز 
تقاضا می کنیم که مباحث و پروتکل های بهداشتی را رعایت کرده و بدانند که با کمک یکدیگر می توانیم 

شرایط آبی استان را حفظ کنیم. 

شهردار قم  مطرح کرد:

پایان ترافیک هسته مرکزی با تکمیل 
بلوار فردوسی

شهردار قم با تاکید بر حرکت شهرداری بر مدار برنامه های راهبردی پنج 
ساله و سند چشم انداز شهر قم، گفت: یکی از پروژه هایی که در این مسیر 

پیگیری می شود بلوار فردوسی به طول ۲۵ کیلومتر است.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در جلسه ای با حضور هیات مدیره اتاق 
بازرگانی قم و مسئولان نمایشگاه بین المللی استان که پس از بازدید از 
این نمایشگاه در سالن جلسات آن برگزار شد، اظهار داشت: زمانی که وارد 
قم شدیم، در این شهر یک برنامه جامع راهبردی وجود نداشت و کارهای 

توسعه ای و عمرانی به صورت سلیقه ای پیش می رفت.
شهردار قم با اشاره به تدوین سند چشم انداز شهر قم و برنامه راهبردی قم 
۱۴۰۰ افزود: در حال حاضر در سال پایانی این برنامه قرار داریم و در حال 

تدوین برنامه دوم راهبردی شهرداری قم هستیم.
سقائیان نژاد به پروژه های مهم در دست اجرا در شهر قم اشاره کرد و گفت: 
بلوار فردوسی به طول ۲۵ کیلومتر که مناطق مختلف شهری را به هم متصل 
می کند از جمله پروژه های بسیار مهم است که با تکمیل آن، معضل ترافیک 

هسته مرکزی شهر تا حدی زیادی حل خواهد شد.
وی به ابرپروژه متروی قم اشاره کرد و اظهار داشت: تمام تلاش ما این 
است که فاز نخست این پروژه از قلعه کامکار تا میدان مطهری تا انتهای بهار 
سال آینده به اتمام برسد. شهردار قم به اهمیت توجه به توسعه شهر در زمان 
مناسب و رفع موانع توسعه اشاره کرد و گفت: مترو زمانی با کیلومتری ۷۰ 
میلیارد تومان اجرایی میشد اما الان هزینه اجرای مترو به کیلومتری هزار 
میلیارد تومان رسیده و در این مسیر از دست دادن هر فرصتی خسارت 
بسیاری برای شهر دارد. سقائیان نژاد به اهمیت توجه به اقلیم شهر اشاره 
کرد و افزود: اگر اقلیم شهر مطبوع باشد، مسئله ماندگاری زائر و جذب 
سرمایه گذار نیز اتفاق می افتد. وی خاطرنشان کرد: به همین خاطر سرانه 
فضای سبز شهر قم را از ۱۳.8 متر مربع به ازای هر نفر به ۲۰.۳ رسید و هر 

سال حدود ۲۰۰ هکتار به فضای سبز شهر قم اضافه شد. 
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم تشریح کرد :
برنامه های هفته درختکاری شهرداری قم 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم در تشریح برنامه های 
هفته درختکاری شهرداری قم، از افتتاح شهربازی بزرگ بوستان غدیر خبر 

داد.
پیام جوادیان با اشاره به برنامه های شهرداری قم در هفته درختکاری، 
و  مدرن  شهربازی  یک  که  غدیر  بوستان  بزرگ  داشت:شهربازی  اظهار 
بی نظیر است در هفته درختکاری در روز بیستم اسفند افتتاح خواهد شد، 
همچنین عملیات اجرایی و آغاز کلنگ زنی شهربازی نوستالژی شهر قم 
شهربازی شاهد واقع در بوستان فدک ان شاالله در ایام درختکاری عملیات 
اجرایی اش آغاز می شود و در شش ماهه اول سال ۱۴۰۰آماده خدمت به 
مردم است. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم افزود: ما 
در سال ۹8 و  ۹۹ برای بار دوم است که پویش درخت دوستی بنشانیم، را 
انجام می دهیم، این کار به پیشنهاد و تدوین شهرداری قم، به عنوان پویش 
ملی انتخاب شده است و از طرف معاون وزیر کشور به کلیه شهرداری های 
بسیار  برنامه های  کرد:  تصریح  جوادیان  است.  ابلاغ شده  کشور  سراسر 
متنوعی در هفته درختکاری که از روز پنج شنبه ۱۴ اسفند مصادف با روز 
احسان و نیکوکاری شروع می شود و در روز جمعه ۲۲ اسفندماه روز شهید 
به پایان می رسد که در این نه روز برنامه های بسیار متنوعی داریم. وی بیان 
کرد: افتتاحیه شهربازی بزرگ بوستان غدیر و شهربازی مدرن، آغاز عملیات 
اجرایی و کلنگ زنی شهربازی بوستان فدک، عملیات اجرایی پروژه مفرح 
زیپ لاین و پل معلق شهر قم واقع در بوستان کوثر که در سال آینده به مردم 

تقدیم می شود ازجمله این برنامه هاست.
کاشت رایگان درخت در مجتمع های مسکونی 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خاطرنشان کرد: 
آن  شاخص ترین  که  هشت گانه  مناطق  در  شهری  بوستان های  افتتاح 
بوستان حنانه در منطقه ۲ کنار پل در خیابان توحید به مساحت ۴۲ هزار 
مترمربع است ازجمله این طرح هاست، همچنین در ۶ ماهه نخست سال 

۱۴۰۰ شهربازی میدان ۷۲ تن را افتتاح می کنیم.
جوادیان با اشاره به اجرای پیست دوچرخه سواری استاندارد در بوستان 
حنانه، افزود: ما در شهر قم، پیست استاندارد بین المللی دوچرخه سواری 
نداشتیم ولی با کار مشترکی که با هیئت دوچرخه سواری شد دو پیست 

دوچرخه سواری در بوستان نرگس و بوستان حنانه فعال است.
وی اظهار داشت: طرح های جذابی در قم داریم، ازجمله طرح کاشانه 
که شهروندان عزیز عبارت کاشانه را به ۳۰۰۰۱۳۹۷ پیامک می کنند و 
ما خودمان به مجتمع های مسکونی مراجعه می کنیم و برایشان درخت 
سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل  می کاریم.  رایگان  به صورت 
شهرداری قم تصریح کرد: امسال توزیع نهال مردمی در مجتمع و داخل 
بوستان ها ممکن نیست و شهروندان عزیز با ارسال عدد ۲۰ که نمایان 
گر سرانه فضای سبز است به این سامانه فرم تکمیل کرده و درخت مورد 
نظرشان را درب منزل به صورت رایگان تحویل می گیرند، به هر کد پستی دو 

رأس درخت رایگان که عمدتاً میوه است، تحویل داده می شود.
 

سرپرست منطقه هشت شهرداری قم خبرداد:

پخش ۹ هزار تن آسفالت
 در سطح پردیسان

سرپرست منطقه هشت شهرداری قم از پخش آسفالت به میزان بیش از 
۹هزار تن در سطح این منطقه خبر داد.

محمدرمضانی گفت: با توجه به لزوم بهسازی آسفالت معابر پردیسان 
و تکمیل پروژه های پیش بینی شده در زمینه حمل و نقل و روان سازی 
ترافیکی در سال جاری اقدام به تهیه و پخش بیش از ۹۰۰۰ هزار تن انواع 
آسفالت در سطح منطقه شده است. سرپرست منطقه هشت شهرداری 
قم در ادامه ضمن اشاره به برخی از این پروژه ها، ابراز داشت: آسفالت 
معابر فرعی داخل خیابان های بصیرت و ۲۲بهمن، زیرسازی و آسفالت 
پارکینگ های عمومی، اجرای فاز ۲ بلوار امامت و لکه گیری بصورت امانی 
توسط نیروهای خدماتی در بلوارهای غدیر، شهروند و شهید مکیان از جمله 
این پروژه ها می باشد. رمضانی در ادامه میزان مساحت معابر آسفالت شده 
در سال جاری را مورد توجه قرار داد و خاطرنشان کرد: در سال ۹۹ بیش 
از ۱۰۰ هزار متر مربع از معابر در سطح منطقه بهسازی و آسفالت شده 
است. وی هزینه اجرای پروژه های آسفالت در سال جاری را بیش از ۴۵ 
میلیارد ریال عنوان و خاطرنشان کرد: در سال آینده نیز پروژه های آسفالت و 

بهسازی معابر مختلف بر اساس اولویت بندی در دستور کار قرار دارد.
 

با حضور استاندار قم ؛

مراسم درختکاری  درقم  برگزار شد
مراسم درختکاری با حضور استاندار قم و به مناسبت فرارسیدن هفته 

درختکاری و منابع طبیعی برگزار شد.
معاون  قم،  استاندار  با حضور  نهال  مراسم غرس  به گزارش شهرنیوز، 
هماهنگی امور عمرانی، مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 

قم و دیگر مسئولان استان و شهر در استانداری قم برگزار شد.

استاندار قم گفت: برای کنترل وضعیت موجود استان آرامستان های استان در 
پنج شنبه آخر سال تعطیل هستند. 

بهرام سرمست ظهر روزچهارشنبه  در جلسه ستاد پیشگیری هماهنگی و 
فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان که در سالن کرامت استانداری برگزار 
شد اظهار داشت: برای کنترل بیماری و حفظ سلامت مردم آرامستان های 
استان در پنج شنبه آخر سال ۹۹ تعطیل هستند تا از تجمع مردم پیشگیری شود.

به گفته وی، رعایت دستورالعمل های بهداشتی در اماکن متبرکه خصوصاً در 
ایام پایانی سال اهمیت دارد آرامستان ها برای جلوگیری از ایجاد تجمع ها در 

پنجشنبه آخر سال تعطیل است .
این که  به  توجه  با  و  استان  کنونی  شرایط  حفظ  برای  گفت:  قم  استاندار 
استان های اطراف وارد پیک جدیدی شده و برای پیشگیری از این امر باید بر 
ترددهای شبانه خودروهای شخصی نظارت بیشتری صورت گیرد دوربین ها باید 
فعال باشند و به ظرفیت آن ها اضافه شود. باید عوامل راهور و پلیس در اماکن 
شلوغ در اجرای تردد شبانه بیشتر دقت لازم را انجام دهد بر تردد خودروهای 

شخصی در ساعت ۹ تا ۳ نظارت و کنترل های بیشتری اعمال شود.
استاندار قم گفت: تکلیف کردیم تا مدیران برای پاسخگویی به امر مردم یک 
روز را به عنوان ملاقات عمومی در نظر بگیرند اما در بحران کرونا باید این دیدارها 
حذف و به صورت الکترونیکی باشد مقرر شد ۳ خدمت از سوی دستگاه های 
اجرایی برای مردم الکترونیکی شود. وی با اشاره به طرح شهید سلیمانی گفت: 
از اجرای موفق این طرح در استان تقدیر می کنیم این طرح نقش مهمی در 
بهبود شرایط و کنترل بیماری داشته است. سرمست افزود: دستگاه ها و مدیرانی 
که در امر نظارت بر پروتکل های بهداشتی همکاری نکنند در کنار تذکر توبیخ و 
به دستگاه های نظارتی ارجاع خواهند شد برای ما سلامت و حفظ جان مردم 
اهمیت دارد. به گفته وی؛ موضوع الکترونیکی سازی خدمات دستگاه ها در 
راستای پاسخگو نمودن ادارات دولتی موردتوجه ما است ویکی دیگر از دلایل این 
مصوبه در شرایط کرونایی، رعایت دستورالعمل ها و تأمین سلامت مردم می باشد؛ 
تحقق این مهم در قم باید با جدیت پیگیری و گزارش پیشرفت آن به صورت 

هفتگی ارائه شود.
جلوگیری از تشکیل صف های طولانی مرغ 

استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود وجود صف های طولانی برای 
خرید مرغ از سوی مردم در استان را مرود تأکید قرارداد و گفت: مدیریت تنظیم 
بازار در قم مطلوب بوده است؛ بااین وجود بایستی از تشکیل صفوف طولانی 
جلوگیری شود درزمینهٔ بازار  مرغ و اقلام اساسی باید نظارت و مدیریت جدی تر 
امور  معاونت هماهنگی  و  اصناف، سازمان صنعت  البته تلاش  اعمال شود 
اقتصادی استانداری جای تشکر دارد و ما در استان در رابطه با تنظیم بازار سعی 
کردیم در عین در نظر گرفتن منافع و مصالح تولیدکننده به مصرف کننده نیز 

فشاری وارد نشود.
زمینه فروش فوق العاده اقلام مورد نیاز فراهم شود

 سرمست افزود: این مسئله گاها به قم نیز فشاری را تحمیل کرده که باید به 
دنبال تعدیل این فشارها باشیم و از سیستم مرکزی نیز بخواهیم که سیاست های 
یکپارچه در سطح کل کشور اعمال شود. وی عنوان کرد: سعی ما بر این بوده 
که جمع بین اضداد داشته باشیم یعنی هم معیشت و هم سلامت مردم را دنبال 
کنیم که البته محور تمام تصمیم گیری هایمان بحث سلامت مردم است. وی 
گفت: با توجه به ممنوع بودن برپایی فروشگاه های بهاره، نباید امکان فروش 

به کارگیری  بر ضرورت  کنیم  در قم سلب  نیز  را  موردنیاز  فوق العاده کالاهای 
خرد جمعی و استفاده ازنظرهای اصناف، تولیدکنندگان و تشکل های صنفی 
تأکیدداریم وقتی فروشگاه های بهاره را تعطیل و ممنوع کردیم، امکان فروش 

فوق العاده را سلب نکنیم.
مدیران دولتی موظف به پاسخگویی به شهروندان هستند

 استاندار قم  همچنین  عص روز چهارشنبه در دیدار با روح الله بشارت مدیر 
کل ارتباطات مردمی و سفرهای نهاد ریاست جمهوری حل مسائل و دغدغه های 
مردم را در دستور کار دولت دانست و گفت: مدیران دولتی موظف به پاسخگویی 
به مشکلات شهروندان هستند.  بهرام سرمست ، با تاکید بر اهمیت ارتباطات 
دوسویه میان مسئولان با مردم افزود: تا پیش از شیوع کرونا بر اساس ابلاغیه 
ای که به دستگاه های اجرایی صورت گرفت، مدیران اجرایی مکلف به ملاقات 
هفتگی با شهروندان شدند. وی با اشاره به محدودیت های ملاقات حضوری به 
دلیل شیوع بیماری افزود: در شرایط پسا کرونا مدیران موظف به حضور در مرکز 

سامد استان و پاسخگویی تلفنی به شهروندان شدند.
سرمست برنامه ریزی هفتگی و موضوعی در ایام هفته در استانداری قم را 
مورد توجه قرار داد و گفت: اختصاص روز های سه شنبه به جلسات و بازدیدهای 
اقتصادی و رفع مشکلات بخش های خصوصی در این زمینه یکی از رویکرد های 

اساسی مدیریت استان در توجه به درخواست های مردمی است.
استاندار قم در ادامه با اشاره به نامگذاری سال جاری تحت عنوان جهش 
تولید، شناسایی واحدهای غیرفعال را مورد توجه قرار داد و گفت: در سال گذشته 
۲۵ واحد صنعتی به مدار تولید بازگشتند و تا پایان دی ماه سال جاری ۳۴ واحد 
صنعتی احیاء شدند. سرمست، الکترونیکی نمودن فرآیندهای ارائه خدمات به 
شهروندان توسط دستگاه های اجرایی را از دیگر اولویت های مدیریت استان 
دانست و ادامه داد: با تحقق ارائه خدمات به صورت الکترونیکی، پاسخگویی 

ادارات به شهروندان افزایش خواهد یافت.
ضرورت توجه به توازن بین صنعت و محیط زیست 

استاندار قم همچنین در نشستی با مسعود منصور معاون وزیر جهاد کشاورزی 
و رئیس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور ، دستیابی به یک گفتمان 
مشترک بین توسعه و حفظ محیط زیست را برای حفاظت از منابع طبیعی ضروری 
دانست و بر توازن بین صنعت و محیط زیست برای تحقق توسعه ی پایدار تاکید 
کرد. سرمست همچنین فرارسیدن هفته منابع طبیعی و روز درختکاری را تبریک 
گفت. استاندار قم دستیابی به یک گفتمان مشترک را ضرورت حفاظت از منابع 
طبیعی دانست و افزود: تا زمانیکه در سیاست گزاری ها به سمت اولویت دادن 

به منابع طبیعی حرکت نکنیم شاهد حفظ پایدار محیط زیست نخواهیم بود.
سرمست با بیان اینکه همه در مصاف صنعت و طبیعت شعار حفظ منابع زیست 
محیطی را می دهند ادامه داد: با این وجود توسعه بسیاری از صنایع به از بین 
رفتن طبیعت منجر می شود. وی گفت: هنوز به اجماع نخبگان و سیاست گزاران 
نرسیده ایم و نگرش بخشی داریم که ممکن است به از بین رفتن محیط زیست 
منجر شود. استاندار قم در ادامه توازن بین توسعه و حفاظت از منابع طبیعی را در 
راستای تحقق توسعه پایدار ضروری دانست و خاطرنشان کرد: بایستی تعارض 
بین توسعه ی صنعتی و حفظ محیط زیست را در مقام عمل کم کنیم. مقام عالی 
دولت در استان در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر اهتمام مسئولان برای 
اجرای طرح های آبخیزداری و توسعه مراتع ادامه داد: اجرای این طرح ها ضمن 

بهبود محل زیست شهروندان، به کاهش بلایایی همچون سیل کمک می کند
 جایگاه فعالان عرصه کشاورزی بدرستی شناخته نشده است

 استاندار قم  عصروز پنجشنبه در آیین افتتاح مرکز مهارت آموزی و انتقال 
تکنولوژی کشاورزی درزمینه پرورش اسب تحت نظارت سازمان نظام مهندسی 
کشاورزی و منابع طبیعی استان در منطقه قنوات قم  با بیان اینکه سازمان نظام 
مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی یکی از اساسی ترین راهکارهای پیشرفت 
بخش کشاورزی کشور است گفت: فعالان عرصه کشاورزی ارزشمندترین قشر 

کشور هستند در حالی که قدر و جایگاه آنان به درستی شناخته نشده است. 
بهرام سرمست در آیین افتتاح مرکز مهارت آموزی و انتقال تکنولوژی کشاورزی 
درزمینه پرورش اسب تحت نظارت سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع 
طبیعی استان در منطقه قنوات قم با اشاره مشکل ها و خلاءهای کشور در حوزه 
کشاورزی و مشکل های ناشی از بهره وری بی رویه و غیر اصولی از منابع ملی، 
نقش سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی را در حل مشکل های 

بخش کشاورزی کشور بسیار تاثیرگذار ارزیابی کرد.

استاندار قم اعلام کرد:

تعطیلی آرامستان ها در پنجشنبه آخر سال

معاون سیاسی اجتماعی استانداری قم گفت: 
در حوزه آموزش معارف مهدوی و مسأله انتظار، 
این  و  ایم  نکرده  کار  است  شایسته  که  آنگونه 
موضوع باید در سال آینده مورد توجه ویژه قرار 

بگیرد. 
جلسه  در  شب  چهارشنبه  پور  سلیمان  بیژن 
شورای فرهنگ عمومی استان قم گفت: با توجه 
به اهمیت مسائل مرتبط با مهدویت و انتظار، باید 
بسیار بیشتر از گذشته در جهت آموزش معارف 
مهدوی برای اقشار مختلف مردم به ویژه کودکان 

و جوانان برنامه ریزی و اقدام شود.
هنری  و  فرهنگی  های  کانون  همچنین  وی 
مساجد را جایگاه مناسبی برای آموزش و ترویج 
فرهنگ مهدویت و معارف دینی و الهی دانست 
نیاز  اعتبارات مورد  تا  و گفت: تلاش می کنیم 
کانون های استان قم را با همکاری سازمان برنامه 

و بودجه فراهم بیاوریم.
با  قم  استانداری  اجتماعی  و  سیاسی  معاون 
"روز  اسفندماه   ۲۲ روز  بودن  درپیش  به  اشاره 
بزرگداشت شهدا" بر تکریم و تعظیم مقام شهیدان 
و خانواده های معظم شهدا، جانبازان و ایثارگران 
تأکید کرد و گفت: دستگاههای اجرایی استان 
باید نسبت به این مناسبت بسیار مهم اهتمام 
به  با اشاره  پایان  باشند. وی در  ویژه ای داشته 
وجود حوزه علمیه، علما و مراجع عظام تقلید و 
مراکز متعدد علمی و پژوهشی در شهر مقدس قم، 
تصریح کرد: از شورای فرهنگ عمومی استان قم 
انتظار می رود که برای تمامی استان ها الگو بوده 

و برای کشور تصمیم سازی کند.
کارگروه مهدویت ذیل شورای فرهنگ 

عمومی قم ایجاد می شود
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم نیز 

در این نشست گفت: سال آینده با توجه به آغاز و 
پایان سال ۱۴۰۰ با میلاد حضرت ولیعصر )عج(، 
عمومی  فرهنگ  شورای  ذیل  مهدویت  کارگروه 
حسینی  موسی  سید  شود.  می  ایجاد  استان 
کاشانی افزود: در پایان سال و ایام نوروز ۱۴۰۰ 
مناسبت های متعدد ملی و مذهبی وجود دارد 
که همه دستگاهها و نهادهای فرهنگی استان باید 
برای بزرگداشت این ایام از هم اکنون برنامه ریزی و 

فعالیت داشته باشند.
تشکیل  سالروز  بودن  درپیش  به  اشاره  با  وی 
کشور  مساجد  هنری  و  فرهنگی  های  کانون 
خاطرنشان کرد: استان قم توانسته است موفقیت 
های  کانون  فهمای  طرح  در  چشمگیری  های 
فرهنگی و هنری مساجد کسب کرده و در سال 
۹۹ و سال آینده پایتخت فهمای کشور )پایتخت 

فرهنگ و هنر مساجد ایران( باشد.  

معاون استاندار قم:

 در حوزه آموزش معارف مهدوی باید بیشتر کار شود


